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W dniu 20 grudnia 2022 r. w Sali Narad Urzędu Gminy Będzino odbyła się LXIX Sesja VIII kadencji 
Rady Gminy w Będzinie. Sesja została zwołana w trybie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o 
samorządzie gminnym (tj. Dz. U. z 2022 r. poz. 559). Radni obradowali zgodnie z zaproponowanym 
przez Przewodniczącego Rady Gminy zawiadomieniem i porządkiem obrad.  

Obrady rady gminy były transmitowane i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz 
i dźwięk. Nagrania obrad są udostępnione w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej 
gminy.  

 
 
Informacje na temat przeprowadzonych głosowań są dostępne online na portalu 
http://www.rada.bedzino.pl  

Pkt. 1. Otwarcie sesji i stwierdzenie jej prawomocności. 

~Czas rejestracji w nagraniu video I: 00:00:19 – 00:01:01 

Sesję poprowadził Przewodniczący Rady Gminy w Będzinie Pan Andrzej Nożykowski, który stwierdził, 
że na sesji z 15 obecnych jest 15 radnych, co stanowiło o prawomocności podejmowanych uchwał. 
Przewodniczący przywitał wszystkich obecnych. 

Obecni:  

• Joanna Banaszczak 
• Barbara Grudzień 
• Eugenia Imbiorowska 
• Andrzej Jóźwiak 
• Piotr Kołpacki 
• Andrzej Krawiec 
• Andrzej Nożykowski 
• Grzegorz Sztulc 
• Adam Gołębiewski 
• Krystyna Najdzion 
• Mariusz Gosławski 
• Tomasz Baczyński  
• Diana Kret 
• Sławomir Bryliński 
• Lucyna Parol 

Obecny pełny skład Rady. 

 

Pkt. 2. Porządek obrad i wnioski do porządku obrad. 

~Czas rejestracji w nagraniu video I: 00:01:02 – 00:02:14 

Nagranie video z sesji jest dostępne pod adresem:  
video I: https://www.youtube.com/watch?v=GBXzKSMRpmM 
video II: https://www.youtube.com/watch?v=kWcIzsmaGfo 
oraz w Biurze Rady Gminy w Będzinie 

 

http://www.rada.bedzino.pl/
https://www.youtube.com/watch?v=GBXzKSMRpmM
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Proponowany porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie jej prawomocności.  
2. Porządek obrad i wnioski do porządku obrad.  
3. Przyjęcie protokołu:  

a) Protokół nr LXII/2022 z dnia 26 lipca 2022 r.  

4. Wolna trybuna.  
5. Podjęcie uchwał:  

a) Projekt nr 1 – Uchwała w sprawie zmiany w budżecie Gminy Będzino na rok 2022;  
b) Projekt nr 2 – Uchwała w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2023 r.;  
c) Projekt nr 3 – Uchwała w sprawie zmiany Uchwały nr LXVII/375/22 z dnia 25 listopada 

2022r. w sprawie zmiany Statutu Gminy Będzino.  
 
6. Informacja o sytuacji organizacyjnej i finansowej w Gminnym Ośrodku Pomocy 

Społecznej.  
7. Informacja Wójta z działalności między sesjami i odpowiedzi na zapytania z ostatniej 

sesji.  
8. Wolne wnioski i zapytania.  
9. Ustalenie tematów i terminu kolejnej sesji. 
10. Zamknięcie obrad.  

Ustalony porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie jej prawomocności.  
2. Porządek obrad i wnioski do porządku obrad.  
3. Przyjęcie protokołu:  

a) Protokół nr LXII/2022 z dnia 26 lipca 2022 r.  
 

4. Wolna trybuna.  
5. Podjęcie uchwał:  

a) Projekt nr 1 – Uchwała w sprawie zmiany w budżecie Gminy Będzino na rok 2022;  
b) Projekt nr 2 – Uchwała w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2023 r.;  
c) Projekt nr 3 – Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność pełniącej funkcję 

Wójta Gminy Będzino oraz pełniącej obowiązki kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Będzinie.  

6. Informacja o sytuacji organizacyjnej i finansowej w Gminnym Ośrodku Pomocy 
Społecznej. 

7. Informacja Wójta z działalności między sesjami i odpowiedzi na zapytania z ostatniej 
sesji.  

8. Wolne wnioski i zapytania.  
9. Ustalenie tematów i terminu kolejnej sesji.  
10. Zamknięcie obrad.  
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Głosowanie w sprawie przyjęcia porządku obrad: 

ZA: 15 radnych 
Joanna Banaszczak, Barbara Grudzień, Andrzej Krawiec, Andrzej Jóźwiak, Eugenia Imbiorowska,  
Andrzej Nożykowski, Piotr Kołpacki, Grzegorz Sztulc, Adam Gołębiewski, Krystyna Najdzion,  
Diana Kret, Mariusz Gosławski, Tomasz Baczyński, Lucyna Parol, Sławomir Bryliński 
PRZECIW: 0 radnych 
WSTRZYMUJE SIĘ: 0 radnych 
NIEOBECNYCH: 0 radnych 
 
Porządek obrad został przyjęty. 

Pkt. 3. Przyjęcie protokołu 

~Czas rejestracji w nagraniu video I: 00:02:15 – 00:03:16 

a) Protokół nr LXII/2022 z dn. 26 lipca 2022 r.  
 
Nie zgłoszono uwag do protokołu.  
 

Głosowanie w sprawie przyjęcia protokołu z LXII/2022 z dn. 26 lipca 2022 r.: 

ZA: 15 radnych 
Joanna Banaszczak, Barbara Grudzień, Andrzej Krawiec, Andrzej Jóźwiak, Eugenia Imbiorowska,  
Andrzej Nożykowski, Piotr Kołpacki, Grzegorz Sztulc, Adam Gołębiewski, Krystyna Najdzion,  
Diana Kret, Mariusz Gosławski, Tomasz Baczyński, Lucyna Parol, Sławomir Bryliński 
PRZECIW: 0 radnych 
WSTRZYMUJE SIĘ: 0 radnych 
NIEOBECNYCH: 0 radnych 
 
Protokół został przyjęty. 

 
Pkt. 4. Wolna trybuna. 
 
~Czas rejestracji w nagraniu video I: 00:03:17 – 00:03:24 
 
Nie było osób chętnych do udziału w Wolnej Trybunie. 
 
Pkt. 5. Podjęcie uchwał. 
 
~Czas rejestracji w nagraniu video I: 00:03:25 – 00:27:00 
 
a) Projekt nr 1 - Uchwała w sprawie zmiany w budżecie Gminy Będzino na rok 2022;  

Uchwałę przedstawiła pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino Pani Sylwia Halama. W związku z 
chwilową niedyspozycyjnością Pani Skarbnik, przedstawiła najważniejsze zmiany wprowadzane 
uchwałą. Szczegółowo projekt został przedstawiony podczas posiedzenia Komisji Budżetowej. 
Przewodnicząca Komisji Budżetowo – Finansowej pani Barbara Grudzień przedstawiła pozytywną 
opinię dla projektu uchwały. Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie. 
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Głosowanie Projekt nr 1 - Uchwała w sprawie zmiany budżecie Gminy Będzino na rok 2022: 

ZA: 15 radnych 
Joanna Banaszczak, Barbara Grudzień, Andrzej Krawiec, Andrzej Jóźwiak, Eugenia Imbiorowska,  
Andrzej Nożykowski, Piotr Kołpacki, Grzegorz Sztulc, Adam Gołębiewski, Krystyna Najdzion,  
Diana Kret, Mariusz Gosławski, Tomasz Baczyński, Lucyna Parol, Sławomir Bryliński 
PRZECIW: 0 radnych 
WSTRZYMUJE SIĘ: 0 radnych 
NIEOBECNYCH: 0 radnych 
 
Uchwała została podjęta. 

b) Projekt nr 2 - Uchwała w sprawie w sprawie uchwalenia Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii na 2023 r.  

Uchwałę przedstawił Pan Jan Jaczewski, inspektor ds. profilaktyki i spraw społecznych. Radni 
otrzymali wcześniej projekt Programu, nie wnieśli uwag. Przewodniczący Rady Gminy zarządził 
głosowanie. 

Głosowanie Projekt nr 2 - Uchwała w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2023 rok: 

ZA: 15 radnych 
Joanna Banaszczak, Barbara Grudzień, Andrzej Krawiec, Andrzej Jóźwiak, Eugenia Imbiorowska,  
Andrzej Nożykowski, Piotr Kołpacki, Grzegorz Sztulc, Adam Gołębiewski, Krystyna Najdzion,  
Diana Kret, Mariusz Gosławski, Tomasz Baczyński, Lucyna Parol, Sławomir Bryliński 
PRZECIW: 0 radnych 
WSTRZYMUJE SIĘ: 0 radnych 
NIEOBECNYCH: 0 radnych 
 
Uchwała została podjęta. 

c) Projekt nr 3 - Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność pełniącej 
funkcję Wójta Gminy Będzino oraz pełniącą obowiązki kierownika Gminnego 
Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie; 
 
Uchwałę przedstawił Pan Przewodniczący, uzasadnienie do uchwały odczytała Pani Krystyna Najdzion, 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. W związku z brakiem pytań i uwag Przewodniczący 
zarządził głosowanie. 

Głosowanie Projekt nr 3 - Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność pełniącej funkcję 
Wójta Gminy Będzino oraz pełniącej obowiązki Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w 
Będzinie: 

ZA: 15 radnych 
Joanna Banaszczak, Barbara Grudzień, Andrzej Krawiec, Andrzej Jóźwiak, Eugenia Imbiorowska,  
Andrzej Nożykowski, Piotr Kołpacki, Grzegorz Sztulc, Adam Gołębiewski, Krystyna Najdzion,  
Diana Kret, Mariusz Gosławski, Tomasz Baczyński, Lucyna Parol, Sławomir Bryliński 
PRZECIW: 0 radnych 
WSTRZYMUJE SIĘ: 0 radnych 
NIEOBECNYCH: 0 radnych 
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Uchwała została podjęta. 
 

Pkt. 6. Informacja o sytuacji organizacyjnej i finansowej w Gminnym Ośrodku 
Pomocy Społecznej.  

~Czas rejestracji w nagraniu video I: 00:27:16 – 00:51:35 

Informację przedstawiła Pani Dorota Sosna, pracownik socjalny w Gminnym Ośrodku Pomocy 
Społecznej w Będzinie, która również tymczasowo pełniła obowiązki Kierownika GOPS. Głos w sprawie 
sytuacji finansowej i organizacyjnej zabrali Radni: Eugenia Imbiorowska, Barbara Grudzień, Andrzej 
Jóźwiak, Andrzej Nożykowski, Tomasz Baczyński, Sławomir Bryliński, Andrzej Krawiec, Joanna 
Banaszczak. Sytuacja w GOPS Będzino jest bardzo trudna, aktualnie osoba zatrudniona jako 
Kierownik na czas zastępstwa stara się w raz z pracownikami naprawić sytuację z pełnym wsparciem 
pełniącej funkcję Wójta Gminy Będzino. 

 
Pkt. 7. Informacja Wójta z działalności między sesjami i odpowiedzi 
na zapytania z ostatniej sesji. 

~Czas rejestracji w nagraniu video: 00:51:37 – 01:10:16 

Informacja została przedstawiona osobiście przez Panią Sylwię Halamę pełniącą funkcję Wójta Gminy 
Będzino, przedstawiając podjęte zarządzenia oraz omówione skrótowo spotkania jakie odbyła od 
czasu ostatniej sesji. Treść wypowiedzi w transkrypcji. Głos zabrali radni: Andrzej Krawiec, Adam 
Gołębiewski, Sławomir Bryliński, Andrzej Jóźwiak, Tomasz Baczyński, Barbara Grudzień, Andrzej 
Nożykowski. Pani Sylwia Halama udzielała odpowiedzi na zadawane pytania. 

Pkt. 8. Wolne wnioski i zapytania. 

~Czas rejestracji w nagraniu video I: 01:10:17 – 01:14:03 
~Czas rejestracji w nagraniu video II: 00:18:10 – 00:35:59 

Pani Sylwia Halama odczytała pismo, które otrzymała od Starosty Powiatu Koszalińskiego dot. 
nieprawidłowości po kontroli z wykorzystania zakupionego z dofinansowania pojazdu do przewozu 
osób niepełnosprawnych i na który Gmina Będzino uzyskała dofinansowanie z Państwowego 
Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w wysokości 80 000 zł, które Gmina będzie musiała 
zwrócić zgodnie z umową zawartą z Powiatem. Treść pisma w transkrypcji. Głos w sprawie 
odczytanego pisma zabrał Pan Radny Tomasz Baczyński dopytując o okres za jaki zostały wykazane 
nieprawidłowości w przeprowadzonej kontroli. Lipiec 2019 do stycznia 2020r. W punkcie głos zabrali 
Radni Adam Gołębiewski (droga Borkowice - Śmiechów), Lucyna Parol (oskarżenia dot. aprobaty w 
sprawie zamknięcia szkół z 2016 roku, ekwiwalentów wypłacanych za zaległy urlop dla wójta oraz 
zastępcy wójta, skarg). Szczegółowe wypowiedzi znajdują się w transkrypcji. Pani Sylwia Halama 
pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino, korzystając z okazji złożyła życzenia z okazji zbliżających się 
świąt Bożego Narodzenia.  

 

Pkt. 9. Ustalenie tematów i terminów kolejnej sesji. 

~Czas rejestracji w nagraniu video II: 00:36:00 – 00:37:50 
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Przewodniczący poinformował o planowanej sesji w dniu 29 grudnia 2022 r., w celu uchwalenia 
budżetu na 2023 rok, oraz zaprosił na spotkanie Noworoczne do Domu Kultury, które odbędzie się po 
sesji. W imieniu Rady złożył życzenia z okazji zbliżających się świąt Bożego Narodzenia.  

Pkt. 10. Zamknięcie obrad. 

~Czas rejestracji w nagraniu video II: 00:37:51 – 00:37:53 

Przewodniczący Rady Gminy w Będzinie 
Andrzej Nożykowski 

Przygotowała: Magdalena Kustra 
Data przyjęcia protokołu: 

29.03.2023 r.



 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dzień dobry, rozpoczynamy obrady 69 sesji Rady Gminy. Witam bardzo serdecznie radnych jest obecnych 

15, w związku z tym sesja jest prawomocna. Witam na dzisiejszej sesji panią Sylwię Halamę, witam 

pracowników GOPS-u, którzy w pewnym punkcie zabiorą też tutaj głos i witam również pana mecenasa 

Sebastiana Owczarzaka. Proszę Państwa, punkt 2 porządek obrad i wnioski do porządku. Proszę bardzo Pani 

Wójt chciała zabrać głos. 

Sylwia Halama (Pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino)  
Panie Przewodniczący, szanowna rado, chciałabym prosić o wykreślenie z porządku obrad projektu nr 3. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję proszę, czy ktoś proszę panią Krystyna Najdzion. 

Krystyna Najdzion (Radna)  
Dziękuję Panie Przewodniczący, bardzo proszę o wprowadzenie dodatkowej uchwały Rady Gminy to będzie 

nr 3 z dnia 20 grudnia 2022 r.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Głosowało 15 radnych, 15 jest za przyjęciem proponowanego porządku. Stwierdzam, że porządek został 

przyjęty. 

Pkt 3 przyjęcie protokołu z sesji sześćdziesiątej drugiej z dnia 26 lipca 2022 roku. Protokół jest też tutaj 

wyłożony elektronicznie został też do państwa przesłanym, w związku z tym proszę o pytania, czy ktoś z 

państwa ma jakieś uwagi do protokołu. Jeśli nie ma to przegłosujemy, kto z Państwa radnych jest za 

przyjęciem protokołu z 62 sesji Rady Gminy. 

Dziękuje, głosowało 15 radnych, 15 radnych za przyjęciem protokołu, stwierdzam, że protokół został 

przyjęty.  

Pkt 4 Wolna trybuna nie mam informacji, że ktoś się zgłosił do wolnej trybuny, w związku z tym kończymy 

pkt 4 i pkt 5 na podjęcie uchwały pierwsza uchwała w sprawie zmiany w budżecie gminy Będzino na 2022 w 

związku z tym, że pani Skarbnik jest przeziębiona, tutaj zaprezentuje nam tą uchwałę Pani Wójt Sylwia 

Halama. My już co prawda odbyliśmy Komisję Budżetową z panią Anettą, ale niestety stan gardła nie 

pozwala jej na przedstawienie.  



Sylwia Halama (Pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino)  
Uchwała w sprawie zmiany budżetu Gminy Będzino na rok 2022 na podstawie art 211, 212, 217, 235 i 236 

ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 o finansach publicznych, oraz art osiemnastego ust, drugi pkt 4 ustawy z dnia 

8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym Rada Gminy w Będzinie nie uchwala, co następuje zwiększa się 

dochody budżetu gminy Będzino na 2022 rok o kwotę 1 623 146 zł 22 gr zgodnie z załącznikiem nr 1. 

Zwiększa się wydatki budżetu gminy Będzino na 2022 rok o kwotę 1 623 146 zł 22 gr zgodnie z 

załącznikiem nr 2. Po dokonanych zmianach budżet gminy Będzino na rok 2022 zamyka się następującymi 

kwotami po stronie dochodów kwotą 59 591 202 zł 81 gr w tym dochody bieżące 55 905 316 zł 97 gr 

dochody majątkowe 3 685 885 zł 84 gr. Plan finansowy zadań z zakresu administracji rządowej oraz innych 

zadań zleconych ustawami w kwocie 9 712 127 zł 44 gr. Po stronie wydatków kwotą 67 231 068 zł 72 gr w 

tym wydatki bieżące 55 806 098 zł 53 gr wydatki majątkowe 11 424 970 zł 19 gr, plan finansowy zadań z 

zakresu administracji rządowej oraz innych zadań zleconych ustawami 9 712 127 zł 44 gr. Deficyt w kwocie 

7 649 865 zł 91 gr zostanie pokryty przychodami pochodzącymi emisji papieru wartościowych w kwocie 

6 143 518 zł 10 gr z niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu wynikających 

z rozliczenia dochodów i wydatki nimi finansowanych związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania 

budżetu określonymi w odrębnych ustawach w kwocie 1 482 566 zł 7 gr, przychodami z niewykorzystanych 

środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi 

finansowanych związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi w odrębnych 

ustawach w wysokości 13 781 zł 11 gr. Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy Będzino i 

uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia i podlega ogłoszeniu w Dzienniku Urzędowym Województwa 

Zachodniopomorskiego.  

Wójt Gminy Będzino przedkłada w założeniu projekt uchwały wprowadzającej następujące zmiany w 

budżecie gminy Będzino na rok 2022. Dokonuje się zwiększenia ogółem planu dochodów o kwotę 

1 623 146 zł 22 gr zgodnie z załącznikiem nr 1 do niniejszej uchwały polegający na urealnieniu oraz 

wprowadza planu dochodów 2022 roku otrzymanych środków wynikających ze zmniejszenia dotacji celowej 

dla jednostek samorządu terytorialnego na finansowanie działalności ośrodku wsparcia dla osób z 

zaburzeniami psychicznymi decyzją Wojewody Zachodniopomorskiego w kwocie 148 620 zł 84 gr, z 

funduszu przeciwdziałania COVID-19 na finansowanie lub dofinansowanie realizacji zadań związanych z 

przeciwdziałaniem COVID-19 dodatek węglowy dodatek dla gospodarstw domowych i dodatki wrażliwe w 

kwocie 1 275 036 zł. Tu generalnie najważniejsze dla nas jest prowadzenie tego planu w dziale 85395 

dodatek węglowy oraz środki dla gospodarstw domowych, ponieważ czekamy na pieniądze z województwa, 



aby mieszkańcy można było te dodatki wypłacać oraz urealnieniu planu dochodów na poszczególnych 

pozycjach klasyfikacji budżetowej o kwotę łącznie 496 731 zł i 6 gr. Ja mam czytać państwu poszczególne 

działy rozdziały, z ważniejszych rzeczy w dziale 600, 616 tutaj wpłynęła dotacja z funduszu dróg 

samorządowych na przebudowę drogi Śmiechów - Borkowice w wysokości 412 334 zł 89 gr.  

Takich może przedstawię te większe środki tak w dziale 756 rozdział 75616 wpłynęło 509 700 zł. To jest 

podatek od czynności cywilnoprawnych.  

Kwoty po minusie, tak jak przeczytałam państwu w COVID-19, czyli dział 758 tu jest urealnienie dochodów 

do planu.  

Dział 801 rozdział 80195 wpłynęły środki dotyczące kosztów kształcenia młodocianych pracowników 

10 000 zł. Też nam to umożliwi już wypłatę tych świadczeń dla pracodawców.  

Pozostałe to są to są urealnienia. Jeżeli chodzi o wydatki dokonuje się zwiększenia planu wydatków o kwotę 

1 623 146 zł 22 gr zgodnie z załącznikiem nr 2 do niniejszej uchwały polegające na urealnieniu planowanych 

wydatków w 2022 roku oraz zmian dokonanych na podstawie otrzymanych środków na realizację zadań. 

Zmian po stronie wydatków bieżących dokonano. W związku z działem 010 rolnictwo i łowiectwo 10 000 zł 

tu wynika z wniosku złożonego przez kierownika Gminnego Zakładu Komunalnego dział 400 wytwarzanie i 

zaopatrzenie w energię elektryczną gaz i wodę 9 000 zabezpieczenie środków w planie wydatków w tym 

dziale, tak jak powiedziałam, wynika z wniosku kierownika Gminnego Zakładu Komunalnego, dział 700 

gospodarka mieszkaniowa kwota 4,5 tys. to jest zabezpieczenie środków na wydatki związane z 

gospodarowanie mieszkaniowym zasobem gminy. Chodzi o mieszkanie przy szkole w Tymieniu tam zepsuł 

się piec gazowe i wymiana tego pieca. Dział 710 działalność usługowa dostosowanie planu do wykonania na 

podstawie złożonego wniosku kierownika Gminnego Zakładu Komunalnego w Będzinie dział 750 

administracja publiczna tu kwota 83 320 zł zabezpieczenie środków na wydatki związane z zakupem serwera 

energią elektryczną gazem oraz pozostałymi usługami związanymi z utrzymaniem administracji, a także 

przeniesienie środków na podstawieni sołtysa Śmiechów - Borkowice. 705 dział 70054 bezpieczeństwo 

publiczne i ochrona przeciwpożarowa kwota 2 640 zł zabezpieczenie środków na obronę cywilną, w tym 

montaż agregatu zewnętrznego przy budynku OSP Dobrzyca, dział 801 oświata i wychowanie 274 440 zł 

41 gr zabezpieczenie środków na podstawie wniosków dyrektorów szkół i przedszkoli i tak szkoły 

podstawowe 124 656 zł 30 gr oraz przedszkola 114 101 zł 19 gr, świetlice szkolne 2 109, stołówki szkolnej i 

przedszkolne 4 020zł 27 gr na działania związane ze specjalną organizacją nauki w placówkach 22 831,87 zł 

dokształcanie i doskonalenie nauczycieli 7 735 zł, pozostała działalność oświatowa 14 456,78 zł.  



851 ochrona zdrowia 11 500 dostosowanie planu wydatków do planu dochodów pomoc społeczna 75 042,84 

zabezpieczenie środków na odpłatność za domy pomocy społecznej w kwocie 95 100 ośrodki pomocy 

społecznej 58 500. Tutaj głównie chodzi o zabezpieczenie środków dla pracowników na wynagrodzenia dla 

pracowników Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, ośrodki wsparcia 148 620 84 wynika to z decyzji 

Wojewody Zachodniopomorskiego pozostała działalność zmniejszenia kwota 800 022,00 to są świadczenia 

społeczne wypłacane obywatelom Ukrainy. Dział 853 pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej 1 244 

473,72 Fundusz przeciwdziałania COVID-19 na finansowanie lub dofinansowanie realizacji zadań 

związanych z przeciwdziałaniem COVID-19. I tutaj chodzi o wypłatę dodatku węglowego dla mieszkańców. 

Działu 855 rodzina 58 959,65 za zabezpieczenie środków w planie wydatków na wspieranie rodziny w 

wysokości 9 000 zł rodziny zastępcze 37 000 zł system opieki nad dziećmi w wieku do lat 3 11 750 pozostała 

działalność 1 209 zł 65 zł i to są też świadczenia wypłacane obywatelom Ukrainy. Dział 900 gospodarka 

komunalna i ochrona środowiska 10 667 zł i 43 gr zabezpieczenie środków w planie wydatków na podstawie 

wniosku złożonego przez kierownika Gminnego Zakładu Komunalnego w Będzinie, a także ze względu na 

utrzymanie środków w ramach programu Czyste Powietrze oraz programu "Działamy lokalnie, myślimy 

globalnie". Dział 921 kultura i ochrona i ochrona dziedzictwa Narodowego 1 800 zł tutaj będą to środki 

przeznaczone na zakup na ogrzewnic do świetlicy w Strzepowie. Dział 926 kultura fizyczna i tu wydatek 

wysokości 5 000 zł wynika to z konieczności sporządzenia operatu wodno-prawnego dla placu zabaw w 

miejscowości Będzino.  

Dziękuję proszę o pytania. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję. Proszę, kto z Państwa Radnych ma tu jakieś zapytania dotyczące zmian w budżecie?  

Jeśli nie ma bardzo proszę o opinię przewodniczącą komisji budżetowej panią Barbarę Grudzień. 

Małgorzata Kowalska (inspektor ds. geodezji i gospodarki gruntami)  
Dziękuję bardzo, komisja finansowa budżetowa miała spotkanie w dniu dzisiejszym, mieliśmy okazję 

jeszcze z panią Skarbnik porozmawiać, bo się z nami spotkała, żeby wyjaśnić w miarę szczegółowo te 

zmiany i komisja opiniuje te zmiany pozytywnie i wnosi do wysokiej rady o przyjęcie tej uchwały. Dziękuję 

bardzo.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Proszę państwa, przystępujemy do głosowania nad uchwałą w sprawie zmian w budżecie.  

Dziękuję głosowało 15 radnych, 15 głosów za przyjęciem uchwały. Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  



Projekt uchwały nr 2 ja bardzo bym prosił pana Jaczewskiego.  

Projekt uchwały nr 2 w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2023 rok. Witam pana Jana Jaczewskiego, prosimy o 

przedstawienie nam tej uchwały.  

Jan Jaczewski (inspektor ds. profilaktyki i spraw społecznych)  
Panie Przewodniczący, pani wójt, Szanowna Rado, mam zaszczyt przedstawić Gminny Program Profilaktyki 

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii.  

Gminny program profilaktyki określa lokalną strategię polityki minimalizującą szkodę społeczne, 

indywidualne wynikające z problemów alkoholowych narkotykowych jak również adresatem tego programu 

są wszyscy mieszkańcy naszej gminy, którzy są borykają się z tymi problemami, jak również, a przede 

wszystkim współuzależnieni, czyli ich rodziny, a szczególnie dzieci.  

Głównym celem programu jest zapobieganie powstaniu nowych problemów alkoholowych, wśród naszych 

mieszkańców, zmniejszacie zmniejszenie poczucia bezradności w poszukiwaniu pomocy, zapewnienie 

dzieciom i młodzieży dostępu do programów profilaktycznych, zapewnienie pomocy opiekuńczej 

wychowawczej dla dzieci i młodzieży, zwiększenie dostępu do profesjonalnej pomocy terapeutycznej oraz 

wspieranie środowisk anonimowych alkoholików.  

Wszystkie te działania są jakby zorganizowane z kilkoma organizacjami takie, jak Gminny Ośrodek Pomocy 

Społecznej, Gminny Ośrodek Kultury, Punkt Konsultacyjny, Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Gminny Zespół Interdyscyplinarny, którzy przede wszystkim służy do przemocy wobec 

rodziny. Ja nadmienię, że wszystkie działania i czynności podejmowane w tym programie są pokrywane w 

całości z podatku od sprzedaży alkoholu, jak również od tzw. małpkowego proszę szanowną radę o przyjęcie 

tego programu i uchwalenie celem wdrożenia do działalności na 2023. Dziękuje. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję wszyscy państwo mieli wcześniej już cały program można było się zapoznać. Proszę w związku z 

tym czy jakieś pytania wątpliwości?  

Jeśli nie ma to przystępujemy do głosowania nad uchwałą w sprawie przyjęcia uchwalenia Gminnego 

Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na rok 2023, proszę zagłosować dziękuję 

głosowało 15 radnych, 15 radnych jest za przyjęciem uchwały stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

I proszę państwa, mamy kolejną uchwałę w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność pełniącej funkcję 



Wójta Gminy Będzino oraz pełniącej obowiązki kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w 

Będzinie.  

Ja bym tutaj znaczy sama uchwała.  

Treść uchwały po bo otrzymaliśmy ją dzisiaj jako dodatkową wprowadzoną do porządku. I tutaj mamy w § 1 

po rozpatrzeniu skargi złożonej przez x w zakresie prawidłowości zatrudnienia pracownika socjalnego i brak 

aktualizacji danych umieszczonych na stronie Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie 

zatrudnienia osoby na stanowisku kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie na czas 

zastępstwa podczas usprawiedliwionej nieobecności pracownika. Po zapoznaniu się ze stanowiskiem Komisji 

Skarg Wniosków i Petycji uznaje się skargę za bezzasadną z przyczyn określonych. W uzasadnieniu do 

niniejszej uchwały wykonanie uchwały powierza się Przewodniczącemu Rady Gminy w Będzinie 

zobowiązuje go do przesłania skarżącemu niniejszej uchwały wraz z uzasadnienie. Uchwała wchodzi w życie 

z dniem podjęcia, niemniej jednak, zanim zagłosujemy nad tą uchwałą bardzo proszę o uzasadnienie, 

Przewodniczącą Komisji Skarg i Wniosków panią Krystynę Najdzion. 

Krystyna Najdzion (Radna)  
Dziękuję. W dniu 30 listopada 2022 roku do Rady Gminy w Będzinie została przekazana na podstawie art. 

229 pkt 3 kpa przez Wojewodę Zachodniopomorskiego skarga pani x na działania pani Sylwii Halamy 

pełniącej funkcję Wójta Gminy Będzino oraz działania pani Doroty Sosny pełniącej obowiązki kierownika 

Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie w zakresie prawidłowości zatrudniania pracownika 

socjalnego oraz kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie na czas zastępstwa podczas 

trwania usprawiedliwionej nieobecności pracownika, jak również braku aktualizacji strony BIP ośrodka. W 

dniu 12 grudnia 2022 roku odbyło się posiedzenie Komisji Skarg Wniosków i Petycji Rady Gminy w 

Będzinie, podczas którego komisja wysłuchała wyjaśnień pełniącej obowiązki Wójta Gminy Będzino pani 

Sylwii Halamy, pani Doroty Sosny, która czasowo pełniła obowiązki kierownika, Gminnego Ośrodka 

Pomocy Społecznej w Będzinie. Jak i pani Gizeli Pietrzak-Kłyz, która aktualnie pełni obowiązki kierownika 

Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie na czas zastępstwa. Na podstawie art. 12 pkt 2 ustawy o 

pracownikach samorządowych Dz.U. 2022 rok poz. 530, nie wymaga przeprowadzania naboru zatrudnienia 

osoby na zastępstwo w związku z usprawiedliwioną nieobecnością pracownika samorządowego w Gminnym 

Ośrodku Pomocy Społecznej w Będzinie powstała konieczność zatrudnienia pracownika na zastępstwo 

kierownika tej jednostki, który przebywał na zwolnieniu lekarskim. Osoba zatrudniona miała pełnić 

obowiązki kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie podczas usprawiedliwionej 



nieobecności w pracy kierownika jednostki w celu zachowania należytego funkcjonowania jednostki podjęto 

decyzję o zaangażowaniu, przepraszam kandydata spełniającego wymogi zatrudnienia na kierowniczym 

stanowisku oraz posiadającego niezbędne ku temu kompetencje. Z powyższych względów Rada Gminy w 

Będzinie uznała, że powierzenie obowiązków kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w 

Będzinie na czas usprawiedliwionej nieobecności kierownika osobie wyznaczonej przez pełniącą funkcji 

pełniącą obowiązki Wójta Gminy Będzino było jak najbardziej zasadne.  

W zakresie zatrudnienia osoby na stanowisko pracownika socjalnego podczas usprawiedliwionej 

nieobecności nie ma wymogu ogłaszania konkursu na stanowiska na stanowisko pracownika socjalnego, 

ponieważ nie jest to stanowisko urzędnicze wy myśl art. 12 pkt 1 ustawy o pracownikach samorządowych 

Dz.U. 2022 rok poz. 530, z tego względu nie jest koniecznym zamieszczanie danych osób zatrudnionych 

jako pracownik socjalny na stronie BIP jednostki, biorąc pod uwagę powyższe po zapoznaniu się ze 

stanowiskiem Komisji Skarg Wniosków i Petycji Rada Gminy w Będzinie uznała, iż skarga złożona przez 

panią x nie zasługuje na uwzględnienie. I bardzo proszę wysoką radę o podjęcie uchwały. Dziękuje. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję proszę, czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania do tej uchwały?  

Jeśli nie ma to przystępujemy do głosowania.  

Proszę oddać głos nad uchwałą w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność pełniącej funkcję Wójta Gminy 

Będzino oraz pełniącej obowiązki kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie.  

Dziękuję głosowało 15 radnych, 15 radnych było za podjęciem tej uchwały. Stwierdzam, że uchwała została 

podjęta jako skarga niezasadna.  

 

Proszę państwa proponuje 10 minut przerwy.  

 

Proszę państwa, proszę wznawiamy obrady sesji po przerwie. Punkt 6 informacja o sytuacji organizacyjno-

finansowej w Gminnym Ośrodku Pomocy Społecznej. Witam na dzisiejszej serii sesji panią Dorotę Sosnę 

oraz panią Marzenę Smorgę i co chyba panią oddam głos na początek. Bardzo proszę pani Dorotę Sosna.  

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Dzień dobry, Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowna pani wójt i Szanowna Rado, chciałam przede 



wszystkim przeprosić, że nie ma tutaj naszej pani kierownik z uwagi na to, że w tej chwili trwa u nas 

kontrola Inspekcji pracy. I pani kierownik nie mogła dotrzeć. Ja miałam przyjemność pełnić obowiązki 

kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej przez miesiąc czasu i chciałam państwu przybliżyć, co zostałam. 

Przede wszystkim nasze finanse nie są w najlepszej kondycji, ale to wynika z uwagi wynika to z tego, że 

pieniądze po prostu, które zamawialiśmy przez cały rok we wrześniu ponad 70 000, zostało oddane do 

Wojewody, na zasiłki okresowe nie zabezpieczono też do końca grudnia dzieci na dożywianie w szkole, 

udało nam się w listopadzie pozyskać środki od Wojewody. No i w tej chwili wygląda na to, że częściowo 

jesteśmy zabezpieczeni. 

Nasze wynagrodzenia również w grudniu okazało się, że nie mamy pieniążków do wynagrodzenia, w 

związku z tym, że panowała u nas dziwna polityka u nas kadrowa i płacowa. Pani kierownik, wypłacała 

specjalne dodatki zatrudniła dodatkowo kadrowego jak i też zastępcę kierownika, gdzie te środki nie były 

zaplanowane. W związku z tym okazało się, że w grudniu po prostu nie ma pieniędzy na nasze 

wynagrodzenia.  

Jeszcze się też toczy postępowanie w sądzie. Nasza koleżanka założyła sprawę dla Ośrodka Pomocy 

Społecznej. Ja będąc pełniącym obowiązki kierownika, miałam świadomość, że mamy zatrudnionego radcy 

prawnego, niemniej okazało się, że też mamy dodatkowo zatrudnionego pełnomocnika, który miał 

reprezentować nasz Ośrodek, nie miałam wiedzy wówczas takiej, że ten pełnomocnik już z góry opłacony. 

W związku z tym cofnęłam te pomocnictwo, ponieważ uważałam, że to nasz radca prawny powinien 

reprezentować Ośrodek i potem się okazało gdzieś tam na Facebooku pani Jasińska poinformowała, że ten 

pełnomocnik został z góry opłacony, nie miałam wtedy takiego wiedzy, ale uważam, że ośrodek powinien się 

też bronić sam.  

Jeszcze chciałam państwu powiedzieć, że mamy takie coś, jak specjalistyczne usługi opiekuńcze też w 

grudniu okazało się, że też nie ma na to środków, mimo że na cały rok został zostały zaplanowane, ale 

okazało się, że w styczniu zostało się tam w lutym styczeń luty jakoś tak przełom roku zostały zapłacone 

faktury za zeszły rok, było to niezgodne z prawem, ponieważ powinniśmy w tamtym rok zamknąć. I jak 

gdyby w tym roku rozpocząć nowy rozdział.  

Jeszcze dodam. Tu, że braki, ale też mamy nadmiar trochę pieniążków, ponieważ 500 plus realizowaliśmy do 

maja i w czerwcu czerwiec lipiec powinniśmy te pieniądze zwrócić do Wojewody, natomiast no one te 

pieniądze nie zostały zwrócone do wojewody i po prostu leżały na naszym koncie.  

Nie wiem, czy z tego tytułu nie będziemy płacić odsetek.  



Jeszcze chciałabym takich rzeczy być może jeszcze poruszać takie szczegółowo, ale np. no pani kierownik 

prosiła mnie, żebym do świadczeń rodzinnych doliczała ludziom kredyty, które wzięli co jest niezgodne z 

prawem. 

Więc odmówiłam po prostu odmówiłam tego polecenia służbowego.  

Chciałam też jeszcze państwu powiedzieć, że nasz były informatyk, pracował u nas do końca chyba 

października, a 15 listopada zawiadomił nas, że miało miejsce włamanie. Zostało zawiadomiona też policja 

zabrano komputery głównego księgowego oraz pani kierownik, bo, niemniej pan już u nas nie pracował 

przez 2 tygodnie, a zawiadomił nas, że było przestępstwo, a jeszcze kilka też w ogóle dni wcześniej 

otrzymaliśmy dziwnego maila osoba podała nam, że też było u nas włamanie, sugerowała, że było włamanie, 

więc no jesteśmy z tą sytuacją po prostu zdziwieni.  

Jeszcze właśnie chcieliśmy proszę państwa, no u pani kierownik, były przechowywane dane i te dane zostały 

przez no nie wiem, czy przez panią kierownik przez kogoś wyczyszczone, komputer, który zostaliśmy, który 

od chcieliśmy po prostu poparć wzory pism, różnego rodzaju był kompletnie wyczyszczone. To zgłosiliśmy 

to na policję, ponieważ są to dane no naszego ośrodka nie są prywatne, to dane tylko całego ośrodka są 

własnością. Jeszcze 1 rzecz, którą odkryliśmy, bo tutaj ciągle słyszymy od byłego informatyka o RODO, to 

chciałam państwu nadmienić, że okazało się, że w ZUS-ie jest pracownicy są podani do ośrodka byli jako 

pełnomocnicy pracownicy ośrodka jako pełnomocnicy w ZUS byli podani okazało się, że pracownicy, którzy 

u nas nie pracują, wciąż mają wgląd w nasze dane wrażliwe, czyli pani nadała Jasińska upoważnienia 

pracownikom i po czym oni zakończyli stosunek pracy i tych upoważnień nie zdjęto, nie wycofano. 

Zawiadomiliśmy inspektora ochrony danych osobowych. Czekamy w tej chwili, co będzie do dalej, 

oczywiście, zna strony wykonaliśmy pełnych formalności, że pełnomocnictwo zostały cofnięte.  

Właściwie to dziękuję.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Poszerzy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś zapytania pani Imbiorowska. Proszę.  

Eugenia Imbiorowska (Radna)  
Chciałam zapytać o stronę BIP-u. 

Kto to prowadził i kto dokonywał zmian w bieżącym roku? 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Informatyk i Pani Marzena Smorga, ale pani Marzena Smorga przebywała na zwolnieniu lekarskim około pół 



roku.  

Eugenia Imbiorowska (Radna)  
I później dalej prowadził pan minister informatyk? 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Tak.  

Eugenia Imbiorowska (Radna)  
Jeszcze mnie interesuje stanowisko księgowej, bo tutaj po prostu ta pani porozumienie złożyła 

wypowiedzenie się zwolniła nie wiem, już jak tam dokładnie chodzi o to, że ile osób było zatrudnionych na 

tym stanowisku, uzupełniałam się jeszcze tak i czy one po prostu miały uprawnienia. I znaczy i to się 

zadziało po prostu, że taka sytuacja miała miejsce. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję proszę, pani Doroto. 

Proszę. 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Były zatrudnione 4 księgowe od samego początku roku w tym 1 osoba była zatrudniona, był to pracownik 

niespełniający wymagań bez odpowiedniego wykształcenia ani też bez uprawnień po prostu głównego 

księgowego.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję proszę, proszę pani Barbara Grudzień. 

Małgorzata Kowalska (inspektor ds. geodezji i gospodarki gruntami)  
W związku z tym, że tych zmian było sporo na stanowisku księgowego, czy każde zwolnienie się, czy też 

zwolnienie pracownika powodowało to, że trzeba było jakieś wypłacać ekwiwalenty i dodatkowe środki, bo 

tu mówimy o tym, że na koniec roku brakuje w GOPS-ie pieniędzy. Czy to też nie jest powód tego, że jednak 

te zmiany księgowych pracowników były i trzeba było dodatkowe środki jednak wydawać?  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Proszę pani Doroto? 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Na chwilę obecną wiem, że ostatni księgowy wystąpił o ekwiwalent za urlop i za nadgodziny. 



Eugenia Imbiorowska (Radna)  
Ile tych nadgodzin było?  

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Nie chciałabym tutaj skłamać, ponieważ nie wiem dokładnie, ale około 200-240. 

Eugenia Imbiorowska (Radna)  
W takim okresie? 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Pani była zatrudniona u nas od 5 września do końca listopada albo początku grudnia. No nie umiem tak 

dokładnie teraz sprecyzować.  

Eugenia Imbiorowska (Radna)  
Też prowadziła ŚDS, przepraszam? 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Tak. 

Eugenia Imbiorowska (Radna)  
To jest takie sprzeczne, to kiedy ona to po prostu tyle nadgodzin mogła wyrobić, jeżeli pełniła ona 2 funkcje 

w GOPS-ie i w ŚDS.  

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Nie mnie to oceniać, będzie kontrola z Inspekcji pracy. Mam w tej chwili kontrolę, będziemy czekać, jak to 

się rozstrzygnie.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję, proszę Pan Jóźwiak. 

Andrzej Jóźwiak (Radny)  
Ja mam takie pytanie odnośnie pani zastępcy kierownika, co się dzieje z tą panią w ogóle czy ona już nie 

pracuje? Czy jest na zwolnieniu? Co się dzieje?  

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Przebywa na zwolnieniu. 

Andrzej Jóźwiak (Radny)  
A także wróci, będzie dalej pracować.  

Proszę państwa, jeszcze mam takie pytanie odnośnie asystenta osoby niepełnosprawnej w 2021 roku było 



takie dofinansowanie w 2022 tym bieżącym nie ma tego dofinansowania. Jak wy sobie radzicie z tym, czy w 

ogóle już nie ma tej tych osób, czy nie ma w jakiś wspomagania tych ludzi niepełnosprawnych? Co się 

dzieje? 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Asystenta osobisty osoby niepełnosprawnej, rzeczywiście w tamtym roku nie był uruchomiony ten program 

był nieprawidłowo złożony wniosek. W tym roku złożyliśmy wniosek. Mamy nadzieję, że po prostu ten 

wniosek będzie przyjęty prawidłowo.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Generalnie w tym roku w ogóle nie funkcjonował ten program.  

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Nie. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Proszę pan Bryliński.  

Sławomir Bryliński (Radny)  
Dziękuję Panie Przewodniczący, ja bym chciał dopytać, niech chyba nie powie, bo nam na początku padła 

taka suma, znaczna dosyć w granicach bodajże, jeżeli, jeżeli się mylę do nich, mam sprostuje 80 000, co było 

powodem, że po prostu trzeba było to zwrócić, czy te pieniądze nie były potrzebne, czy po prostu właśnie 

chciałbym tak, żeby pani rozwinęła?  

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
To było troszeczkę mniej niż 80 000, były to pieniążki na zasiłki okresowe panowała w polityka taka w 

ośrodku pomocy społecznej, żeby tych pieniędzy nie dawać, żeby dawać pieniądze z posiłku. Skończyło się 

tym, że no zabrakło i na posiłek i zostały zwrócone zasiłki okresowe i zabrakło na zasiłki okresowe. No, 

niemniej postaraliśmy się, żeby w listopadzie zabezpieczyć te dodatkowe środki.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję proszę, pan Bryliński. 

Sławomir Bryliński (Radny)  
To były pieniążki te ponad 70 000 do pieniądze od Wojewody, tak nie z budżetu gminy tylko. 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Od Wojewody.  



Sławomir Bryliński (Radny)  
A te pieniążki, które, jakby teraz posiłki to były z budżetu gminy, czy też. 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Od wojny to jest też środki od Wojewody, ale już będąc przy tych pieniądzach. Zwrócę państwu też uwagę, 

że gmina też zabezpiecza na przykład schronienie i z tego schronienia były przesuwane w ciągu roku tak 

środki na zasiłki celowe, że w grudniu okazało się, że nie mamy za co zapłacić za schroniska. No i 

rozmawialiśmy już z panią wójt, pani wójt powiedziała, że na pewno zabezpieczymy te środki, bo w tej 

chwili po prostu okazało się, że jest zima, sroga zima ludzie chcieliby iść do schroniska, a my nie mamy, jak 

gdyby za co to opłacić.  

Ponieważ wcześniej były przesuwane środki na inne zasiłki.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję proszę pan Bryliński, proszę. 

Sławomir Bryliński (Radny)  
Ja chciałbym dopytać, ale kto podejmował takie decyzje, że te pieniądze się nie należały, że właśnie były tak 

jakby nieprzyznawane, to były jakieś pracownicy, zespół pracowników czy jednoosobowo, jeżeli może pani 

takiej informacji udzielić? 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
To było zalecenie pani kierownik Marty Jasińskiej.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję proszę, pan Krawiec. 

Andrzej Krawiec (Radny)  
To ja tutaj słyszałem o tej 500 plus jaka, jaka to jest kwota, którą prawdopodobnie z odsetkami będziemy 

musieli oddać tak, dla Wojewody? 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Około chyba 44 000, jeżeli się nie mylę.  

Andrzej Krawiec (Radny)  
I kto ponosi odpowiedzialność księgowy, kierownik czy wspólnie?  

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Myślę, że zarówno księgowy jak i pani kierownik.  



Generalnie rzeczywiście można było np. część pieniędzy zostawić, no ale no nie taką kwotę tych pieniędzy, 

dlatego że wypłacamy też 500 + z koordynacji. Natomiast to nie są nie są takie pieniążki w granicach 3-4 

000.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuje, jeszcze raz Pan Jóźwiak, proszę. 

Andrzej Jóźwiak (Radny)  
Ja chciałem jeszcze wrócić do tego asystenta osoby niepełnosprawnej. My w tym roku nie mieliśmy tych 

pieniędzy, czy może mi pani powiedzieć, jaka to była kwota w 2021?  

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Niestety nie mam, nie mam informacji na ten temat.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję proszę pan Baczyński. 

Tomasz Baczyński (Radny)  
Dziękuję witam, panie bardzo serdecznie. Proszę powiedzieć, jak wygląda w tej chwili praca w Gminnym 

Ośrodku Pomocy Społecznej po zmianie kierownika? Czy jest jakoś luźniej i lepiej się pracuje? 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Dla mnie osobiście muszę powiedzieć, że tak. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Proszę.  

Tomasz Baczyński (Radny)  
A skład osobowy kadry Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej czy został uszczuplony po odejściu pani 

kierownik, jakieś prawda zadania? 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Jak głównego księgowego, który złożył wypowiedzenie, niemniej jest pełny skład, czyli też zawsze 

brakowało czwartego pracownika socjalnego. W tej chwili mamy czwartego pracownika socjalnego. 

Wszystkie działy są właściwie w pełni obsadzone.  

Tomasz Baczyński (Radny)  
Dziękuję bardzo, proszę powiedzieć, te zmiany na stanowisku Skarbnika, czym to było spowodowane? Czy 

to było czy to było? Czy to było takie jakieś przepraszam księgowej, czy to? Czy to było jakieś takie 



przypadkowe? Przypadkowe wypadki osobowe? Czy też prawda jakaś zła? Zły sposób zarządzania? Czy 

prawda? Zły sposób kierowania funduszy GOPS-u i pracy kierownika?  

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Trudno mi powiedzieć naprawdę w tej chwili, dlaczego księgowe odchodziły. No myślę, że po prostu część 

na pewno odeszła, ponieważ nie mogła się porozumieć z kierownikiem. No część no trudno mi powiedzieć 

naprawdę. 

Tomasz Baczyński (Radny)  
Rozumiem nie będę ciągnął tego dalej, niemniej jednak. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Niemniej jednej księgowej znamy przypadek zostałam Skarbnikiem na krótki czas. 

Tomasz Baczyński (Radny)  
No tak, ale niemniej jednak jeszcze chciałbym dopytać. 

Kogo pani by wytypowała za główną jako główną winowajczynie albo winowajcę jako całego zamieszania 

no albo raczej przepraszam, na to zwalniam panią z tego pytania. Nie mam więcej pytań, dziękuje. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Proszę takich pytań też nie stawiać, bo to jest to jest raz, że trudne do odpowiedzi, a drugie to no widzimy, 

jaka jest sytuacja i każdy z nas może wyciągnąć wnioski w tej sprawie, bo widzimy, co się dzieje, ile 

środków przypada, ile programów nie zostało, no niestety wykonanych ani złożonych wniosków. A jeżeli 

złożony to był źle złożonych i o tym też rozmawialiśmy już na początku stycznia i przez cały okres 

działalności i taki bałagan, jaki powstał z księgowością i niewłaściwym zarządzaniu, to też świadczy o tym, 

że no to są skutki tego, co w tej chwili wychodzi też te kontrole te braki no i będą z tego tytułu pewnie 

konsekwencje finansowe, jeżeli chodzi o zwroty tych środków i rozliczenia. Proszę Pani Sosna. 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Jeszcze Panie Przewodniczący, nie wiem, czy państwo właściwie z tego stresu, czy powiedziałam, że też u 

nas naliczono nieprawidłowo wynagrodzenia, zasiłki chorobowe i trzynastki i teraz w tej chwili okazuje się, 

że prawdopodobnie my nie czekaliśmy na nagrody tylko, bo i mi się, że będziemy w ogóle zwracać 

pieniądze, ponieważ nowy inspektor przeliczył, że np. jedna z moich koleżanek ma w tej chwili około 4,500 

świadczeni do zwrotu.  



Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Właśnie, bo gdzieś tam widzieliśmy, że państwo nie dostali nagród. No tu słyszę, że one były wcześniej już 

chyba przyznane przez poprzednią przez panią kierownik, no, która jeszcze jest dalszym ciągu na zwolnieniu 

lekarskim. 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Czyli to bardziej się martwimy, jak my to zrobimy niż po prostu nagrody.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Jasne. Proszę Pan Bryliński jeszcze. 

Sławomir Bryliński (Radny)  
Jeszcze chciałbym dopytać, bo tak został zabezpieczony sprzęt i no jak panie sobie radzą właśnie, tutaj jest 

jakieś za zostało w zamian udostępniony. Czy ewentualnie możemy się spodziewać, że po prostu będzie 

trzeba zakupić nowy sprzęt do funkcjonowania? 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Na pewno mamy przestarzały sprzęt i tutaj, pani wójt też nas zabezpieczyła za co bardzo dziękujemy. 

Dostaliśmy 2 nowe komputery, policja też tam już zwróciła te komputery 2 pozostałe, więc pracę po prostu 

mam zachowaną i ciągłość pracy.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuje, proszę jeszcze jakieś pytania? Proszę, pani Banaszczak. 

Joanna Banaszczak (Radna)  
Słuchając tych wypowiedzi, to doszłam do wniosku, że jak niektórym się zarzuca, to niestety w GOPS-ie 

było rozdawanie, wszystkim i wszystkiego.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Proszę pan Baczyński.  

Tomasz Baczyński (Radny)  
Jeszcze chciałbym się tylko podpytać, jakie były, jakie były kryterium do wydawania tych zasiłków, zwołuje 

pani posiłkowymi. Jak?  

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
150%, 900 zł na osobę. 



Tomasz Baczyński (Radny)  
Ale to znaczy, jakie były kryteria, kto, kto mógł się ubiegać o to?  

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Dzieci dożywianie, dożywianie przede wszystkim dzieci w szkole ciepły posiłek dla osób, które po prostu no 

sama nie mogą sobie tego zaspokoić, przygotować.  

Tomasz Baczyński (Radny)  
A osoby dorosłe? 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Również mogą z tego skorzystać. 

Tomasz Baczyński (Radny)  
Ale w jaki sposób np. ja mógłbym się do was zwrócić o to? 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
U nas w tej chwili wcześniej wiele znaczy jeszcze jak była pani Żurawska. Czy pan Tyl to po prostu te 

posiłki były dowożone, no w tej chwili była taka polityka przyjęta, że dajemy pieniądze, żeby osoby sobie 

przygotowały ten posiłek same w domu. Wcześniej mieliśmy umowę ze szkołom i takie posiłek po prostu 

można było ciepło odebrać.  

Tomasz Baczyński (Radny)  
Rozumiem, ale wie pani co interesuje mnie bardziej te osoby nie dzieci w szkołach, tylko te osoby takie 

prawda no dorosłe.  

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Które ja mówię też o dorosłych, ale o dorosłych.  

Tomasz Baczyński (Radny)  
Chodzi mi o te dorosłe, jak wyglądało to np. jaka była skala tych posiłków? 2 lata temu? Jak to wyglądało 

np. w zeszłym roku, jak to się ma ilościowo? To znaczy. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
W tym roku. 

Tomasz Baczyński (Radny)  
W tym roku. 



Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Tak naprawdę do końca nie umiem odpowiedzieć na te pytanie. No nie miałam możliwości się przygotować. 

Tomasz Baczyński (Radny)  
Rozumiem, dziękuję. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
No jak poprzednia była stosowana do metoda, że jeżeli był posiłek np. dowożony do szkoły dla dzieci, to w 

tym czasie mogli ci dorośli, którzy przysługiwał taki posiłek odebrać w tym czasie. I pamiętam też takie taka 

sytuacja miała kilku osób w Mścicach, bo to było widać i one przychodziły też odbierały posiłki, a teraz jak 

słyszymy, że zostało to wstrzymane, że ten posiłek nie jest dowożony, tylko jest naliczany zasiłek, czyli 

gotówka na zimny posiłek. Nie wiem, nie każdy sobie ugotuje. 

No także, wtedy to było jednoznaczne przekazanie tych środków odbierał obiad, czy nie odbierał i miał ten 

ciepły posiłek ta osoba, która tego, a w tej sytuacji no to można dowolnie te środki wydać, jeżeli otrzymał 

zasiłek. Nie proszę, kto jeszcze chciałby zadać pytanie pan Bryliński. Proszę.  

Sławomir Bryliński (Radny)  
Ja bym chciał zadać pytanie nie wiem, czy pani będzie znała odpowiedź, ale nikt mi pani powie, bo tutaj no 

tak zaobserwowałem, no wiele nieprawidłowości wychodzi w funkcjonowaniu GOPS-u, ale mam pytanie w 

związku z tym, że nieprawidłowości, czy były jakieś szkolenia prowadzone, żeby no doszkolić tam 

troszeczkę no nie wiem jakieś osoby, które tam są zatrudnione i ewentualnie, na jaką kwotę były te 

szkolenia, czy były jakieś realizowane? No bo chciałbym to wiedzieć, ale jeżeli pani nie wie, no to może 

innym razem.  

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Kwoty dokładnie nie znam, wiem, że pani kierownik była na szkoleniu w Zakopanem. No, niemniej tutaj nie 

wie nie znam kwoty tego szkolenia.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję proszę jeszcze raz Pan Bryliński. 

Sławomir Bryliński (Radny)  
Szkolenie z GOPS-u tak to nie prywatny wyjazd tylko na szkoleniu w Zakopanym? 

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Szkolenie tak.  



Sławomir Bryliński (Radny)  
Dziękuję. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos w temacie.  

Proszę pan Baczyński ja bym.  

Tomasz Baczyński (Radny)  
Chciał tylko życzyć państwu powodzenia dalszej pracy liczyć wszystkiego dobrego.  

Dorota Sosna (pracownik socjalny w GOPS Będzino)  
Nie dziękujemy.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję, jeśli nie ma pytań, no to widzą państwo, jaka sytuacja, jaki bałagan powstał, gdzie, gdzie na 

stronach internetowych widzimy, jak było pięknie, jak było wspaniale. I jak jest teraz źle, to chyba akurat 

odwrotnie myślę, że uda się to wszystko wyprowadzić i ten nowy rok wejdzie normalnie z normalnymi 

programami i normalnym funkcjonowaniem w Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej. Już tutaj nie cierpi 

nie cierpieli, mieszkańcy niektórzy no, bo niestety to jest odczuwane.  

Dziękuję paniom dziękuję, kończymy ten punkt.  

Przechodzimy do kolejnego punktu informacja wójta z działalności między sesjami odpowiedzi na zapytania 

z ostatniej sesji, proszę bardzo, oddaje głos, pani wójt Halama.  

Sylwia Halama (Pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino)  
Szanowni Państwo w okresie międzysesyjnym, czyli od 26 listopada do dnia wczorajszego realizowałam 

zadania, które są nałożone na wójta przepisami szeregu ustaw, nadzorowałam realizację budżetu, także 

odbywałam spotkania z mieszkańcami przedsiębiorcami, ponadto w tym okresie wykonywałam również inne 

czynności m.in. 26 listopada, uczestniczyłam w szesnastym festiwalu piosenki turystycznej żeglarskiej 

"Szum" w szkole podstawowej w Mścicach, 28 listopada uczestniczyłam w spotkaniu podsumowującym 

realizację projektu "myślimy globalnie, sprzątamy lokalnie" było rozstrzygnięcie konkursu plastycznego, 

29 listopada odbyło się spotkanie z sołtysami, rozmawialiśmy o bieżących sprawach 2 grudnia. Spotkanie z 

dyrektor Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad oddział w Koszalinie, a także odwiedzili mnie 

uczniowie klasy trzeciej szkoły podstawowej w Mścicach, 6 grudnia uczestniczyłam w spotkaniu 

mikołajkowym z podopiecznymi Środowiskowego Domu Samopomocy w Będzinie. 7 grudnia 



uczestniczyłam w konferencji Lokalnego Partnerstwa Wody, 8 grudnia w ósmym powiatowym konkursie 

piosenki angielskiej w szkole podstawowej w Tymieniu, 10 grudnia uczestniczyłam w konkursie kulinarne 

może nie tyle w konkursie, a całym wydarzeniu Kulinarne Tradycje Wigilijne w Będzinie, a także w 

Mikołajkach dla dzieci z sołectwa Strachomino, z 13 grudnia byłam na spotkaniu w przedszkolu w Mścicach, 

14 grudnia uczestniczyłam w spotkaniu opłatkowym w Domu Kultury w Będzinie, 15 grudnia odbyłam 

spotkanie z dyrektor przedszkola w Będzinie, a także uczestniczyłam spotkanie wigilijnym Domu Ludowym 

w Tymieniu. 16 grudnia odbyło się spotkanie wigilijne w Wiejskim Domu Kultury w Dobrzycy, a 

siedemnastego uczestniczyłam spotkaniu mikołajkowym dla dzieci z sołectwa Strzepowo. 19 grudnia odbyła 

się narada robocza w sprawie budowy kompleksu przedszkolno żłobkowego w Będzinie oraz uczestniczyłam 

w spotkaniu wigilijnym dla pracowników Ośrodka Kultury i Gminnej Biblioteki Publicznej w okresie 

międzysesyjnym wydano 16 zarządzeń były to głównie zarządzenia organizacyjne także finansowe, a także 

jedno z nich dotyczące sprzedaży lokalu mieszkalnego w Stoisławiu w ramach trzeciego przetargu ustnego 

nieograniczonego i to jest ten lokal mieszkalny nr 11/12 d dla przypomnienia lokal położony na czwartym 

piętrze 32 m 32,6 m² przynależny pomieszczeniem piwnicy. I to mieszkanie zostało wystawione za cenę 

149 000 zł.  

W okresie między sesyjnym także odbyły się przetargi, przetarg na oświetlenie ulicy Klonowej i drogi do 

banku. Tu niestety nie wpłynęła żadna oferta, musimy przetarg powtórzyć także przetarg nieograniczony na 

odbiór zagospodarowania odpadów komunalnych z nieruchomości zamieszkałych i niezamieszkałym terenie 

gminy Będzino do tego przetargu przystąpił 1 oferent jest to Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej 

spółka z ograniczony odpowiedzialnością w Koszalinie za kwotę 2 666 923 zł 70 gr tutaj przy kwocie w 

budżecie zaplanowanej 2 000 000 zł, także w dniu wczorajszym ogłosiliśmy przetarg na utwardzenie 

kruszywem dróg gminnych miejscowości Pleśna, wpłynęły 3 oferty i generalnie przewyższają one kwoty, 

które mamy zaplanowane w budżecie, jednakże tu istnieje możliwość przesunięcia środków z innego 

zadania, także odbył się przetarg na dostawę komputerów przenośnych laptopów. Częściowo, bo 3 kupione 

jeszcze w ramach programu granty PPGR pozostałe zgodnie z państwa dyspozycją zostały zakupione ze 

środków własnych budżetu, stanowiące wkład własny niekwalifikowany w ramach projektu. Ja wystąpiłam z 

zapytaniem do operatora programu o możliwość dofinansowania zakupu tego sprzętu dodatkowego, 

natomiast odpowiedzi jeszcze nie otrzymałam. Korzystając z okazji, że jestem przy głosie, to chciałbym też 

poinformować mieszkańców i państwa, że 28 grudnia w świetlicy w Dobrym odbędzie się spotkanie w 

ramach programu Czyste Powietrze. Zapraszamy mieszkańców do to spotkanie dla wszystkich mieszkańców 

stałej gminy. Natomiast odbywa się ono w dobrym, ponieważ tam jest planowana gazyfikacja miejscowości i 



warto, żeby mieszkańcy usłyszeli, jakie mają możliwości pozyskania środków na chociażby zakup pieca czy 

montaż tej instalacji we własnych domach. Chciałabym też państwa poinformować, jak wygląda sprawa 

węgla dystrybucję węgla w gminie do zeszłego piątku rozdaliśmy, wydaliśmy już ponad 104 104,5 tony 

węgla do mieszkańców. Otrzymujemy informację, że jest on dobrej jakości i spełnia to oczekiwania 

mieszkańców do końca roku planujemy wydać te 200 ton. Dziękuję i proszę o pytanie.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję, proszę bardzo, pan Krawiec. 

Andrzej Krawiec (Radny)  
Znaczy, jeśli mogłaby pani wójt nam rozszerzyć, tą naradę roboczą w sprawie budowy kompleksu 

przedszkolno żłobkowego, z kim to, gdzie troszkę bardziej szerzej, jeśli można by?  

Sylwia Halama (Pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino)  
Spotkanie odbyło się tu w urzędzie uczestniczyli przede wszystkim odbiorcy tego projektu była pani dyrektor 

oraz z nauczyciele z przedszkola, był obecny Pan Radny Baczyński. Na tym spotkaniu, a także pani inspektor 

do spraw inwestycyjnych i pozyskiwania środków w urzędzie. Rozmawialiśmy o koncepcji, tak jak państwo 

zapewne widzieliście w projekcie budżetu na przyszły rok zaplanowane jest tam środki na wykonanie 

dokumentacji. W ostatnim czasie minister ogłosił informacje dotyczące programu Maluch plus, tak więc też 

chcielibyśmy się przygotować do pozyskania tych środków i rozmawialiśmy o przedszkolu tutaj na 

działkach, gdzie, kiedy obecnie jest zrobione ten parking, ten drugi tam są 2 działki. Tam jest możliwość 

postawienia takiego obiektu około 1000 m², obiekt przedszkolno żłobkowy przedszkolny na 100 dzieci 

żłobkowy na 40 tak szacowaliśmy też tutaj po analizie wstępnie, pani dyrektor potwierdziła, że jest ta ilość 

szacunkowa właściwa, więc to było pierwsze spotkanie takie czysto robocze. My zaprezentowaliśmy mi 

więcej szkice, jakbyśmy to widzieli poprosiliśmy panią dyrektor i nauczyciela by zrobili spotkanie robocze u 

siebie w przedszkolu i uzgodniliśmy kolejny termin spotkania na piątek, abyśmy mogli dalej rozmawiać o 

koncepcji budowy tego obiektu. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuje, proszę Pan Gołębiewski.  

Adam Gołębiewski (Radny)  
Dziękuję bardzo, ja bym chciał usłyszeć coś o spotkaniu z dyrektor GDDKiA.  

Interpelowałem o przejście dla pieszych w Borkowicach.  

Czy już na ten temat? 



Sylwia Halama (Pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino)  
Rozmowa też była w tym temacie, ponieważ tam widzimy duży problem braku przejścia dla pieszych. Te 2 

przystanki i też słyszę jak mieszkańcy nie zgłaszają, nawet jeżeli dzieci do szkoły są zawożone, to jest 

niebezpieczne przejście. Tam jest problem tego typu, że nie ma tam terenu zabudowanego. W związku z tym 

tutaj generalna dyrekcja nie chce zrobić tego przejścia dla pieszych blisko jest zjazd na węzeł i też jest to 

ograniczenie z tą możliwością. Finalnie po spotkaniu ja przygotowałam pismo do pani ogólnie do Dyrekcji 

do Szczecina z tą informacją o tym przejściu m.in. tam właśnie w Borkowicach także konieczność 

wykonania utwardzonego pobocza w Uliszkach. Tam również na spotkaniu z mieszkańcami dość głośno to 

wybrzmiało tam, a także o to, aby tam zastosować strefę zamieszkania w Uliszkach, ponieważ tam jest 

ograniczenie do 70 m na godzinę natomiast jest nadal niebezpieczna kwestia przystanku autobusowego, 

które, który jest wymagany również w Uliszkach. Ogólnie rozmawiałyśmy też o tym, że prawdopodobnie od 

1 stycznia 2024 roku Generalna Dyrekcja odda tą drogę pod drogi wojewódzkie, więc to jest ostatni rok, 

kiedy mogliby jeszcze jakieś rzeczy zrobić, tylko wiadomo nie będą to rzeczy inwestycyjne wykonanie 

chodnika w Uliszkach jest w planie inwestycyjnym Generalnej Dyrekcji, ale to jest na odległe lata, tak jest 

nierealnym praktycznie do wykonania, więc prosiłam tu chociażby o wykonanie tego utwardzonego pobocza, 

bo to by dużo pomogło mieszkańcom. Jeszcze rozmawiałyśmy o takich bieżących sprawach też związanych 

wiem, że były wnioski mieszkańców dotyczące budowy przejścia dla pieszych przy Mrówce. Kwestie 

poruszaliśmy kwestię związaną z jakby jest problem, bo nie ma chodnika przy tej Mrówce, tak więc to też 

pani dyrektor podniosła kwestie chodnika między Będzinem, a Kazimierzem Łęknem też tam w niektórych 

miejscach są nierówności. Więc, zanim oni jeszcze oddadzą tę drogę, żeby te kwestie wyrównali. Też 

zwróciłam uwagę na zjazd węzła w miejscowości Dobre, jest wykonany częściowo chodnik, a nie ma 

połączenia z miejscowością, tylko to już wiadomo jest inwestycja, tak więc taką inwestycję też wniosłam w 

piśmie jeszcze to, co Pan Radny pyta o to przejście dla pieszych. Tam zasugerowałam, być może koncepcję, 

może warto by to było rozważyć budowy ronda, ponieważ zdarzają się często wypadki i jest utrudniony do 

wyjazd chociażby z Borkowic pod górkę. I ta widoczność też wcale nie jest taka dobra, tak więc to spotkanie 

dotyczyło właśnie tego typu spraw.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Proszę pan Bryliński. 

Sławomir Bryliński (Radny)  
Dziękuję ja 2 sprawy pierwszą to chciałbym dodać, jeżeli pani wójt będzie miał okazję jeszcze spotkać się z 

Generalnym Dyrekcją Dróg Krajowych i Autostrad, temat dotyczy tego odcinka bardzo krótkiego od węzła 



Borkowice do drogi krajowej nr 11. Chodzi o to, że jakby S6 o utrzymuje drogę S6, ale tutaj ten zjazd z tej 

górki należy odcinek do powiatu i po prostu może, żeby one między sobą się dogadali. Nie wiem, jaki, ale, 

żeby te piaskarki, które odśnieżają tą drogę S6 zjechały ten fragment do tej 11 posypały, bo jest to jakby nie 

utrzymany nie da się podjechać po prostu pod to jest taki odcinek, że naprawdę nie jest dużo, a jest. Jest po 

prostu ani podjechać, ani zjechać jest niebezpiecznie, a druga sprawa to chciałem w imieniu mieszkańców 

podziękować za sprawne zorganizowanie właśnie tej dystrybucji węgla. Węgiel dobrze się pali mieszkańcy 

są zadowoleni, no nic tylko dziękować.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dobrze dziękuję, proszę Pan Jóźwiak teraz. 

Andrzej Jóźwiak (Radny)  
Pani wójt, ja mam takie pytanie do zarządzenia 377 w sprawie nieodpłatnego nabycia nieruchomości do 

Gminnego Zasobu Nieruchomości, może by pani wójt to rozszerzyła i przy okazji jeszcze zarządzenie 375 w 

sprawie ograniczenia zużycia energii w Urzędzie Gminy oraz w jednostkach organizacyjnych po prostu, na 

czym będzie to polegało to ograniczenia?  

Sylwia Halama (Pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino)  
Jeżeli chodzi o tą działkę, to jest konsekwencja podjętej uchwały o przyjęcie działki 267/108 pod Domem 

Ludowym w Mścicach. I tutaj należało do tego wydać zarządzenie, natomiast kwestia ograniczenia. No to 

wiadomo, że musimy to ograniczenie zrobić minimum te 10%, jeżeli chodzi o porównanie zużycia 

bieżącego. Chodzi o miesiąc grudzień w roku bieżącym do roku 2019 i 2020, tak więc tutaj zastosowałam 

różnego rodzaju ograniczenia i typowe rzeczy, czyli gaszenie świateł nieużywanie w każdym pokoju 

czajników elektrycznych, tylko 1 zbiorczego no wyłączanie urządzeń, z czuwania pokończonej pracy, więc 

generalne obostrzenia, które tutaj zostały skierowane zarówno i do pracowników jak i do dyrektorów i 

kierowników jednostek do wprowadzenia w swoich jednostkach oczywiście zastosowanie odpowiednich 

przepisów, bo inaczej będzie to do zastosowania w szkole, w przedszkolu, a inaczej w budynku urzędu.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Proszę pan Baczyński.  

Tomasz Baczyński (Radny)  
Dziękuję, panie wójt, ja mam pytanie odnośnie zarządzenia nr 378. 6 grudnia powołała pani komisję do 

odbioru z punktu selektywnej zbiórki odpadów komunalnych, kiedy możemy spodziewać się tego odbioru i 

ruszenia pracy, tego punktu?  



Sylwia Halama (Pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino)  
Odbiór już się odbył, tak. Więc inwestycja jest zakończona na tę chwilę finalizujemy ją pod kątem 

kosztowym, natomiast okres funkcjonowania, tak jak rozmawialiśmy, nie wiem, czy na poprzedniej sesji czy 

na komisji planujemy uruchomić od wiosny.  

Tomasz Baczyński (Radny)  
Dziękuję.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuje. Proszę, czy ktoś z państwa jeszcze ma jakieś pytania. Proszę pan Szulc.  

Grzegorz Sztulc (Radny)  
Ja tylko chciałbym dopytać tę kwestię kruszywa w Pleśnej, to mówimy o tej drodze tam dojazdowej do tych 

działek, które tam były zgłaszane tak czy to o coś innego chodzi? 

Sylwia Halama (Pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino)  
Tam były 2 drogi 1 do tych naszych działek gminnych, które były sprzedane. Natomiast druga nie pamiętam 

teraz nr 281/1 to jest tam za Solar w kierunku w kierunku morza i tam w tej drogi jeszcze jest razem z 

naprawą przepustu.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję proszę, pani Grudzień. 

Grzegorz Sztulc (Radny)  
Korzystając z okazji chciałam się zapytać w sumie, kto odpowiada za odśnieżanie dróg, jest była taka 

sugestia, jeżeli chodzi o drogę Śmiechów-Borkowice, że, gdyby dostała ta osoba, która odpowiada za tą 

drogę pozwolenie wcześniejszego wyjazdu, żeby zebrać śnieg nie powstałoby takie to lodowisko, a dopiero 

później otrzymał takie jak gdyby pozwolenie, że jak już zostało to przez samochody ubite, że można 

piaskiem sypać. Czy jest taka możliwość, że, gdyby no mamy teraz odwilż, robi się ślizgawica, żeby na 

przyszłość ewentualnie, jeżeli faktycznie zaczyna ten śnieg sypać i ta osoba odpowiedzialna chce wcześniej 

wyjechać, zanim samochody ruszą, żeby jednak to odśnieżyć, żeby nie powstawało to ślisko ja rozumiem, że 

to są finanse i to są nie mamy tych pieniędzy aż na, tyle, że zabezpieczonych, ale może to jest lepsze niż 

później staranie się samochodów i nie tylko.  

Sylwia Halama (Pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino)  
Dziękuję. Powstała taka sytuacja, ale to już jest wszystko uregulowane, tak więc mamy wyjaśnione i zasady 

działania zostały określone.  



Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję bardzo.  

Tomasz Baczyński (Radny)  
Jeżeli, jeżeli mógłbym coś jeszcze dodać tutaj do wypowiedzi pani radnej Grudzień. Otóż w sobotę po tych 

największych opadach w sobotę, gdy powstała, kiedy powstały te warunki takie śliskie na tych drogach. 

Zadzwoniłem do pana kierownika GZK i poprosiłem o właśnie o posypanie odśnieżenie. No zostałem 

poinformowany o tym, że nie posiada środków na prawda posypanie tych dróg i jego zasoby ludzkie też nie 

pozwalają na to, żeby się jak najszybciej uporać, a jest to po prostu zaszłość z poprzedniej władzy. Dostał 

tylko 4 robotników pracowników, więcej nie ma i tak to wszystko wygląda, dziękuję.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Ja też mam taką informację, że nie na wszystkie usługi w ogóle były podpisane umowy i to wszystko nie 

było to kompletnie przygotowane przez poprzednika i w związku z tym to było też tak na niejako na żądanie 

na cito zarówno ta cała obsługa już nie mówiąc o zasobach i sprzęcie jak i zakład komunalny posiada. I tutaj 

myślę, że w niedługim czasie to też, jeżeli ten zakład komunalny ma funkcjonować w tym zakresie, w jaki i 

funkcjonuje, to niestety, ale musi zostać odpowiednio zarówno doposażony w sprzęt jak i zasób ludzki jak i 

pracowników stałych, a nie w większości tych interwencyjnych, bo to dalej nie będzie dobrze funkcjonować.  

Jak już tak przy tych drogach byliśmy to chciałbym się jeszcze odnieść do wpisów internetowych, że 

podobno posypałem drogi osiedlowe w Mścicach. Chciałbym odpowiedzieć, że to są drogi spółdzielni, to są 

drogi gminne i zostały posypane naprawdę już bardzo późnym okresie, kiedy już chyba cała gmina była 

obsypana, nie był to piasek na pewno zabrany do Śmiechowa. 

Proszę, czy ktoś jeszcze miał jakieś pytania proszę pani Grudzień. 

Małgorzata Kowalska (inspektor ds. geodezji i gospodarki gruntami)  
Odnosząc się do pana wypowiedzi? No chciałam powiedzieć, że ten piasek na tej drodze Śmiechów - 

Borkowice był wysypany, czyli na pewno nie brakowało go. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękujemy to podobne wiewiórki donoszą, proszę. 

Ktoś z państwa jeszcze tutaj do tej części jakieś zapytania, jeśli nie ma to dziękuję, kończymy punkt 

informacja wójta z działalności między sesjami. Pkt 8 wolne wnioski i zapytania, proszę bardzo.  



Sylwia Halama (Pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino)  
Szanowni Państwo, chciałbym państwa poinformować o piśmie, które wpłynęło do Urzędu Gminy, pismo ze 

Starostwa Powiatowego. Ja je odczytam państwu.  

W dniu 12 października 2018 roku Powiat Koszaliński zawarł z Gminą Będzino na umowę nr 1/2018, której 

przedmiotem jest realizacja programu pod nazwą Program Wyrównywania Różnic między regionami 3 w 

obszarze d mającego na celu likwidację barier transportowych. W oparciu o § 1 ust pierwszy umowy gmina 

zobowiązała się do zakupu pojazdu do przewozu osób niepełnosprawnych i uzyskała na ten cel 

dofinansowanie z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w wysokości 80 000 zł, 

jednocześnie jako beneficjent oświadczyła, że znane są jej zapisy zawarte w programie oraz procedurach 

jego realizacji, a także kierunki działań oraz warunki brzegowe obowiązujące w roku 2018 na podstawie 

uchwały zarządu PFRON i zobowiązała ich się do ich stosowania. W procedurach realizacji wyżej 

wymienionego programu ustalono, iż przedmiotem monitorowania programu dla obszaru de likwidacja 

barier transportowych są wskaźniki bazowej jak liczba pojazdów wykorzystywanych do przewozu osób 

niepełnosprawnych będących w posiadaniu beneficjenta liczba osób niepełnosprawnych oraz liczba 

placówek służących rehabilitacji osób niepełnosprawnych, którym beneficjent zapewne zapewnia cały 

dzienny przewóz. Nie ulega zatem wątpliwości, że dofinansowanie ze środków PFRON zostało udzielone na 

zakup pojazdu wykorzystywanego wyłącznie do przewozu osób niepełnosprawnych w celu likwidacji barier 

transportowych. Powiat koszaliński realizujący jako samorząd powiatowy program wyrównywania różnic 

między regionami 3 w obszarze d, na podstawie umowy numer WRR.000.178/16/d zawarty w dniu 

18 września 2018 roku z Państwowym Funduszem Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych z siedzibą w 

Warszawie zobowiązany jest do monitorowania kontroli i rozliczania środków przyznanych beneficjentowi 

Gminie Będzino w okresie obowiązywania umowy kontrola była przeprowadzona trzykrotnie w latach 2019, 

2021 wykorzystującym pojazd w Środowiskowym Domu Samopomocy, razem Radośniej prowadzonym na 

zlecenie Gminy Będzino przez Stowarzyszenie Lepsze jutro w Będzinie. Zarówno prezes stowarzyszenia jak 

i kierownik Środowiskowego Domu Samopomocy każdorazowo składały pisemne oświadczenie załączane 

do protokołu z kontroli o wykorzystywaniu pojazdu marki Ford Transit numer ZKO4ES4 na cele związane z 

rehabilitacją, zawodową leczniczą i społeczną osób niepełnosprawnych. Zaświadczano tam również o tym, 

że samochód nie był pożyczany osobom trzecim oprócz realizatora programu do przeprowadzenia kontroli 

lub działań monitorujących. Jest uprawniony także Państwowy Fundusz Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych, pracownicy departamentu do spraw kontroli PFRON w 2021 roku przeprowadzili w 

Powiecie Koszalińskim, kontrolę problemową dotyczącą wykorzystania środków finansowych PFRON 



przekazanych na realizację ww. Programu w dniu 25 listopada 2020 roku do Starosty Koszalińskiego 

wpłynęło wystąpienie pokontrolne z PFRON skazano na nim na ustalone w wyniku kontroli 

nieprawidłowości, jakie miały miejsce w okresie od lipca 2019 roku do stycznia 2020 roku związane z 

wyjazdami pojazdem zakupionym z dofinansowania bez udokumentowania 

http://www.newtontech.net/


 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Wracamy do sesji niestety zginął nam tutaj Internet i nie była możliwa transmisja, w związku z tym prosimy 

panią wójt o ponowienie swojego wystąpienia i odczytania pisma ze Starostwa  

Sylwia Halama (Pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino)  
Szanowni Państwo pismo dotyczy realizacji umowy dotyczącej Programu wyrównywania różnic między 

regionami 3 w obszarze d w dniu 12 października 2018 roku Powiat Koszaliński zawarł z Gminą Będzino 

umowę nr 1/d/2018, której przedmiotem jest realizacja programu pod nazwą wyrównywanie szans 

wyrównywanie różnic między regionami 3 w obszarze d, mającego na celu likwidację barier transportowych. 

W oparciu o § 1 ust pierwszy umowy gmina zobowiązała się do zakupu pojazdu do przewozu osób 

niepełnosprawnych i uzyskała na ten cel dofinansowanie z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych w wysokości 80 000 zł, jednocześnie jako beneficjent oświadczyła, że znane są jej 

zapisy zawarte w programie oraz procedurach jego realizacji, a także kierunki działań oraz warunki 

brzegowe obowiązujące w roku 2018 na podstawie uchwały zarządu PFRON i zobowiązała się do ich 

stosowania w procedurach realizacji wyżej wymienionego programu ustalono, iż przedmiotem 

monitorowania programu dla obszaru de likwidacja barier transportowych są wskaźniki bazowe jak liczba 

pojazdów wykorzystywanych do przewozu osób niepełnosprawnych będących w posiadaniu beneficjenta 

liczba osób niepełnosprawnych oraz liczba placówek służących rehabilitacji osób niepełnosprawnych, 

którym beneficjent zapewnia stały dzienny przewóz. Nie ulega zatem wątpliwości, że dofinansowanie ze 

środków PFRON zostało udzielone na zakup pojazdu wykorzystywanego wyłącznie do przewozu osób 

niepełnosprawnych w celu likwidacji barier transportowych. Powiat Koszaliński realizujący jako samorząd 

powiatowy, program wyrównywania różnic między regionami 3 w obszarze d. Na podstawie umowy numer 

WRR.000.178/16/d zawartej w dniu 18 października 2018 roku z Państwowym Funduszem Rehabilitacji 

Osób Niepełnosprawnych z siedzibą w Warszawie zobowiązany jest do monitorowania kontroli i rozliczania 

środków przyznanych beneficjentowi, czyli Gminie Będzino w okresie obowiązywania umowy kontrola była 

przeprowadzona trzykrotnie w latach 2019, 2020 i 2021 wykorzystującym pojazd Środowiskowym Domu 

Samopomocy Razem Radośniej prowadzonym na zlecenie Gminy Będzino przez Stowarzyszenie Lepszy 

jutro w Będzinie. Zarówno prezes stowarzyszenia jak i kierownik Środowiskowego Domu Samopomocy 

każdorazowo składały pisemne oświadczenie załączone do protokołu z kontroli o wykorzystywaniu pojazdy 

pojazdu marki Ford Transit o numerach rejestracyjnych, ZKO4ES4 na cele związane z rehabilitacją 

zawodową leczniczą i społeczną osób niepełnosprawnych. Zaświadczono tam również o tym, że samochód 



nie był pożyczany osobom trzecim oprócz, realizatora programu do przeprowadzenia kontroli lub działań 

monitorujących. Jest także uprawniony państwowy Fundusz Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. 

Pracownicy departamentu do spraw kontroli PFRON w 2021 roku przeprowadzili w Powiecie Koszalińskim, 

kontrolę problemową dotyczącą wykorzystania środków finansowych PFRON przekazanych na realizację 

wyżej wymienionego programu. W dniu 25 listopada br. do starosty koszalińskiego wpłynęło wystąpienie 

pokontrolne z PFRON, wskazano z nim w nim na ustalone wyniku kontroli nieprawidłowości, jakie miały 

miejsce w okresie od lipca 2019 roku do stycznia 2020 roku związane z wyjazdami pojazdem zakupionym z 

dofinansowania bez udokumentowania w jakim celu odbywały się wyjazdy, oraz jakie osoby brały w nich 

udział. Brak udokumentowania, że pojazd był wykorzystywany do przewozu osób niepełnosprawnych 

poprzez nieprzedłożenie orzeczeń o niepełnosprawności osób korzystających z transportu. Kwestionowane 

przejazdy obejmują dystans 3773 km. W związku z tym PFRON zwrócił się do Powiatu Koszalińskiego o 

zwrot kwoty dofinansowania wraz z odsetkami naliczonymi od daty jej otrzymania w wysokości określonej 

jak dla zaległości podatkowych. Zarząd PFRON zastrzegł, iż oczekuje przedstawienia w terminie 30 dni 

informacji o sposobie wykonania uwag i zaleceń pokontrolnych. Realizator programu oczywiście odniesie 

się do wystąpienia pokontrolnego, jednakże w przypadku nieuzasadnienia argumentów kontrolowanego i 

obciążenia go obowiązkiem zwrotu kwoty 80 000 zł wraz z odsetkami Powiat w koszalińskich w oparciu o § 

8 umowy nr 1/ 2018 z dnia 12 października 2018 roku będzie dochodził od Gminy Będzino zapłaty całości 

tej należności. Bezsprzecznie nieprawidłowości ujawnione w wyniku kontroli przeprowadzonej przez 

PFRON leżą po stronie beneficjenta programu, czyli Gminy Będzino i związane są z nienależytym 

wykonaniem zobowiązań określonych w umowie.  

Szanowni Państwo uważam, że zobowiązana jest do tego, aby przedstawić państwu tą informację, ponieważ 

może ona się wiązać z koniecznością zabezpieczenia w przyszłorocznym budżecie środków związanych ze 

zwrotem tej kwoty wraz z odsetkami podatkowymi. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Proszę pan Baczyński. 

Tomasz Baczyński (Radny)  
Dziękuję bardzo, pani wójt, nie tyle pytanie tylko taka prośba, żeby dokładnie wskazać czas za jaki grozi 

nam kara zwrotu tych środków do tego PFRON u chodzi o okres użytkowania busa dla osób 

niepełnosprawnych. Proszę, proszę przypomnieć, jaki to jest okres?  



Sylwia Halama (Pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino)  
Nieprawidłowości wykryte były w okresie od lipca 2019 roku do stycznia 2020 roku, jednakże na dotacje, 

jeżeli przyjdzie nam zwracać, to będziemy ją zwracać, tak jak była podpisana umowa, czyli przekazane 

środki, czyli w 2018 r. 

Tomasz Baczyński (Radny)  
Dziękuje. 

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję trwa punkt Wolne wnioski i zapytania proszę pan Gołębiewski.  

Adam Gołębiewski (Radny)  
Chciałbym dopytać od w sprawie drogi, a konkretnie chodnika w miejscowości Śmiechów, ale to było z 

części a, czyli była droga robiona Borkowice-Śmiechów ta pierwsza. Ja to zgłaszałem, na której z sesji panu 

chyba wtedy jeszcze Tomkowi, że tam podmyło studzienkę na środku chodnika. To jest bliskości posesji nr 3 

w Śmiechowie jest tam studzienka i wokół tej studzienki zapada się polbruk. Czy coś tam się wymywa czy 

coś się tam dzieje z tą studzienką, żeby zobaczyć teraz jeszcze tam przy odśnieżaniu. Czy coś.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękuję. Proszę Pani Lucyna Parol. 

Lucyna Parol (Radna)  
Szanowni Państwo, co prawda mamy sesję taką przedświąteczną, ale chciałam się tu odnieść no do pewnej 

sytuacji, która cały czas trwa w mediach. I oczywiście dotyczy to naszego urzędu, mianowicie proszę 

państwa, ja zostałam też wywołana do odpowiedzi i do wyjaśnienia pewnych rzeczy przez wpisy na 

Facebooku oraz przez skargę pani Jasińskiej, którą złożyła do Wojewody na mnie jako członka Komisji 

Skarg i Wniosków. I ostatnio nie tak dawno pojawił się wpis pana Jaroniewskiego, gdzie napisał jako 

kandydat na wójta, więc chciałam panu powiedzieć, że z panem dyskutować na Facebooku nie będę i ja na 

pana tu czekałam 3,5 roku na sesjach na komisjach, ale niestety pan nie przychodził, żeby z nami 

dyskutować. Pan nie przychodził pan nam powiedział, że to jest pana przywilej bycia na sesjach, a nie 

obowiązek. Natomiast ja myślę inaczej to był obowiązek, bo wg własnego widzimisię niestety, ale nie da się 

zarządzać tą gminą. Pan poruszył w tym swoim wpisie, oczywiście sprawę przedszkola w Będzinie, bo to 

było pana hasło wyborcze wybuduje nowe przedszkole w Będzinie. Pytam, gdzie jest to przedszkole proszę 

pana przedszkola nie ma, a najładniejsza działka, na której mogły być przedszkole, pan zrobił śmietnik. Tak 

wygląda na dzień dzisiejszy odnośnie tego przedszkola, gdzie pan zaznacza śmierdzącego przedszkola, że 



był tam magazyn nawozów, gdyby pan nie grzeszył swoją inteligencją, to sięgnąłby pan trochę do historii 

popytałby ludzi starszych, jak to wszystko wyglądało. Faktycznie proszę państwa w tym miejscu już w 

czasach powojennych w i małym takim pomieszczeniu był ten magazyn nawozu, to w latach pięćdziesiątych, 

ale w latach sześćdziesiątych została tam dobudowana z boku, gdzie w tej chwili jest kuchnia pomieszczenie 

dla straży pożarnej, gdzie stał tam wóz pompy pytałam, czym to było oczywiście, jak to się poruszało. No, 

więc konie to były w gotowości, jakby na służbie, a obok była zrobiona świetlica, wiejska, także mieszkańcy, 

którzy się urodzili w latach sześćdziesiątych jako dzieci biegały tam do tej świetlicy na różne zabawy. Potem 

to pomieszczenie było wykorzystywane przez szkołę też w Będzinie, a w latach gdzieś osiemdziesiątych 

proszę państwa została dobudowana te 4 Izby lekcyjne, czyli to jest nowe były dobudowane, schodzi się tam 

tak po schodeczkach w tym przedszkolu i wyglądało to bardzo elegancko, kiedy w Mścicach było 

przedszkole w tym starym domku, więc dla mnie to były po prostu salony. Marzyło mi się, żeby takie 

przedszkole było w Mścicach, ale niestety proszę państwa, trzeba powiedzieć, że nie miało pewnie dobrego 

gospodarza, a poza tym pan proszę pana pan Jaroniewski z 25 lat pracował w urzędzie i wszelkie remonty 

placówek oświatowych były w jego gestii, więc pytam, co się działo, że to nie było dopilnowane. W piwnicy 

pod spodem pod tym starym budynkiem, proszę państwa, zostało zrobione szambo. A o tym się przekonał 

nasz radny padł Piotr Kołpacki, której tam pewnego razu zainteresował się tak, bo jak ciągle było powtarzane 

coś, tam się dzieje. No i niestety wszystkie te, że tak powiem po zmywaniu naczyń, to wszystko leciało na 

spód na ziemie pod ten budynek nie było to odprowadzone do kanalizacji. Ale przecież w pana gestii w gestii 

pana Jaroniewskiego były te budynki. I niestety nie potrafił się pokwapić, żeby zobaczyć, co tam się może 

dziać, mówi, że przyznaliśmy 400 000 na docieplenie tego budynku. To było na ogólny remont tego 

budynku, ale były takie możliwości przez te 3,5 roku, że można było poszukać środków i wybudować nowe 

przedszkole, więc ale, że to był problem wielki problem, bo najłatwiej to się rządzi pieniędzmi, które są tu w 

kasie, więc pan Jaroniewski podjął decyzje zamknięcia szkoły podstawowej w Łęknie i zrobienia tam 

przedszkola bez żadnych uzgodnień. Tam nie przychodząc na sesję nie rozmawiając z rodzicami podjął taką 

decyzję, a o tym, że rada dowiedziała się od pana Wirkusa, ten budynek absolutnie nie spełniał wymogów na 

przedszkole. Po pierwsze nie ma, gdzie tam dobudować kuchni całego pionu żywienia, kiedy zapytałam, jak 

będą dzieci dożywiane, odpowiedział cateringiem, więc proszę sobie wyobrazić na dzisiaj pani wójt mówiła, 

że przedszkole na 100 dzieci i 40 maluszków, czyli na żłobek, w jaki sposób cateringiem dożywiać te dzieci 

to chciałby odpowiedzialność za dożywianie tych dzieci, jaka dyrektor przecież, jeżeli nie ona nie byłoby w 

jej gestii zakup z surowców na dożywianie. To nikt nie podjął, żeby te dzieci były dożywiane odgrzewanymi 

kotletami ten pomysł mu się nie powiódł, co oczywiście obarcza mnie, że to moja wina, tak, że nie dałam 



zamknąć szkoły w Łęknie z tego się bardzo cieszę, ponieważ ta szkoła od lat nie ma problemu z ilością 

dzieci. Tam jest tak w granicy zawsze 110, 120 dzieci w tej szkole i kiedy wizytacja była pana kuratora, to 

był bardzo zadowolony z działalności tej szkoły uśmiechnięty biegał od sali do sali, tak jakby chciał jeszcze 

pokazać, że jak ta szkoła w dobrej kondycji jest utrzymana. Jeżeli to się nie powiodło, więc poszukiwał 

dalszej dalszego rozwiązania i co proszę państwa z Radia Koszalin, dowiadujemy się, że 3 stare budynki 

będą remontowane, że ŚDS będzie wyrzucone, bo tak to można nazwać do Strachomina, trzeba 

wyremontować tą świetlicę lub gdzie ŚDS i GOPS chce zrobić znów przedszkole. Jak to przedszkole ma na 

dzień dzisiejszy proszę państwa, wyglądać rada nigdy nie była przeciwna żadnym inwestycjom, a tym 

bardziej budowie przedszkola. Ale trzeba było na to się starać o środki były możliwości trzy i pół roku. Jak 

nigdy były możliwości starania się o środki na remonty dróg na rozbudowę przedszkoli na rozbudowę szkół 

zarzuca mi również, że ja w 2016 roku wypowiadałam się, że należy likwidować szkoły. Wraca do czegoś, to 

nie ma na dzień dzisiejszy żadnego kontekstu. Proszę państwa, to chodziło o sprawy w momencie, kiedy 

szkoły były zamykane w Strachominie, w Wierzchominie i wtedy właśnie komisja oświaty optowała za tym, 

żeby nie budować szkoły w Dobrzycy, tylko dzieci dowozić do Tymienia. Ta szkoła w tym Tymieniu proszę 

państwa, została nam w spadku 1000 szkół na tysiąclecie szkoła na 600 dzieci. 

Przecież te dzieci, które w tej chwili są w szkole w Dobrzycy równie dobrze mogły być w szkole w 

Tymieniu szkoła z pełnym zapleczem, z kuchnią ze stołówką dożywianie sala sportowa była piękne boisko. 

Na pewno taniej by było dowozić te dzieci niż ponosić koszt na budowę. Ja wiem, proszę państwa, że z 

punktu widzenia mieszkańców, bo taki oczywiście był nacisk mieszkańców i radnych z Dobrzycy, żeby ta 

szkoła powstała faktycznie ta szkoła jest piękna. Ta szkoła to jest taki elegancki, jak ja mówię garnitur na tą 

ileś dzieci, ale niestety szkoła w Tymieniu ma problem. I my też mamy z tym problem i o to proszę państwa 

mi chodziło i o to chciałam powiedzieć nie zamykałam szkół, ale szukaliśmy rozwiązania, ale ja nie 

słyszałam nigdy od pana Jaroniewskiego, żeby się wypowiedział na temat szkół na temat oświaty jak to ma 

wyglądać? No bo najlepiej nie podejmować decyzji siedzieć sobie cicho nie podejmować decyzji żadnych 

decyzji. I proszę państwa, na dzień dzisiejszy, żeby nie być gołosłowną, to ja państwu przedstawię, ile mamy 

dzieciaczków w wieku szkolnym, w jakich szkołach i w wieku przedszkolnym i zobaczycie państwo, że to, 

co mi zarzuca, że ja mówiłam, że powinny być 2 szkoły, tylko na terenie gminy. To jest prawdą naprawdę to 

jest prawdą.  

Ale proszę państwa, przedtem były jeszcze była trochę inna sytuacja Mścice się utrzymają, bo tu jest rozwój, 

myślę, że szkoła w Będzinie w Łęknie, ona cały czas jest w granicy tych 120 dzieci, ale jest problem z tą 

częścią szkoły w Tymieniu.  



I proszę państwa tak. 

Szkoła podstawowa w Będzinie jest 110 dzieciaczków. Ta szkoła podstawowa w Dobrzycy jest w klasach od 

1 do 8 jest 113 i jest pkt 0 16 punkt przedszkolny 24, ale szkolnych jest 113 szkoła w Mścicach 282 do 8 jest 

105.  

Razem jest 133, bo oddział klasa 0 jest 8 punkt przedszkolny 20 przedszkole Promyki Bałtyku w Mścicach 

144 przedszkole w Będzinie 89, czyli na terenie gminy uczniów klas 1-8 szkół podstawowych mamy 610.  

Uczniowie objęci wychowaniem przedszkolnym jest 233, czyli przedszkole w Będzino i Mścice i 60 proszę 

zrobić raz mamy 910 dzieci, a w wieku szkolnym mamy 600 dzieci, natomiast szkoła sama w Tymieniu jest 

budowana na 600 dzieci.  

Tak była wybudowana, to to dostaliśmy proszę państwa w spadku niestety jeszcze, kiedy moje dzieci były w 

wieku szkolnym, to miały być przerzucone do Tymienia, zrezygnowano z budowy szkoły w Mścicach. W 

Mścicach jeszcze raz powtarzam, że były materiały na budowę szkoły, zostały zabrane na Dom Kultury w 

Będzinie. 

No ale takie były rządy na to wpływu proszę państwa, nie mieliśmy, ale na pewne rzeczy tu mamy i to, co ja 

mówię, że musimy się nad tym zastanowić, no w jakim kierunku to pójdzie naprawdę. To jest problem, bo 

nie jest, że chcę zamykać szkoły, to nie jest mój wymysł.  

Ale jeszcze raz powtarzam, jeżeli chodzi o budżet gminy, to 2 szkoły na terenie byłyby idealnie. Tak nie ma. 

Pozostało tak jak jest to był 2016 rok, co mówiłam, a chyba 2012 były była ta szkoła w Dobrzycy budowana. 

To jeszcze mało tego, proszę państwa, trochę historii jeszcze, kiedy tą szkołę w Dobrzycy była wybudowana. 

Nowa piękna szkoła to jeszcze w Strachominie zebrała się oczywiście ekipa, tak, która broniła tej szkoły w 

Strachominie, gdzie ona nie spełniała żadnych już warunków, to samo szkoła w Wierzchominie nie spełniała 

żadnych warunków. 

I piętnaścioro dzieci przez rok było chodziło do szkoły w Strachominie 350 000 kosztowało to utrzymanie 

tych dzieciaczków. 

Nie, bo nie pozwolono zamknąć szkoły godzinę prawie czekaliśmy, na, żeby przyjechał kurator, czyli na 

otwarcie szkoły w Dobrzycy, gdzie piękna szkoła, gdzie był biskup, naprawdę wszyscy się cieszyli, ale 

niektórym nie pasowało, to jeszcze chcieli zamieszać i tak się proszę państwa, dzieje do dzisiaj.  

Ludziom, którzy się pewne rzeczy nie podobają, które mieszają. 



Nie wiem, na czym to ma polegać i komu na tym zależy. 

Teraz proszę państwa odnośnie tej jeszcze wpisu ostatniego tego wójta, więc napisał o tych swoich takich 

propozycjach, w jaki sposób chciał budować, to przedszkole w Będzinie, ale Pani Przewodnicząca Komisji 

Oświatowej przeszkodziła, więc napisał tylko przez takie rozstrzygnięcia, możemy ratować nasz budżet 

przez takie przez jakie przez remont 3 budynków. 

No, więc panie wójcie, panie Jaroniewski, to mieszkańcy 31 lipca podjęli dobrą decyzję i odwołali pana z 

funkcji wójta i tym samym uratowali budżet. Mało, że budżet uratowali godność i jedność gminy i tym 

właśnie sposobem 31 lipiec. I bardzo decyzyjna data, a jak pan proszę pana dbał o budżet gminy, to ja 

przytoczę tylko takie niektóre fakty zatrudnił pan na wice wójta osobę, gdzie w gminie obowiązkiem jest 

pani wójt, żeby był sekretarz, ale zatrudnił pan i sekretarz i wice wójta, gmina poniosła koszty myślę, że 

blisko 500 000. 

W urzędzie i w innych instytucjach pracowało 3 radnych, było na etatach, ale zatrudniał pan jeszcze 

dodatkowo na umowę zlecenie kancelarię prawne, bo pan obstawiał się tylko radcami prawnymi. Proszę 

pana konkretne dalsze koncepcja kanalizacji 80 000, bo nie chciał pan skorzystać z aglomeracji Tymień z 

projektu, gdzie można było pozyskać 5 000 000 na budowę oczyszczalni. Pan z tego zrezygnował, bo to 

tamta władza ja zrobię to inaczej dzisiaj ta koncepcja myślę, że jak to mówią psu na budę się zda. 

Po drugie, proszę pana pan nie był zainteresowany budową przedszkola. Pan był zainteresowany budową 

świetlicy w Popowie czy to świetlica na 144 osób. Proszę pana z pokojami to pensjonat kto miał utrzymywać 

i dla kogo to miało być gdzieś w granicy 2,5 mil by to kosztowało. 

Zatrudnił pan ostatnio było 3 skarbników dla ostatniej pani skarbnik, potrzebna była pomoc, bo niestety, ale 

nie była odpowiedzialną osobą na tym stanowisku. I to, co dzisiaj słyszeliśmy, co pani wójt powiedziała 

wykorzystywanie samochodu z PFRON-u być może, że też trzeba będzie zwrócić 80 000 plus jeszcze 

odsetki.  

To jest pana dbanie o budżet. Proszę pana moim zdaniem to jest brak przyzwoitości i brak honoru. Proszę 

pana i jeszcze to, że pan i pana jeszcze podwładni część osób teraz kreują się na ofiary, czy to oni są ofiarą, 

że to oni są atakowani, w Facebooku aż wszystko proszę pana grzmi, wypisy różne tak poprzez panią wójt 

przez radnych. 

Nie wiem, do czego to proszę państwa ma prowadzić. No niestety, tak się stało 31 lipiec, kurtyna opadłe i 

zobaczyliśmy, co się działo główny reżyser odwołany, a część aktorów. No niestety przeniosła się do 



Facebooka. 

Teraz proszę państwa odnośnie tych jeszcze innych wpisów, może tu jeszcze odnośnie pani Jasińskiej, która 

na, którą były 2 skargi do Komisji Skarg i Wniosków te, kiedy poprosiliśmy panią Jasińską o 

ustosunkowanie się do tych skarg, więc pani Jasińska powiedziała, że no tak no z jedno to jest zapoznana, a 

drugą to nie, więc komisja stwierdziła, skoro, tak. Więc poprosiła o tydzień na spotkanie. 

Ale proszę państwa. I w tym momencie pani Jasińskiej na drugim spotkaniu zadałam pytanie, mówię proszę 

panią przecież aha jeszcze powiedziała nam, że złożyła wyjaśnienia do pani wójt, więc zapytaliśmy, czy 

możemy się z tym zapoznać? Tak możecie się państwo zapoznać i właśnie w tych wyjaśnieniach była 

notatka służbowa pani Jasińskiej odnośnie powołania zastępcy kierownika. To, co było złożone w tej 

skardze, więc zapytałam pani Jasińskiej, że, dlaczego nas okłamała? 

Przecież skoro odpisując do pani wójt notatkę, pisząc tak i odnosi się do tej sytuacji do tego powołania i 

zastępcy kierownika przecież nie była zapoznana z nią, więc powiedziałam pani nas okłamała. 

Natomiast pani Jasińska w swojej skardze do Wojewody pisze, że Lucyna Parol nazwała ją kłamczuchą. 

A ma siebie po prostu w ten sposób nazwała, bo sama, bo mierzy innych ludzi tą samą miarą to jest ona nie 

ja, ale proszę państwa, jeżeli ktoś mówi nieprawdę, no to, co robi kłamie tak, a słownik języka polskiego 

mówi dokładnie, jeżeli celowo mówi nieprawdę, kłamie to jest kłamca.  

Ja tego nie odkryłam, to jest bardzo proste, ale nie powiedziałam słowo kłamczucha pani Jasińska wymyśliła 

to sobie, ale proszę państwa, idąc dalej niestety pani Jasińska przed referendum, oczywiście, też wpis na 

Internecie. 

I był tam taki wpis. Ja państwu przeczytam na początku, żeby ten kontekst tak schwycić. Mam nadzieję, że 

mieszkańcy naszej gminy mają swój rozum i potrafią odróżnić fakty od zwykłych manipulacji, których jest 

coraz więcej. Moja znajoma zawsze mawiała krowa, która dużo liczy mało mleka daje i w odniesieniu do 

obecnej sytuacji lumpenproletariusze, którzy chodzą po domach, przedstawiają obraz sytuacji z punktu ich 

krzywego zwierciadła. Proszę państwa, definicja, która w słowniku języka polskiego definiuje to słowo 

lumpenproletariat to jest najniższa warstwa społeczna złożona z ludzi bez zawodu i stałej pracy, której 

przypisuje się prymityzm i niską wartość moralną. Jest również chyba ponad 30 tych synonimów do tego, 

czyli to jest tak biedota doły społeczne, hołota, motłoch, nędza plebs, wieśniacy. Proszę państwa, po o 

mieszkańcach jest takie zdanie. Czy państwo się na to zgadzacie? Czy Państwo się na to zgadzacie i dzisiaj ta 

pani kreuje się na ofiary, że to ona jest ofiarą. Dzisiaj słyszeliśmy przecież na sesji odnośnie jak wygląda 



GOPS, proszę państwa, GOPS, Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej. Jak osoba, która nie ma empatii do 

ludzi może kierować takim ośrodkiem moim zdaniem za ten wpis powinna być zwolniona natychmiast z 

wielkim hukiem proszę państwa. Bo to za moje za państwa pieniądze tu pracuje i w ten sposób traktuję mało 

tego, proszę państwa, idąc dalej i jeszcze był 1 pracownik mądrzejszy, tak, kiedy ludzie się cieszyli pod 

urzędem, że udało się referendum to powiedział, że się szmaty tam bawią. Proszę państwa, tego pokroju 

ludzie Jaroniewski zawsze mówił, ja nie jestem waszego pokroju, jakiego pokroju są ci ludzie, jakiego Urząd 

Gminy kosztuje 3,5 000 000 zł. To są nasze podatki, to są państwa podatki i w ten sposób państwo byliście 

postrzegani, możecie mnie wierzyć albo nie proszę państwa, ale mówię 32 lata jestem w radzie. I ja proszę 

państwa, każdemu ci spojrzę prosto w oczy, ale niestety Jaroniewski nie, bo nosi ciemne okulary i nie 

spojrzy ludziom w oczy to są tego pokroju ludzie, którzy tak państwa spostrzegali. Kolejni pan, pracownik 

Urzędu Gminy informatyk tak informatyk, pan Kołodziejczyk, tak od 1 lipca 2021 podjąłem się bycia 

wiejskim informatykiem co to znaczy, proszę państwa, wiejskim informatykiem, czy my to jesteśmy gorszy 

sort ludzi, bo mieszkamy na wsi. Dla mnie to jest zaszczyt, że ja mieszkam na wsi przecież Urząd Gminy to 

nie jest przymusowy obóz pracy. Kochani, jeżeli nie odpowiada, no to trzeba się zwolnić szukać sobie innej 

pracy, jeżeli zna się swoją wartość, gdyby nie ta wieś to w mieście bez głodu umierali przecież to wieś 

trzyma wszystkich wieś żywi i widzicie państwo i kolejny to się powtarza nie dożynek nie będzie. Dożynek 

nie będzie, bo to tamta władza co będzie pożegnanie lata? Co będzie? To, że rolnicy pracują, także pracują na 

chleb, że jest co jeść, ale dożynek nie będzie nie ma mowy. To jest jakiś wymysł. I widzicie państwo i to się 

powiela się w pracownikach, kolejna pani, która tak pięknie, teraz na Facebookach wypisuje tak no pani K. 

L. nie wiem, czy już można mówić z nazwiska imienia, ale niech tak będzie pani tak, która była powołana do 

pozyskiwania Środków z Unii Europejskiej. Czym może się pochwalić? Nie wiem tym, że grantów nawet nie 

potrafiła rozliczyć trzeba było pieniądze zwrócić. Wiem, że nie rozpatrzyła dobrze wniosków na komputery, 

które miały dostać dzieci w rodzinach popegeerowskich, przecież to nie by nie był wymysł pełniący 

obowiązki wójt Sylwii Halamy, przecież to był projekt ministerstwa. Ona była od tego, żeby skutecznie 

rozpatrzyć wszystkie wnioski, ale niestety nie zrobiła tego, kiedy pani Sylwia Halama, jeszcze raz spojrzała 

na to swoim okiem, tak, bo robiła to w Ustroniu Morskim, okazało się, że 40 komputerów jeszcze dla dzieci 

przysługuje, więc co wpis rodzice mają sobie to kupić? To kolejne powielenie przecież dostali 500 zł, to nie 

chcę basen kupią. Tylko ci rodzice nie mieli samochodu Gminnego Dustera nie mieli, czym na ten basen 

dojeżdżać. Tak proszę Państwa, to wszystko wyglądało niestety kurtyna opadła, kurtyna opadła i pokazały 

się fakty. Szanowni Państwo, 8 styczeń mamy wybory do państwa się zwracam nie, pozwólcie sobie 

wmówić takich rzeczy, nie pozwólcie sobie musicie to państwo zrozumieć rzeczywistości proszę państwa, 



nie da zaczarować, żebyście nie wiem, jak to robili nie da się naprawdę, dlatego bardzo państwa proszę, żeby 

pójść do wyborów, mimo może złej pogody, ale niech ta będzie radość, że wraca normalność, że wraca 

godność każdego człowieka. Że wraca uśmiech na twarzy, kiedy się wchodzi do Urzędu Gminy, gdzie nie 

jest urząd zamknięty, ale zobaczcie, państwo jak to wszystko jeszcze, że tak powiem pasowało może nie tyle, 

ale jakby pomagało w tym takim nie rządzie, urząd 2 lata zamknięty przez COVID tak, bo i po co nikt nie 

chodził. Nie wiadomo, co się dzieje. I proszę państwa i ta dbałość właśnie jeszcze o tym o finanse to jeszcze 

proszę państwa. Zapomniałam o tym powiedzieć, ale wypłaty ekwiwalentu za urlopy. Pan Mariusz 

Jaroniewski w 2022 roku 18 dni urlopu nie wykorzystał, w 2021 26 dni, czyli rok pracował 26 dni, 

niewykorzystane 2020 22 dni 66 dni niewykorzystanego urlopu. Proszę państwa, urzędnik ma obowiązek nie 

łamać prawa, a to jest prawo pracy. Do Końca września urlopy muszą być wykorzystane więc, jaki to jest 

przykład? Dla Pracowników, jeżeli szef w ten sposób postępuje i proszę państwa, za to Urząd Gminy 

wypłacił 49 140 zł i 96 gr brutto, za niewykorzystany urlop. Drugi pan Markowski też tak samo w 2020 roku 

6 dni w 2021. 26 dni jak panowie pracowali. No takich pracusiów to nie będziemy mieli innych drugich i w 

2020 roku 20 dni 52 dni. Proszę państwa ekwiwalent 31 220 zł i 80 gr też brutto tak proszę państwa wygląda. 

To jest prawda, to nie jest fałsz. Nie będę się odnosić na Facebookach, bo nawet go nie mam.  

Jeżeli chce się zarządzać gminą, jeżeli chce się rozmawiać, to trzeba przyjść na sesję na radę spojrzeć 

radnemu w oczy i prowadzić dyskusję.  

A nie poprzez media, a niestety tak to ostatnio się działo wszystko odbywało się poprzez media. Były orędzia 

wygłaszane tak były szukanie haków poprzez media. No tak wyglądała rzeczywistość tak wyglądało 

zarządzanie mieliśmy wirtualnego wójta. Co gorsze, że część oczywiście pracowników, która cały czas w 

urzędzie świadczyła usługi też adwokackie dla wójta, bo bardzo broniła. Jak pan informatyk zawsze miał do 

powiedzenia wiele w czasie przerwy na sesjach atakował, oczywiście radnych i bronił go niemiłosiernie, 

więc myślę, że po gaże to powinien iść do Jaroniewskiego, a nie pobierać to z Urzędu Gminy. Dziękuję 

serdecznie.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Wolne wnioski i zapytania trwa.  

Widzę, że wypowiedź pani Lucyny Parol była wyczerpująca.  

Jeśli nie ma pytań, nikt nie chce już zabrać głosu. To kończymy punkt wolne wnioski, zapytania pkt 9 

ustalenia tematów. I przepraszam, pani wójt jeszcze.  



Sylwia Halama (Pełniąca funkcję Wójta Gminy Będzino)  
Może niewolny wniosek, ale, korzystając z okazji, że jesteśmy w okresie przedświątecznym chciałabym 

złożyć państwu najserdeczniejsze życzenia, niech to będzie czas dla was wszystkich na Państwa Radnych dla 

mieszkańców niepowtarzalnej atmosfery, radości i wzajemnej życzliwości. Życzę, aby święta spędzone z 

najbliższymi były wolne od wszelkich trosk, od pośpiechu od wszelkich zmartwień. Życzę państwu wesołych 

świąt.  

Andrzej Nożykowski (Przewodniczący Rady Gminy)  
Dziękujemy. Proszę, państwa pkt 9 ustalenie tematu i terminu kolejnej sesji sesja planowana jest na 29 na 

godzinę 9. No jako główny temat myślę, że byłoby to podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu 

gminy na rok 2023.  

Prawdopodobnie zmiany w budżecie jakieś jeszcze, bo zawsze z końcem roku wpływają tam różne środki 

przesunięcia itp. także myślę, że też to będzie po sesji, mamy zaproszenie też na no zapraszamy wszystkich 

na godzinę trzynastą do Domu Kultury w Będzinie na takie spotkanie noworoczne bardziej uroczyste może z 

występem młodzieży, dzieci. No i trochę refleksji na koniec roku wtedy będzie okazja się spotkać 

porozmawiać, czy ktoś z państwa ma jakieś propozycję, bo ja też jeszcze tu chcę dodać, że puścimy też 

harmonogram pracy rady na tą sesję. Na rok 2023 i tutaj też dobrze, jakby przewodniczący komisji 

przygotowali też swoje programy pracy swoich komisji.  

Coś dodać do tego państwo.  

Ja też, korzystając z tej okazji, jako że jest to ostatnia sesja przedświąteczna, chciałbym życzyć państwu 

zdrowych spokojnych świąt spędzonych w gronie rodzinnym. Takie same życzenia przesyła wszystkich nas 

oglądających mieszkańcom, aby w zdrowiu i spokoju spędzili te święta.  

Dziękuję zamykam obrady sesji. 
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ZAWIADOMIENIE 

Na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. 
o samorządzie gminnym (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 559) 

zwołuję 
LXIX sesję VIII kadencji Rady Gminy w Będzinie 

na dzień 20 grudnia 2022 r., o godz. 09:00. 

Miejscem obrad będzie sala narad Urzędu Gminy w Będzinie. 

Proponowany porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie jej prawomocności. 
2. Porządek obrad i wnioski do porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu: 

a) Protokół nr LXII/2022 z dnia 26 lipca 2022 r.  
4. Wolna trybuna. 
5. Podjęcie uchwał: 

a) Projekt nr 1 – Uchwała w sprawie zmiany w budżecie Gminy Będzino na rok 2022; 
b) Projekt nr 2 – Uchwała w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 
2023 r.; 

c) Projekt nr 3 – Uchwała w sprawie zmiany Uchwały nr LXVII/375/22 z dnia 
25 listopada 2022r. w sprawie zmiany Statutu Gminy Będzino. 

6. Informacja o sytuacji organizacyjnej i finansowej w Gminnym Ośrodku 
Pomocy Społecznej. 

7. Informacja Wójta z działalności między sesjami i odpowiedzi na zapytania z ostatniej 
sesji.  

8. Wolne wnioski i zapytania. 
9. Ustalenie tematów i terminu kolejnej sesji. 
10. Zamknięcie obrad. 

Zgodnie z art. 25 ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym – pracodawca obowiązany jest zwolnić 
radnego od pracy zawodowej w celu umożliwienia mu brania udziału w pracach organów gminy.  
Projekty uchwał są dostępne pod adresem http://rada.bedzino.pl/kalendarz-posiedzen 

 

 

 

 
 

Przewodniczący Rady Gminy w Będzinie 
Andrzej Nożykowski 
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Sporządzono: 27.03.2023

Protokół z sesji

(69) LXIX Sesja Rady Gminy w Będzinie
data posiedzenia: 20-12-2022

miejsce posiedzenia: Urzęd Gminy Będzino, Sala narad, 76-037 Będzino 19

Porządek obrad

Otwarcie sesji i stwierdzenie jej prawomocności.1.
Porządek obrad i wnioski do porządku obrad.2.
Przyjęcie protokołu:3.

Protokół nr LXII/2022 z dnia 26 lipca 2022 r.A.
Wolna trybuna.4.
Podjęcie uchwał:5.

Projekt nr 1 – Uchwała w sprawie zmiany budżetu Gminy Będzino na rok 2022A.
Projekt nr 2 - Uchwała w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki iB.
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2023 r.
Projekt nr 3 - Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność pełniącej funkcjęC.
Wójta Gminy Będzino oraz pełniącej obowiązki Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy
Społecznej w Będzinie

Informacja o sytuacji organizacyjnej i finansowej w Gminnym Ośrodku Pomocy Społecznej.6.
Informacja Wójta z działalności między sesjami i odpowiedzi na zapytania z ostatniej sesji7.
Wolne wnioski i zapytania8.
Ustalenie tematów i terminu kolejnej sesji9.
Zamknięcie obrad10.

Wykaz głosowań

Porządek obrad1.
przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)

obecni: 15 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0
ZA - 15 - Baczyński Tomasz; Banaszczak Joanna; Bryliński Sławomir; Gołębiewski Adam;
Gosławski Mariusz; Grudzień Barbara; Imbiorowska Eugenia; Jóźwiak Andrzej; Kołpacki Piotr;
Krawiec Andrzej; Kret Diana; Najdzion Krystyna; Nożykowski Andrzej; Parol Lucyna; Sztulc
Grzegorz;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Protokół nr LXII/2022 z dnia 26 lipca 2022 r.2.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 15 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0
ZA - 15 - Baczyński Tomasz; Banaszczak Joanna; Bryliński Sławomir; Gołębiewski Adam;
Gosławski Mariusz; Grudzień Barbara; Imbiorowska Eugenia; Jóźwiak Andrzej; Kołpacki Piotr;
Krawiec Andrzej; Kret Diana; Najdzion Krystyna; Nożykowski Andrzej; Parol Lucyna; Sztulc
Grzegorz;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -



2

Projekt nr 1 - Uchwała w sprawie zmiany budżetu Gminy Będzino na rok 20223.
przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)

obecni: 15 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0
ZA - 15 - Baczyński Tomasz; Banaszczak Joanna; Bryliński Sławomir; Gołębiewski Adam;
Gosławski Mariusz; Grudzień Barbara; Imbiorowska Eugenia; Jóźwiak Andrzej; Kołpacki Piotr;
Krawiec Andrzej; Kret Diana; Najdzion Krystyna; Nożykowski Andrzej; Parol Lucyna; Sztulc
Grzegorz;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Projekt nr 2 - Uchwała w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania4.
Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2023 r.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 15 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0
ZA - 15 - Baczyński Tomasz; Banaszczak Joanna; Bryliński Sławomir; Gołębiewski Adam;
Gosławski Mariusz; Grudzień Barbara; Imbiorowska Eugenia; Jóźwiak Andrzej; Kołpacki Piotr;
Krawiec Andrzej; Kret Diana; Najdzion Krystyna; Nożykowski Andrzej; Parol Lucyna; Sztulc
Grzegorz;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Projekt nr 3 - Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność pełniącej funkcję Wójta5.
Gminy Będzino oraz pełniącej obowiązki Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w
Będzinie

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 15 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0
ZA - 15 - Baczyński Tomasz; Banaszczak Joanna; Bryliński Sławomir; Gołębiewski Adam;
Gosławski Mariusz; Grudzień Barbara; Imbiorowska Eugenia; Jóźwiak Andrzej; Kołpacki Piotr;
Krawiec Andrzej; Kret Diana; Najdzion Krystyna; Nożykowski Andrzej; Parol Lucyna; Sztulc
Grzegorz;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -

Przebieg sesji

sporządził
Magdalena Kustra przewodniczący



(69) LXIX Sesja Rady Gminy w Będzinie

GŁOSOWANIE

Porządek obrad

TYP GŁOSOWANIA Jawne imienne DATA GŁOSOWANIA 2022-12-20 09:45:36

PRZYJĘTO PRZEDMIOT GŁOSOWANIA (W. ZWYKŁA)

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 15

LICZBA OBECNYCH 15 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 0 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP IMIĘ I NAZWISKO GŁOS

1 Tomasz Baczyński za

2 Joanna Banaszczak za

3 Sławomir Bryliński za

4 Adam Gołębiewski za

5 Mariusz Gosławski za

6 Barbara Grudzień za

7 Eugenia Imbiorowska za

8 Andrzej Jóźwiak za

9 Piotr Kołpacki za

10 Andrzej Krawiec za

11 Diana Kret za

12 Krystyna Najdzion za

LP IMIĘ I NAZWISKO GŁOS

13 Andrzej Nożykowski za

14 Lucyna Parol za

15 Grzegorz Sztulc za

16

17

18

19

20

21

22

23

24



Projekt 

z dnia  20 grudnia 2022 r. 
Zatwierdzony przez Radca Prawny Sebastian Owczarzak
Opracowany przez Anetta Tomala-Gajec 

UCHWAŁA NR .................... 
RADY GMINY W BĘDZINIE 

z dnia 19 grudnia 2022 r. 

w sprawie zmiany budżetu Gminy Będzino na 2022 rok 

Na podstawie art. 211, 212, 217, 235-236 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 roku ustawy o finansach 
publicznych (Dz. U. z 2022 r., poz. 1634; poz. 1692, poz. 1725, poz. 1747, poz. 1768, poz. 1964, poz. 2414), 
art. 18 ust. 2 pkt 4 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (Dz. U. z 2022 r. poz. 559; poz. 583, 
poz. 1005, poz. 1079, poz. 1561).Rada Gminy w Będzinie uchwala, co następuje: 

§ 1. Zwiększa się dochody budżetu Gminy Będzino na 2022 rok o kwotę  1 623 146,22zł,
zgodnie z załącznikiem Nr 1. 

§ 2. Zwiększa się wydatki budżetu Gminy Będzino na 2022 rok o kwotę 1 623 146,22zł,
zgodnie z załącznikiem Nr 2. 

§ 3. Po dokonanych zmianach budżet Gminy Będzino na 2022 rok zamyka się następującymi kwotami:

1) po stronie dochodów kwotą 59 591 202,81zł, w tym:

- dochody bieżące 55 905 316,97zł,

- dochody majątkowe 3 685 885,84zł, ·plan finansowy zadań z zakresu administracji rządowej oraz innych
zadań zleconych ustawami w kwocie 9 712 127,44zł.

2) po stronie wydatków kwotą 67 231 068,72zł, w tym :

- wydatki bieżące 55 806 098,53zł,

- wydatki majątkowe 11 424 970,19zł, ·plan finansowy zadań z zakresu administracji rządowej oraz
innych zadań zleconych ustawami 9 712 127,44zł .

3) deficyt w kwocie 7 639 865, 91zł,  który zostanie pokryty przychodami pochodzącymi z :

- emisji papierów wartościowych (obligacji) w kwocie 6 143 518,10zł -niewykorzystanych środków
pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi
finansowanych związanych ze szczególnymi zasadami wykonania budżetu określonymi w odrębnych
ustawach
w kwocie 1 482 566,70zł -przychodami z niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku
bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi finansowanych związanych
ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi
w odrębnych ustawach w wysokości 13 781,11zł.

§ 4. Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy Będzino.

§ 5. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia i podlega ogłoszeniu w Dzienniku Urzędowym
Województwa Zachodniopomorskiego. 

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
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Załącznik Nr 1 do Uchwały Nr ..... 

Rady Gminy w Będzinie z dnia 20 grudnia 2022 r. 
Dział Rozdział Paragraf Treść Przed zmianą Zmiana Po zmianie 
010 Rolnictwo i łowiectwo 986 509,30 17 330,00 1 003 839,30  

01095 Pozostała działalność 986 509,30 17 330,00 1 003 839,30  

0750 
Wpływy z najmu i dzierżawy składników majątkowych Skarbu 
Państwa, jednostek samorządu terytorialnego lub innych 
jednostek zaliczanych do sektora finansów publicznych oraz 
innych umów o podobnym charakterze 

0,00 17 330,00 17 330,00 

600 Transport i łączność 78 277,62 412 334,89 490 612,51  
60016 Drogi publiczne gminne 0,00 412 334,89 412 334,89  

6207 

Dotacja celowa w ramach programów finansowanych z 
udziałem środków europejskich oraz środków, o których mowa 
w art.5 ust.1 pkt. 3 oraz ust. 3 pkt 5 i 6 ustawy, lub płatności w 
ramach budżetu środków europejskich, z wyłączeniem 
dochodów klasyfikowanych w paragrafie 625 

0,00 412 334,89 412 334,89 

700 Gospodarka mieszkaniowa 783 113,54 -16 710,00 766 403,54  
70004 Różne jednostki obsługi gospodarki mieszkaniowej 60 000,00 16 715,00 76 715,00  

0690 Wpływy z różnych opłat 60 000,00 16 700,00 76 700,00  
0920 Wpływy z pozostałych odsetek 0,00 15,00 15,00  

70005 Gospodarka gruntami i nieruchomościami 614 113,54 66 575,00 680 688,54  
0550 Wpływy z opłat z tytułu użytkowania wieczystego 

nieruchomości 10 000,00 -521,00 9 479,00 

0640 Wpływy z tytułu kosztów egzekucyjnych, opłaty komorniczej i 
kosztów upomnień 0,00 521,00 521,00 

0750 
Wpływy z najmu i dzierżawy składników majątkowych Skarbu 
Państwa, jednostek samorządu terytorialnego lub innych 
jednostek zaliczanych do sektora finansów publicznych oraz 
innych umów o podobnym charakterze 

199 613,54 68 175,00 267 788,54 

0920 Wpływy z pozostałych odsetek 1 500,00 400,00 1 900,00  
0970 Wpływy z różnych dochodów 3 000,00 -2 000,00 1 000,00  

70007 Gospodarowanie mieszkaniowym zasobem gminy 109 000,00 -100 000,00 9 000,00  

0750 
Wpływy z najmu i dzierżawy składników majątkowych Skarbu 
Państwa, jednostek samorządu terytorialnego lub innych 
jednostek zaliczanych do sektora finansów publicznych oraz 
innych umów o podobnym charakterze 

109 000,00 -100 000,00 9 000,00 

710 Działalność usługowa 4 000,00 -2 000,00 2 000,00  
BeSTia Strona 1 z 4 

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Id: 6B8C52C3-93C2-42CA-9BF0-A6EF959951F8. Projekt Strona 1



71035 Cmentarze 4 000,00 -2 000,00 2 000,00 

0830 Wpływy z usług 4 000,00 -2 000,00 2 000,00 

750 Administracja publiczna 273 517,71 26 547,00 300 064,71 

75018 Urzędy marszałkowskie 0,00 1 000,00 1 000,00 

0410 Wpływy z opłaty skarbowej 0,00 1 000,00 1 000,00 

75023 Urzędy gmin (miast i miast na prawach powiatu) 68 501,00 25 547,00 94 048,00 

0640 Wpływy z tytułu kosztów egzekucyjnych, opłaty komorniczej i 
kosztów upomnień 0,00 11,00 11,00 

0690 Wpływy z różnych opłat 8 000,00 -8 000,00 0,00 

0920 Wpływy z pozostałych odsetek 4 501,00 39 136,00 43 637,00 

0960 Wpływy z otrzymanych spadków, zapisów i darowizn w postaci 
pieniężnej 0,00 13 000,00 13 000,00 

0970 Wpływy z różnych dochodów 21 000,00 -18 600,00 2 400,00 

756 
Dochody od osób prawnych, od osób fizycznych i od 
innych jednostek nieposiadających osobowości prawnej 
oraz wydatki związane z ich poborem 

21 732 236,37 669 575,00 22 401 811,37 

75615 
Wpływy z podatku rolnego, podatku leśnego, podatku od 
czynności cywilnoprawnych, podatków i opłat lokalnych od 
osób prawnych i innych jednostek organizacyjnych 

8 706 660,26 9 400,00 8 716 060,26 

0500 Wpływy z podatku od czynności cywilnoprawnych 7 000,00 9 400,00 16 400,00 

75616 
Wpływy z podatku rolnego, podatku leśnego, podatku od 
spadków i darowizn, podatku od czynności cywilno- prawnych 
oraz podatków i opłat lokalnych od osób fizycznych 

4 352 300,00 628 500,00 4 980 800,00 

0360 Wpływy z podatku od spadków i darowizn 15 000,00 114 800,00 129 800,00 

0500 Wpływy z podatku od czynności cywilnoprawnych 800 000,00 509 700,00 1 309 700,00 

0640 Wpływy z tytułu kosztów egzekucyjnych, opłaty komorniczej i 
kosztów upomnień 10 000,00 4 000,00 14 000,00 

75618 Wpływy z innych opłat stanowiących dochody jednostek 
samorządu terytorialnego na podstawie ustaw 638 821,11 31 675,00 670 496,11 

0410 Wpływy z opłaty skarbowej 50 000,00 20 000,00 70 000,00 

0480 Wpływy z opłat za zezwolenia na sprzedaż napojów 
alkoholowych 140 000,00 11 500,00 151 500,00 

0580 Wpływy z tytułu grzywien i innych kar pieniężnych od osób 
prawnych i innych jednostek organizacyjnych 0,00 945,00 945,00 

0920 Wpływy z pozostałych odsetek 800,00 -770,00 30,00 

758 Różne rozliczenia 11 411 572,30 -534 476,20 10 877 096,10 

75816 Wpływy do rozliczenia 1 353 891,01 -534 476,20 819 414,81 
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6090 
Środki z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 na 
finansowanie lub dofinansowanie kosztów realizacji inwestycji i 
zakupów inwestycyjnych związanych z przeciwdziałaniem 
COVID-19 

1 353 891,01 -534 476,20 819 414,81 

801 Oświata i wychowanie 1 298 072,09 44 496,78 1 342 568,87 

80101 Szkoły podstawowe 39 280,00 4 200,00 43 480,00 

0960 Wpływy z otrzymanych spadków, zapisów i darowizn w postaci 
pieniężnej 20 000,00 4 200,00 24 200,00 

80104 Przedszkola 783 463,00 30 000,00 813 463,00 

0660 Wpływy z opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego 84 480,00 -3 000,00 81 480,00 

0670 Wpływy z opłat za korzystanie z wyżywienia w jednostkach 
realizujących zadania z zakresu wychowania przedszkolnego 268 880,00 30 000,00 298 880,00 

0960 Wpływy z otrzymanych spadków, zapisów i darowizn w postaci 
pieniężnej 5 800,00 3 000,00 8 800,00 

80195 Pozostała działalność 113 215,65 10 296,78 123 512,43 

2030 
Dotacja celowa otrzymana z budżetu państwa na realizację 
własnych zadań bieżących gmin (związków gmin, związków 
powiatowo-gminnych) 

49 635,65 10 296,78 59 932,43 

852 Pomoc społeczna 2 232 614,75 -228 642,84 2 003 971,91 

85203 Ośrodki wsparcia 836 231,80 -148 620,84 687 610,96 

2010 
Dotacja celowa otrzymana z budżetu państwa na realizację 
zadań bieżących z zakresu administracji rządowej oraz innych 
zadań zleconych gminie (związkom gmin, związkom 
powiatowo-gminnym) ustawami 

836 181,80 -148 620,84 687 560,96 

85295 Pozostała działalność 647 973,95 -80 022,00 567 951,95 

2100 
Środki z Funduszu Pomocy na finansowanie lub 
dofinansowanie zadań bieżących w zakresie pomocy 
obywatelom Ukrainy 

95 415,00 -80 022,00 15 393,00 

853 Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej 3 717 214,00 1 244 473,72 4 961 687,72 

85395 Pozostała działalność 3 717 214,00 1 244 473,72 4 961 687,72 

2100 
Środki z Funduszu Pomocy na finansowanie lub 
dofinansowanie zadań bieżących w zakresie pomocy 
obywatelom Ukrainy 

120 000,00 -30 562,28 89 437,72 

2180 
Środki z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 na 
finansowanie lub dofinansowanie realizacji zadań związanych 
z przeciwdziałaniem COVID-19 

2 728 464,00 1 275 036,00 4 003 500,00 

855 Rodzina 6 405 877,71 3 769,65 6 409 647,36 

85502 
Świadczenia rodzinne, świadczenie z funduszu 
alimentacyjnego oraz składki na ubezpieczenia emerytalne i 
rentowe z ubezpieczenia społecznego 

2 561 987,71 2 560,00 2 564 547,71 
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0920 Wpływy z pozostałych odsetek 0,00 530,00 530,00 

0940 Wpływy z rozliczeń/zwrotów z lat ubiegłych 0,00 2 030,00 2 030,00 

85595 Pozostała działalność 6 248,00 1 209,65 7 457,65 

2100 
Środki z Funduszu Pomocy na finansowanie lub 
dofinansowanie zadań bieżących w zakresie pomocy 
obywatelom Ukrainy 

6 248,00 1 209,65 7 457,65 

900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska 4 082 654,90 -13 551,78 4 069 103,12 

90005 Ochrona powietrza atmosferycznego i klimatu 2 107,11 8 295,67 10 402,78 

2460 
Środki otrzymane od pozostałych jednostek zaliczanych do 
sektora finansów publicznych na realizacje zadań bieżących 
jednostek zaliczanych do sektora finansów publicznych 

2 107,11 8 295,67 10 402,78 

90015 Oświetlenie ulic, placów i dróg 0,00 885,74 885,74 

0940 Wpływy z rozliczeń/zwrotów z lat ubiegłych 0,00 885,74 885,74 

90017 Zakłady gospodarki komunalnej 12 226,00 600,00 12 826,00 

0920 Wpływy z pozostałych odsetek 700,00 600,00 1 300,00 

90019 Wpływy i wydatki związane z gromadzeniem środków z opłat i 
kar za korzystanie ze środowiska 17 100,00 14 870,19 31 970,19 

2170 
Środki otrzymane z państwowych funduszy celowych na 
realizację zadań bieżących jednostek sektora finansów 
publicznych 

0,00 14 870,19 14 870,19 

90026 Pozostałe działania związane z gospodarką odpadami 1 485 671,79 -36 353,38 1 449 318,41 

0910 Wpływy z odsetek od nieterminowych wpłat z tytułu podatków i 
opłat 55 000,00 -48 000,00 7 000,00 

2317 
Dotacja celowa otrzymana z gminy na zadania bieżące 
realizowane na podstawie porozumień (umów) między 
jednostkami samorządu terytorialnego 

8 793,85 -8 793,85 0,00 

2909 
Wpływy z wpłat gmin i powiatów na rzecz innych jednostek 
samorządu terytorialnego oraz związków gmin, związków 
powiatowo-gminnych, związków powiatów, związków 
metropolitalnych na dofinansowanie zadań bieżących 

0,00 14 783,92 14 783,92 

6659 

Wpływy z wpłat gmin i powiatów na rzecz jednostek 
samorządu terytorialnego oraz związków gmin, związków 
powiatowo-gminnych lub związków powiatów na 
dofinansowanie zadań inwestycyjnych i zakupów 
inwestycyjnych 

0,00 5 656,55 5 656,55 

90095 Pozostała działalność 16 850,00 -1 850,00 15 000,00 

0950 Wpływy z tytułu kar i odszkodowań wynikających z umów 1 850,00 -1 850,00 0,00 

Razem: 57 968 056,59 1 623 146,22 59 591 202,81 
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Załącznik Nr 2 do Uchwały Nr ........................ 
Rady Gminy w Będzinie z dnia 20 grudnia 2022r. 

Dział Rozdział Paragraf Treść Przed zmianą Zmiana Po zmianie 
010 Rolnictwo i łowiectwo 2 379 989,30 10 000,00 2 389 989,30 

01044 Infrastruktura sanitacyjna wsi 1 347 380,00 10 000,00 1 357 380,00 

4260 Zakup energii 99 000,00 10 000,00 109 000,00 

GMINNY ZAKŁAD KOMUNALNY 99 000,00 10 000,00 109 000,00 

400 Wytwarzanie i zaopatrywanie w energię elektryczną, gaz i 
wodę 1 282 314,04 -9 000,00 1 273 314,04 

40002 Dostarczanie wody 1 282 314,04 -9 000,00 1 273 314,04 

4210 Zakup materiałów i wyposażenia 39 760,00 1 000,00 40 760,00 

GMINNY ZAKŁAD KOMUNALNY 39 760,00 1 000,00 40 760,00 

4260 Zakup energii 531 707,50 -10 000,00 521 707,50 

GMINNY ZAKŁAD KOMUNALNY 531 707,50 -10 000,00 521 707,50 

700 Gospodarka mieszkaniowa 368 854,07 4 500,00 373 354,07 

70004 Różne jednostki obsługi gospodarki mieszkaniowej 146 000,00 4 500,00 150 500,00 

4210 Zakup materiałów i wyposażenia 1 000,00 4 500,00 5 500,00 

Urząd Gminy 1 000,00 4 500,00 5 500,00 

4400 Opłaty za administrowanie i czynsze za budynki, lokale i 
pomieszczenia garażowe 5 000,00 -1 500,00 3 500,00 

Urząd Gminy 5 000,00 -1 500,00 3 500,00 

4600 Kary, odszkodowania i grzywny wypłacane na rzecz osób 
prawnych i innych jednostek organizacyjnych 0,00 1 500,00 1 500,00 

Urząd Gminy 0,00 1 500,00 1 500,00 

710 Działalność usługowa 144 500,00 -122,15 144 377,85 

71035 Cmentarze 19 500,00 -122,15 19 377,85 

4300 Zakup usług pozostałych 5 500,00 -122,15 5 377,85 

GMINNY ZAKŁAD KOMUNALNY 5 500,00 -122,15 5 377,85 

750 Administracja publiczna 5 032 800,61 83 320,00 5 116 120,61 

75023 Urzędy gmin (miast i miast na prawach powiatu) 4 132 355,11 40 300,00 4 172 655,11 

4260 Zakup energii 101 000,00 38 000,00 139 000,00 

Urząd Gminy 101 000,00 38 000,00 139 000,00 

4300 Zakup usług pozostałych 437 203,24 2 300,00 439 503,24 

Urząd Gminy 437 203,24 2 300,00 439 503,24 

75095 Pozostała działalność 251 401,60 43 020,00 294 421,60 

BeSTia Strona 1 z 7 

––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Id: 6B8C52C3-93C2-42CA-9BF0-A6EF959951F8. Projekt Strona 1



4210 Zakup materiałów i wyposażenia 44 617,02 30 000,00 74 617,02 

Urząd Gminy 44 617,02 30 000,00 74 617,02 

4270 Zakup usług remontowych 3 000,00 920,00 3 920,00 

Urząd Gminy 3 000,00 920,00 3 920,00 

4300 Zakup usług pozostałych 47 596,85 12 100,00 59 696,85 

Urząd Gminy 47 596,85 12 100,00 59 696,85 

754 Bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa 2 257 118,00 2 640,00 2 259 758,00 

75414 Obrona cywilna 8 750,00 3 640,00 12 390,00 

3020 Wydatki osobowe niezaliczone do wynagrodzeń 5 000,00 2 640,00 7 640,00 

Urząd Gminy 5 000,00 2 640,00 7 640,00 

4210 Zakup materiałów i wyposażenia 1 000,00 3 067,35 4 067,35 

Urząd Gminy 1 000,00 3 067,35 4 067,35 

4270 Zakup usług remontowych 1 750,00 -1 067,35 682,65 

Urząd Gminy 1 750,00 -1 067,35 682,65 

4700 Szkolenia pracowników niebędących członkami korpusu 
służby cywilnej 1 000,00 -1 000,00 0,00 

Urząd Gminy 1 000,00 -1 000,00 0,00 

75421 Zarządzanie kryzysowe 127 250,00 -1 000,00 126 250,00 

4210 Zakup materiałów i wyposażenia 3 000,00 -1 000,00 2 000,00 

Urząd Gminy 3 000,00 -1 000,00 2 000,00 

801 Oświata i wychowanie 19 289 784,66 274 440,41 19 564 225,07 

80101 Szkoły podstawowe 10 938 191,79 124 656,30 11 062 848,09 

3020 Wydatki osobowe niezaliczone do wynagrodzeń 369 237,00 -1 054,00 368 183,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 65 954,00 -1 054,00 64 900,00 

4010 Wynagrodzenia osobowe pracowników 1 380 923,00 7 950,00 1 388 873,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 236 490,00 7 950,00 244 440,00 

4110 Składki na ubezpieczenia społeczne 1 289 426,52 -7 475,14 1 281 951,38 

Szkoła Podstawowa im. Kard.Ignacego Jeża w Tymieniu 337 754,52 -855,14 336 899,38 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 463 823,00 -6 620,00 457 203,00 

4120 Składki na Fundusz Pracy oraz Fundusz Solidarnościowy 117 217,00 -2 648,00 114 569,00 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 36 600,00 -990,00 35 610,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 20 407,00 -1 658,00 18 749,00 

4170 Wynagrodzenia bezosobowe 1 000,00 -150,00 850,00 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 1 000,00 -150,00 850,00 

4210 Zakup materiałów i wyposażenia 319 357,00 21 206,00 340 563,00 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 48 450,00 3 206,00 51 656,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 122 307,00 18 000,00 140 307,00 

4240 Zakup środków dydaktycznych i książek 103 181,74 -4 590,00 98 591,74 
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Szkoła Podstawowa im. Kard.Ignacego Jeża w Tymieniu 20 000,00 -3 590,00 16 410,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 1 500,00 -1 000,00 500,00 

4260 Zakup energii 579 620,00 -950,00 578 670,00 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 182 450,00 -2 450,00 180 000,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 19 500,00 1 500,00 21 000,00 

4280 Zakup usług zdrowotnych 8 535,00 -1 400,00 7 135,00 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 3 900,00 -1 400,00 2 500,00 

4300 Zakup usług pozostałych 171 124,00 1 069,00 172 193,00 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 51 986,00 1 069,00 53 055,00 

4360 Opłaty z tytułu zakupu usług telekomunikacyjnych 14 770,00 -70,00 14 700,00 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 3 800,00 730,00 4 530,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 3 000,00 -800,00 2 200,00 

4430 Różne opłaty i składki 12 928,00 365,00 13 293,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 2 000,00 365,00 2 365,00 

4440 Odpisy na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych 301 460,06 585,96 302 046,02 

Szkoła Podstawowa im. Kard.Ignacego Jeża w Tymieniu 66 300,06 133,96 66 434,02 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 115 904,00 1 127,00 117 031,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 57 634,00 -675,00 56 959,00 

4700 Szkolenia pracowników niebędących członkami korpusu 
służby cywilnej 30 246,00 3 766,04 34 012,04 

Szkoła Podstawowa im. Kard.Ignacego Jeża w Tymieniu 1 500,00 -133,96 1 366,04 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 22 900,00 4 200,00 27 100,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 4 500,00 -300,00 4 200,00 

4790 Wynagrodzenia osobowe nauczycieli 5 321 465,10 108 051,44 5 429 516,54 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 2 045 765,00 -17 765,00 2 028 000,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 1 028 257,00 107 037,00 1 135 294,00 

Szkoła Podstawowa w Dobrzycy 1 074 643,10 18 779,44 1 093 422,54 

80104 Przedszkola 4 381 895,58 114 101,19 4 495 996,77 

3020 Wydatki osobowe niezaliczone do wynagrodzeń 112 863,00 2 186,00 115 049,00 

Przedszkole  "Promyki Bałtyku" w Mścicach 59 814,00 2 186,00 62 000,00 

4210 Zakup materiałów i wyposażenia 87 820,00 11 500,00 99 320,00 

Przedszkole  "Promyki Bałtyku" w Mścicach 51 400,00 3 000,00 54 400,00 

Przedszkole w Będzinie 32 920,00 8 500,00 41 420,00 

4220 Zakup środków żywności 268 880,00 30 000,00 298 880,00 

Przedszkole  "Promyki Bałtyku" w Mścicach 158 000,00 30 000,00 188 000,00 

4260 Zakup energii 139 600,00 7 700,00 147 300,00 

Przedszkole  "Promyki Bałtyku" w Mścicach 77 900,00 2 000,00 79 900,00 

Przedszkole w Będzinie 61 700,00 5 700,00 67 400,00 
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4300 Zakup usług pozostałych 71 080,00 22 300,00 93 380,00 

Przedszkole  "Promyki Bałtyku" w Mścicach 51 380,00 12 000,00 63 380,00 

Przedszkole w Będzinie 19 700,00 10 300,00 30 000,00 

4360 Opłaty z tytułu zakupu usług telekomunikacyjnych 4 200,00 1 000,00 5 200,00 

Przedszkole w Będzinie 2 200,00 1 000,00 3 200,00 

4410 Podróże służbowe krajowe 2 000,00 200,00 2 200,00 

Przedszkole w Będzinie 1 000,00 200,00 1 200,00 

4440 Odpisy na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych 105 267,00 6 600,00 111 867,00 

Przedszkole  "Promyki Bałtyku" w Mścicach 61 481,00 6 600,00 68 081,00 

4790 Wynagrodzenia osobowe nauczycieli 1 315 906,81 32 615,19 1 348 522,00 

Przedszkole  "Promyki Bałtyku" w Mścicach 750 522,00 19 000,00 769 522,00 

Przedszkole w Będzinie 565 384,81 13 615,19 579 000,00 

80107 Świetlice szkolne 386 481,44 2 109,00 388 590,44 

3020 Wydatki osobowe niezaliczone do wynagrodzeń 18 480,00 -2 000,00 16 480,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 2 900,00 -2 000,00 900,00 

4110 Składki na ubezpieczenia społeczne 49 946,93 -230,00 49 716,93 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 8 500,00 -230,00 8 270,00 

4120 Składki na Fundusz Pracy oraz Fundusz Solidarnościowy 6 700,00 -123,00 6 577,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 1 000,00 -123,00 877,00 

4440 Odpisy na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych 13 059,60 -230,00 12 829,60 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 4 924,00 201,00 5 125,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 900,00 -431,00 469,00 

4790 Wynagrodzenia osobowe nauczycieli 270 468,00 4 692,00 275 160,00 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 82 708,00 7 292,00 90 000,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 49 000,00 -2 600,00 46 400,00 

80146 Dokształcanie i doskonalenie nauczycieli 62 831,18 -7 735,00 55 096,18 

4300 Zakup usług pozostałych 47 156,18 -3 960,00 43 196,18 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 15 000,00 2 950,00 17 950,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 8 000,00 -6 910,00 1 090,00 

4410 Podróże służbowe krajowe 5 215,00 -3 775,00 1 440,00 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 3 100,00 -2 950,00 150,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 825,00 -825,00 0,00 

80148 Stołówki szkolne i przedszkolne 557 993,02 4 020,27 562 013,29 

3020 Wydatki osobowe niezaliczone do wynagrodzeń 3 350,00 430,27 3 780,27 

Szkoła Podstawowa im. Kard.Ignacego Jeża w Tymieniu 3 350,00 430,27 3 780,27 

4210 Zakup materiałów i wyposażenia 8 400,00 3 590,00 11 990,00 

Szkoła Podstawowa im. Kard.Ignacego Jeża w Tymieniu 8 400,00 3 590,00 11 990,00 
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80149 
Realizacja zadań wymagających stosowania specjalnej 
organizacji nauki i metod pracy dla dzieci w przedszkolach, 
oddziałach przedszkolnych w szkołach podstawowych i innych 
formach wychowania przedszkolnego 

123 932,00 21 000,00 144 932,00 

4440 Odpisy na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych 6 056,00 1 000,00 7 056,00 

Przedszkole  "Promyki Bałtyku" w Mścicach 3 028,00 600,00 3 628,00 

Przedszkole w Będzinie 3 028,00 400,00 3 428,00 

4790 Wynagrodzenia osobowe nauczycieli 62 000,00 20 000,00 82 000,00 

Przedszkole  "Promyki Bałtyku" w Mścicach 62 000,00 20 000,00 82 000,00 

80150 
Realizacja zadań wymagających stosowania specjalnej 
organizacji nauki i metod pracy dla dzieci i młodzieży w 
szkołach podstawowych 

865 025,89 1 831,87 866 857,76 

3020 Wydatki osobowe niezaliczone do wynagrodzeń 37 350,00 424,87 37 774,87 

Szkoła Podstawowa im. Kard.Ignacego Jeża w Tymieniu 22 110,00 424,87 22 534,87 

4440 Odpisy na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych 27 200,19 1 407,00 28 607,19 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 6 733,00 1 407,00 8 140,00 

80195 Pozostała działalność 323 122,86 14 456,78 337 579,64 

4300 Zakup usług pozostałych 162 843,27 10 296,78 173 140,05 

Urząd Gminy 127 593,27 10 296,78 137 890,05 

4440 Odpisy na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych 125 601,48 4 160,00 129 761,48 

Przedszkole  "Promyki Bałtyku" w Mścicach 5 542,00 1 500,00 7 042,00 

Przedszkole w Będzinie 2 387,00 200,00 2 587,00 

Szkoła Podstawowa im. Ludzi Morza w Mścicach 30 327,00 -645,00 29 682,00 

Szkoła Podstawowa w Będzinie z siedzibą w Łeknie 20 773,00 3 105,00 23 878,00 

851 Ochrona zdrowia 526 829,45 11 500,00 538 329,45 

85154 Przeciwdziałanie alkoholizmowi 227 629,45 11 500,00 239 129,45 

4210 Zakup materiałów i wyposażenia 31 379,73 11 500,00 42 879,73 

Urząd Gminy 31 379,73 11 500,00 42 879,73 

852 Pomoc społeczna 4 292 764,86 -75 042,84 4 217 722,02 

85202 Domy pomocy społecznej 570 000,00 95 100,00 665 100,00 

4330 Zakup usług przez jednostki samorządu terytorialnego od 
innych jednostek samorządu terytorialnego 570 000,00 95 100,00 665 100,00 

GMINNY OŚRODEK POMOCY SPOŁECZNEJ 570 000,00 95 100,00 665 100,00 

85203 Ośrodki wsparcia 836 181,80 -148 620,84 687 560,96 

4300 Zakup usług pozostałych 247 204,00 -148 620,84 98 583,16 

Środowiskowy Dom Samopomocy 247 204,00 -148 620,84 98 583,16 

85219 Ośrodki pomocy społecznej 1 361 041,14 58 500,00 1 419 541,14 

4010 Wynagrodzenia osobowe pracowników 766 193,23 56 000,00 822 193,23 
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GMINNY OŚRODEK POMOCY SPOŁECZNEJ 766 193,23 56 000,00 822 193,23 

4300 Zakup usług pozostałych 89 372,97 2 500,00 91 872,97 

GMINNY OŚRODEK POMOCY SPOŁECZNEJ 89 372,97 2 500,00 91 872,97 

85295 Pozostała działalność 725 148,45 -80 022,00 645 126,45 

3290 Świadczenia społeczne wypłacane obywatelom Ukrainy 
przebywającym na terytorium RP 95 375,00 -80 022,00 15 353,00 

GMINNY OŚRODEK POMOCY SPOŁECZNEJ 95 375,00 -80 022,00 15 353,00 

853 Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej 3 800 214,00 1 244 473,72 5 044 687,72 

85395 Pozostała działalność 3 800 214,00 1 244 473,72 5 044 687,72 

3110 Świadczenia społeczne 2 423 464,00 1 263 036,00 3 686 500,00 

Urząd Gminy 2 423 464,00 1 263 036,00 3 686 500,00 

3290 Świadczenia społeczne wypłacane obywatelom Ukrainy 
przebywającym na terytorium RP 117 600,00 -28 960,00 88 640,00 

GMINNY OŚRODEK POMOCY SPOŁECZNEJ 117 600,00 -28 960,00 88 640,00 

4010 Wynagrodzenia osobowe pracowników 25 840,00 12 000,00 37 840,00 

Urząd Gminy 25 840,00 12 000,00 37 840,00 

4350 Zakup towarów (w szczególności materiałów, leków, żywności) 
w związku z pomocą obywatelom Ukrainy 1 791,20 -1 069,43 721,77 

GMINNY OŚRODEK POMOCY SPOŁECZNEJ 1 791,20 -1 069,43 721,77 

4370 Zakup usług związanych z pomocą obywatelom Ukrainy 608,80 -532,85 75,95 

GMINNY OŚRODEK POMOCY SPOŁECZNEJ 608,80 -532,85 75,95 

855 Rodzina 6 979 650,71 58 959,65 7 038 610,36 

85504 Wspieranie rodziny 75 990,00 9 000,00 84 990,00 

4010 Wynagrodzenia osobowe pracowników 54 000,00 9 000,00 63 000,00 

GMINNY OŚRODEK POMOCY SPOŁECZNEJ 54 000,00 9 000,00 63 000,00 

85508 Rodziny zastępcze 150 000,00 37 000,00 187 000,00 

4330 Zakup usług przez jednostki samorządu terytorialnego od 
innych jednostek samorządu terytorialnego 150 000,00 37 000,00 187 000,00 

GMINNY OŚRODEK POMOCY SPOŁECZNEJ 150 000,00 37 000,00 187 000,00 

85516 System opieki nad dziećmi w wieku do lat 3 558 058,00 11 750,00 569 808,00 

4110 Składki na ubezpieczenia społeczne 56 214,00 2 950,00 59 164,00 

ŻŁOBEK SAMORZĄDOWY W MŚCICACH 56 214,00 2 950,00 59 164,00 

4210 Zakup materiałów i wyposażenia 16 800,00 2 500,00 19 300,00 

ŻŁOBEK SAMORZĄDOWY W MŚCICACH 16 800,00 2 500,00 19 300,00 

4260 Zakup energii 31 400,00 5 200,00 36 600,00 

ŻŁOBEK SAMORZĄDOWY W MŚCICACH 31 400,00 5 200,00 36 600,00 

4440 Odpisy na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych 10 077,00 1 100,00 11 177,00 

ŻŁOBEK SAMORZĄDOWY W MŚCICACH 10 077,00 1 100,00 11 177,00 
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85595 Pozostała działalność 6 248,00 1 209,65 7 457,65 

3290 Świadczenia społeczne wypłacane obywatelom Ukrainy 
przebywającym na terytorium RP 6 083,00 1 373,00 7 456,00 

GMINNY OŚRODEK POMOCY SPOŁECZNEJ 6 083,00 1 373,00 7 456,00 

4350 Zakup towarów (w szczególności materiałów, leków, żywności) 
w związku z pomocą obywatelom Ukrainy 165,00 -163,35 1,65 

GMINNY OŚRODEK POMOCY SPOŁECZNEJ 165,00 -163,35 1,65 

900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska 10 262 214,12 10 677,43 10 272 891,55 

90003 Oczyszczanie miast i wsi 6 000,00 122,15 6 122,15 

4300 Zakup usług pozostałych 6 000,00 122,15 6 122,15 

GMINNY ZAKŁAD KOMUNALNY 6 000,00 122,15 6 122,15 

90004 Utrzymanie zieleni w miastach i gminach 1 000,00 -1 000,00 0,00 

4300 Zakup usług pozostałych 1 000,00 -1 000,00 0,00 

GMINNY ZAKŁAD KOMUNALNY 1 000,00 -1 000,00 0,00 

90005 Ochrona powietrza atmosferycznego i klimatu 19 442,89 8 295,67 27 738,56 

4210 Zakup materiałów i wyposażenia 19 081,11 8 295,67 27 376,78 

Urząd Gminy 19 081,11 8 295,67 27 376,78 

90026 Pozostałe działania związane z gospodarką odpadami 1 916 573,34 4 179,61 1 920 752,95 

4309 Zakup usług pozostałych 0,00 1 821,60 1 821,60 

Urząd Gminy 0,00 1 821,60 1 821,60 

6059 Wydatki inwestycyjne jednostek budżetowych 399 461,87 2 358,01 401 819,88 

Urząd Gminy 399 461,87 2 358,01 401 819,88 

90095 Pozostała działalność 2 877 319,74 -920,00 2 876 399,74 

6050 Wydatki inwestycyjne jednostek budżetowych 2 362 495,51 -920,00 2 361 575,51 

Urząd Gminy 2 362 495,51 -920,00 2 361 575,51 

921 Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego 2 462 632,66 1 800,00 2 464 432,66 

92109 Domy i ośrodki kultury, świetlice i kluby 2 071 432,66 1 800,00 2 073 232,66 

4210 Zakup materiałów i wyposażenia 22 920,00 1 800,00 24 720,00 

Urząd Gminy 22 920,00 1 800,00 24 720,00 

926 Kultura fizyczna 255 911,74 5 000,00 260 911,74 

92601 Obiekty sportowe 110 071,74 5 000,00 115 071,74 

6050 Wydatki inwestycyjne jednostek budżetowych 31 400,00 5 000,00 36 400,00 

Urząd Gminy 31 400,00 5 000,00 36 400,00 

Razem: 65 607 922,50 1 623 146,22 67 231 068,72 
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Uzasadnienie 

Wójt Gminy Będzino przedkłada w załączeniu projekt uchwały wprowadzającej następujące zmiany 
w budżecie gminy Będzino na 2022 rok: 

Dokonuje się zwiększenia ogółem planu dochodów o kwotę 1 623 146,22zł, zgodnie                                   
z załącznikiem nr 1 do niniejszej uchwały, polegające na urealnieniu oraz wprowadzeniu                              do 
planu dochodów w 2022 roku otrzymanych środków wynikających z:  

- ze zmniejszenia dotacji celowej dla jednostek samorządu terytorialnego na finansowanie działalności 
ośrodków wsparcia dla osób z zaburzeniami psychicznymi, decyzja Wojewody zachodniopomorskiego nr 
588/2022 w kwocie  -148 620,84zł., 

- z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 na finansowanie lub dofinansowanie realizacji zadań związanych 
z przeciwdziałaniem COVID- 19, dodatek węglowy, dodatek dla gospodarstw domowych i dodatki wrażliwe 
w kwocie 1 275 036,00zł., 

- urealnieniu planu dochodów na poszczególnych pozycjach klasyfikacji budżetowej o kwotę łącznie 
496 731,06zł 

Dokonuje się zwiększenia ogółem planu wydatków o kwotę  1 623 146,22zł, zgodnie                                  
z załącznikiem nr 2 do niniejszej uchwały, polegające na urealnieniu planowanych wydatków w 2022 roku oraz 
zmian dokonanych na podstawie otrzymanych środków na realizację zadań. 

Zmian po stronie wydatków bieżących dokonano w związku z: 

Dział 010 Rolnictwo i łowiectwo 10 000,00zł 

Dział 400 Wytwarzanie i zaopatrywanie w energię elektryczną gaz i wodę -9 000,00zł. 

Zabezpieczenie środków w planie wydatków w dziale 010 oraz zmniejszenie plany w dziale 400, na 
podstawie złożonego wniosku Kierownika Gminnego Zakładu Komunalnego w Będzinie. 

Dział 700 Gospodarka mieszkaniowa  4 500,00zł 

Zabezpieczenie środków na wydatki związane z gospodarowaniem mieszkaniowym zasobem gminy, na 
zakup pieca do mieszkania komunalnego w Tymieniu. 

Dział 710 Działalność usługowa  -122,15zł 

Dostosowanie planu do wykonania na podstawie złożonego wniosku Kierownika Gminnego Zakładu 
Komunalnego w Będzinie. 

Dział 750 Administracja publiczna 83 320,00zł. 

Zabezpieczenie środków na wydatki związane z zakupem serwera (Bestia), energią elektryczną, gazem oraz 
pozostałymi usługami związanymi z utrzymaniem administracji, a także przeniesienie środków na podstawie 
wniosku sołtysa sołectwa Śmiechów- Borkowice. 

Dział 754 Bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa 2 640,00 zł 

Zabezpieczenie środków na obronę cywilną, w tym na montaż agregatu zewnętrznego przy budynku OSP 
Dobrzyca. 

Dział 801 Oświata i wychowanie 274 440,41zł 

Zabezpieczenie środków na podstawie wniosków dyrektorów szkół i przedszkoli: 

Szkoły podstawowe 124 656,30zł., 

Przedszkola 114 101,19zł., 

Świetlice szkolne 2 109,00zł., 

Stołówki szkolne i przedszkolne 4 020,27zł., 

Na działania związane ze specjalną organizacją nauki w placówkach 22 831,87zł., 

Dokształcanie i doskonalenie nauczycieli – 7 735,00zł., 
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Pozostała działalność oświatowa 14 456,78zł. 

Dział 851 Ochrona zdrowia 11 500,00zł. 

Dostosowanie planu wydatków do planu dochodów. 

Dział 852 Pomoc społeczna -75 042,84zł 

Zabezpieczenie środków na : 

odpłatność za Domy Pomocy Społecznej w kwocie 95 100,00zł., 

Ośrodki Pomocy Społecznej  58 500,00zł., 

Ośrodki wsparcia -148 620,84zł (decyzja Wojewody zachodniopomorskiego), 

Pozostała działalność -80 022,00zł świadczenia społeczne wypłacane obywatelom Ukrainy, 

Dział 853 Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej  1 244 473,72zł. 

Fundusz Przeciwdziałania COVID-19 na finansowanie lub dofinansowanie realizacji zadań związanych 
z przeciwdziałaniem COVID- 19- dodatek węglowy, dodatek dla gospodarstw domowych. 

Dział 855 Rodzina 58 959,65zł 

Zabezpieczenie środków w planie wydatków na: 

wspieranie rodziny 9 000,00zł., 

rodziny zastępcze 37 000,00zł., 

system opieki nad dziećmi w wieku do lat 3   11 750,00zł., 

oraz pozostała działalność  1 209,65zł. świadczenia wypłacane obywatelom Ukrainy. 

Dział 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska 10 667,43zł 

Zabezpieczenie środków w planie wydatków na podstawie złożonego przez Kierownika Gminnego Zakładu 
Komunalnego wniosku oraz otrzymanie środków na ochronę powietrza atmosferycznego i klimatu , a także 
wpływu refundacji części poniesionych kosztów na budowę PSZOK. 

Dział 921 Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego  1 800,00zł 

Zakup nagrzewnic do świetlicy w Strzepowie. 

Dział 926 Kultura fizyczna  5 000,00zł. 

Sporządzenie operatu szacunkowego związanego z grantem dla m. Będzino. 
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(69) LXIX Sesja Rady Gminy w Będzinie

GŁOSOWANIE

Projekt nr 1 - Uchwała w sprawie zmiany budżetu Gminy Będzino na rok 2022

TYP GŁOSOWANIA Jawne imienne DATA GŁOSOWANIA 2022-12-20 09:59:41

PRZYJĘTO PRZEDMIOT GŁOSOWANIA (W. ZWYKŁA)

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 15

LICZBA OBECNYCH 15 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 0 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP IMIĘ I NAZWISKO GŁOS

1 Tomasz Baczyński za

2 Joanna Banaszczak za

3 Sławomir Bryliński za

4 Adam Gołębiewski za

5 Mariusz Gosławski za

6 Barbara Grudzień za

7 Eugenia Imbiorowska za

8 Andrzej Jóźwiak za

9 Piotr Kołpacki za

10 Andrzej Krawiec za

11 Diana Kret za

12 Krystyna Najdzion za

LP IMIĘ I NAZWISKO GŁOS

13 Andrzej Nożykowski za

14 Lucyna Parol za

15 Grzegorz Sztulc za

16

17

18

19

20

21

22

23

24



Projekt 

z dnia  13 grudnia 2022 r. 
Zatwierdzony przez Radca Prawny 
Sebastian Owczarzak
Opracowany przez Jan Jaczewski 

UCHWAŁA NR .................... 
RADY GMINY W BĘDZINIE 

z dnia 13 grudnia 2022 r. 

w sprawie  uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2023 r. 

Na podstawie art. 18 ust. 2 pkt 15 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (t. j. Dz. U. 
z 2022 r. poz. 559,poz.583,poz.1005,poz.1079,poz.1561), art. 41 ust. 2 , 3 i 5 ustawy z dnia 26 października 
1982 r. o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi (t. j. Dz. U. z 2021r. 
poz. 1119,poz.2469,z 2022r. poz.24,poz.218,poz.1700,poz.2185), oraz art. 10 ust. 3 ustawy z dnia 29 lipca 
2005 r. o przeciwdziałaniu narkomanii (t. j. Dz. U. z 2020 r. poz. 2050,poz 2469,z 2022r 
poz.763,poz.764,poz.1700,poz.1812), Rada Gminy w Będzinie uchwala, co następuje: 

§ 1. Uchwala się Gminny Program Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz
Przeciwdziałania Narkomanii na 2023 r., stanowiący załącznik do niniejszej uchwały. 

§ 2. Wykonanie niniejszej uchwały powierza się Wójtowi Gminy Będzino.

§ 3. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia.
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GMINNY PROGRAM PROFILAKTYKI I ROZWIĄZYWANIA PROBLEMÓW ALKOHOLOWYCH ORAZ 

PRZECIWDZIAŁANIA NARKOMANII NA 2023 ROK
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Załącznik nr 1 do Uchwały nr .... 
Rady Gminy w Będzinie z dnia 20 
grudnia 2022 r. 
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GMINNY PROGRAM PROFILAKTYKI  
I ROZWIĄZYWANIA PROBLEMÓW ALKOHOLOWYCH  

ORAZ PRZECIWDZIAŁANIA NARKOMANII NA 2023 ROK 
 
 
 

 

I. WPROWADZENIE. 

Gmina Będzino na mocy ustawy z dnia 26 października 1982 r. o wychowaniu w trzeźwości  
i przeciwdziałaniu alkoholizmowi oraz ustawy z dnia 29 lipca 2005 r. o przeciwdziałaniu narkomanii ma 
obowiązek corocznego uchwalania gminnego programu profilaktyki i rozwiązywania problemów 
alkoholowych oraz przeciwdziałania narkomanii, określającego obszary, w których podejmowane będą 
działania.  

Gminny Program Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii na 2023 rok – zwany dalej Programem – określa lokalną strategię profilaktyki, 
minimalizację szkód społecznych i indywidualnych, wynikających z następujących problemów: 

a) Problemu alkoholowego, który wg WHO stanowi „wszelki sposób picia, który wykracza poza 
miarę tradycyjnego i zwyczajowego spożycia albo poza ramy obyczajowego, przyjętego w całej 
społeczności, picia towarzyskiego bez względu na czynniki, które do tego prowadzą”. Alkoholizm 
jest jednym z największych i najpowszechniejszych problemów społeczeństwa polskiego; 

b) Problemu narkotykowego (narkomanii) czyli, cytując ustawę o przeciwdziałaniu narkomanii, 
„stałego lub okresowego używania w celach niemedycznych środków odurzających, substancji 
psychotropowych, środków zastępczych lub nowych substancji psychoaktywnych, w wyniku 
czego może powstać lub powstało uzależnienie od nich”. 

c) Problemu uzależnień behawioralnych czyli inaczej uzależnienia od zachowań, to wszelkie nałogi 
związane z wykonywaniem jakiś czynności (np. seks, hazard, gry komputerowe). 

Należy zauważyć, że okazjonalne spożywanie niewielkich ilości alkoholu jest społecznie 
akceptowalne i nie musi nieść ze sobą przykrych konsekwencji. Mimo to nie powinni pić alkoholu:  

− młodzi ludzie (ze względu na ryzyko poważnych zaburzeń rozwojowych), 

− kobiety w ciąży i matki karmiące (z powodu ryzyka uszkodzenia płodu i negatywnego wpływu na 
zdrowie dziecka), 

− osoby chore, przyjmujące leki wchodzące w reakcje z alkoholem,  

− wszyscy, którzy znajdują się w okolicznościach wykluczających picie (kierując pojazdami, 
przebywając w pracy, w szkole, itp.),  

− osoby, którym szkodzi każda, nawet najmniejsza ilość alkoholu. 

Osoby pijące alkohol mogą wielokrotnie w ciągu swojego życia zmieniać wzór spożywania 
alkoholu od abstynencji, poprzez picie o niskim poziomie ryzyka, do spożywania alkoholu w sposób 
wysoce ryzykowny i szkodliwy. Niektóre z nich się uzależnią. Ktoś, kto dzisiaj pije alkohol na poziomie 
niskiego ryzyka może w wyniku różnego rodzaju okoliczności zwiększyć swoje picie do poziomu 
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wysokiego ryzyka. Abstynent może w każdej chwili zacząć pić, a osoba uzależniona może zostać 
abstynentem.  

Ryzykowne spożywanie alkoholu to picie nadmiernych ilości alkoholu (jednorazowo i w 
określonym przedziale czasowym) niepociągające za sobą aktualnie negatywnych konsekwencji, przy 
czym można oczekiwać, że konsekwencje te pojawią się, o ile obecny model picia alkoholu nie zostanie 
zmieniony.  

Szkodliwe picie alkoholu to taki wzorzec picia, który już powoduje szkody zdrowotne, fizyczne 
bądź psychiczne, ale również psychologiczne i społeczne, przy czym nie występuje uzależnienie od 
alkoholu. Aby rozpoznać szkodliwe używanie alkoholu, opisany wzorzec picia powinien utrzymywać 
się przez co najmniej miesiąc lub występować w sposób powtarzający się w ciągu 12 miesięcy. 

Tak jak w przypadku każdego innego uzależnienia, uzależnienie behawioralne jest chorobą, 
która w postępujący sposób zaczyna wyniszczać życie człowieka. Człowiek uzależniony często nie zdaje 
sobie przy tym sprawę, że cierpi na tą chorobę, ukrywa ją przed otoczeniem ze strachu przed 
konsekwencjami i z powodu wstydu, jaki zwykle odczuwa. Nieleczony nałóg niestety zawsze się nasila 
powodując coraz poważniejsze negatywne skutki w życiu osoby, które mogą być powstrzymane 
jedynie poprzez poszukanie pomocy i podjęcie leczenia tego zaburzenia. Ważne jest by pamiętać, że 
jeśli uzależnienie współwystępuje z innymi zaburzeniami czy problemami (np. depresją), to jeśli te inne 
nie zagrażają życiu osoby lub zupełnie nie destabilizują jej funkcjonowania, to wtedy zawsze 
uzależnienie powinno być leczone w pierwszej kolejności. 

 

II. PODSTAWY PRAWNE PROGRAMU. 

Gminny Program Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii na rok 2023 uwzględnia w swoich założeniach cele i kierunki wyznaczone w następujących 
dokumentach: 

− Ustawa z dnia 26 października 1982 r. o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu 
alkoholizmowi (t. j. Dz. U. z 2021, poz. 1119,poz.2469,z 
2022r.poz.24,poz.218,poz.1700,poz.2185), 

− Ustawa z dnia 29 lipca 2005 r. o przeciwdziałaniu narkomanii (t. j. Dz. U. z 2020, poz. 
2050,poz2469,z 2022r.poz.763,poz.764,poz.1700,poz.1812) 

− Rozporządzenie Rady Ministrów z dnia 30 marca 2021 r. w sprawie Narodowego Programu 
Zdrowia na lata 2021 – 2025 (t. j. Dz. U. z 2021, poz. 642), 

− Strategia Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy Będzino na lata 2021– 2025, przyjęta 
uchwałą Nr XXXIII/216/21 Rady Gminy Będzino z dnia 25 marca 2021 r. 

 

III. RYNEK NAPOJÓW ALKOHOLOWYCH. 

Na terenie Gminy Będzino zamieszkuje 8266 mieszkańców (stan: 26.09.2022 r.). Obecnie 
obowiązujące limity ilości poszczególnych zezwoleń ustalono po nowelizacji ustawy z dnia 26 
października 1982 r. o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi w 2018 r. 
Przedstawiono je w poniższej tabeli. 

 
 

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Id: 97327AE3-8078-4AEB-A17B-45085730BBBE. Projekt Strona 3



3 
 

Tabela nr 1 
Uchwalona maksymalna liczba zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych na terenie gminy Będzino 
(źródło: dane własne) 
 

Rodzaj spożycia Razem Do 4,5% zaw. 
Alkoholu oraz na 

piwo 

Pow. 4,5% do 
18% zaw. alk. 
(oprócz piwa) 

Powyżej 18% 
zaw. alkoholu 

Poza miejscem 
sprzedaży 
(sklepy) 

100 35 35 30 

W miejscu 
sprzedaży 

(gastronomia) 

25 15 5 5 

 

Jeśli chodzi o liczbę aktywnych zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych, to jest ona 
względnie stała. Jedynie podczas sezonu letniego można zanotować minimalny wzrost liczby zezwoleń 
wydawanych dla lokali gastronomicznych, które są wygaszane po okresie wakacyjnym. Przedstawia to 
poniższa tabela: 

 
Tabela nr 2 
Liczba aktywnych zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych na terenie gminy Będzino na dzień 30 
września 2022 r. (źródło: dane własne) 
 

Rodzaj spożycia Razem Do 4,5% zaw. 
Alkoholu oraz na 

piwo 

Pow. 4,5% do 
18% zaw. alk. 
(oprócz piwa) 

Powyżej 18% 
zaw. Alkoholu 

Poza miejscem 
sprzedaży 
(sklepy) 

62 21 21 20 

W miejscu 
sprzedaży 

(gastronomia) 

14 8 4 2 

 

Na przykładzie liczby wydawanych zezwoleń jednorazowych widać, że w 2022r można 
zauważyć lekki wzrost wydanych zezwoleń. Koncesje te wydawane są przedsiębiorcom już 
posiadającym stałe (aktywne) zezwolenia, obsługującym dodatkowo m.in. imprezy, festyny, jak 
również ochotniczym jednostkom straży pożarnej. Trzeba tu jednak zaznaczyć, że bezpośredni wpływ 
na ilość zezwoleń jednorazowych ma ilość imprez plenerowych, organizowanych na obszarze gminy. 
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Tabela nr 3  
Liczba jednorazowych zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych wydanych w gminie Będzino w 
latach 2018-2022 
(źródło: dane własne – sprawozdanie PARPA G1) 
 

                   
Rok 2018 2019 2020 2021 2022 

Liczba 
zezwoleń 

jednorazowy
ch 

7 12 3 6 12 

 
 

Na wykresie nr 1 przedstawiono dane dotyczące wartości sprzedaży napojów alkoholowych na 
terenie gminy Będzino w latach 2017-2021, określone na podstawie składanych corocznie oświadczeń 
przez przedsiębiorców. W 2021 r. sprzedaż napojów alkoholowych w gminie jest podobnym poziomie 
jak w roku ubiegłym.  

 

Wykres nr 1 

Wartość sprzedanego alkoholu na terenie gminy w latach 2017-2021 
(źródło: dane własne- sprawozdanie PARPA G1) 

 
 

Analiza danych za lata 2017– 2021 dotycząca liczby wydanych decyzji: 

 W przedmiotowym okresie nie wydano decyzji cofających posiadane zezwolenia z powodu 
naruszeń przewidzianych ustawą o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi. Nie 
wygaszono również zezwoleń z powodu braku opłaty za korzystanie z zezwoleń. Jedyne decyzje 
wygaszające wydane przez Wójta Gminy to decyzje podjęte na wniosek przedsiębiorcy, z powodu 
likwidacji punktu sprzedaży. Związane jest to z sezonowością działalności danego punktu. 

2937689,95

2937689,95

4327585,39

2256801,07

2321809,64

418161,84

408451,58

317844,78

364894,76

364894,76

3484176

3824885,39

4219958,99

3408891,81

3398267,96

2017

2018

2019

2020

2021

Wartość alkoholu sprzedanego na terenie gminy Będzino w 
latach 2017 - 2021

Do 4,5% oraz na piwo Pow. 4,5% do 18% zaw. alk. (oprócz piwa) Powyżej 18% zaw. Alkoholu
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 W toku prac nad niniejszym programem pozyskano informacje dot. min.: wykroczeń i naruszeń 
przepisów ustawy o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi w 2021 r. (wykres nr 
2). Poproszono następujące podmioty o udzielenie potrzebnych informacji: 

• Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Będzinie; 
• Gminny Zespół Interdyscyplinarny ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie na terenie Gminy 

Będzino; 
• Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Będzinie; 
• Komendant Miejski Policji w Mielnie; 
• Specjalista terapii uzależnień i terapii rodzin, zatrudniony w Punkcie Konsultacyjnym w 

Będzinie. 

 
Wykres nr 2 
Informacje dot. wykroczeń i naruszeń przepisów ustawy o wychowaniu w 
trzeźwości na terenie Gminy Będzino w 2021 r. (źródło: dane Komisariatu Policji 
w Milenie) 
 

 
 

  

 Na podstawie informacji uzyskanych w Gminnym Ośrodku Pomocy Społecznej w Będzinie i 
Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie ustalono, że liczba 
rodzin korzystających z usług pomocy społecznej utrzymuje się w różnych latach na podobnym 
poziomie, jednak z metodologicznych względów przedstawiono w niniejszym Programie 2021 r. 
Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej nie odnotował wśród swoich beneficjentów osób z problemem 
narkomanii. 
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Wykres nr 3 
Liczba rodzin korzystająca z GOPS m.in. z powodu uzależnienia lub nadużywania alkoholu lub 
narkotyków   
w roku 2021 (źródło: dane GOPS) 

 
 

 

Utworzenie Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy należy, wg 
przepisów ustawy z dnia 29 lipca 2005 r. do zadań własnych gminy. Zespół ten zajmuje się przede 
wszystkim przeciwdziałaniem występowania zjawiska przemocy w rodzinie jak również realizuje 
zadania wyznaczone przez Gminny Program Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie – zarówno 
działania zapobiegające występowaniu przemocy jak i te, mające ochronić ofiary przemocy w rodzinie. 
W skład Zespołu wchodzą, zgodnie z ww. ustawą, przedstawiciele następujących instytucji: Gminnego 
Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie, policji, Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych w Będzinie, oświaty, służby zdrowia, organizacji pozarządowych, kurator zawodowy 
oraz przedstawiciel Urzędu Gminy Będzino, zajmujący się w ramach swoich obowiązków służbowych 
profilaktyką uzależnień. 

 Na podstawie informacji Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego ustalono, że w 2021 r. 
założono 23 niebieskich kart. 21 z nich zostało założone u osób, które nadużywały alkoholu, co z kolei 
było przyczyną stosowania przez nie przemocy w rodzinie. 

 Oprócz powyższego należy zauważyć, że na terenie Gminy Będzino funkcjonuje Punkt 
Konsultacyjny, który świadczy dla mieszkańców gminy usługi z zakresu terapii uzależnień i pracy z 
rodziną. Usługi świadczy tam firma „Centrum Psychoedukacji” z Koszalina. Terapeuta był dostępny dla 
wszystkich chętnych w każdy wtorek, w godzinach od 1400 do 1800. W zależności od poszczególnego 
przypadku, pracuje z indywidualnymi pacjentami, rodzinami lub z grupą. 

 W Punkcie Konsultacyjnym funkcjonuje również gminna grupa Anonimowych Alkoholików 
„Tęcza”, której mityngi odbywają się w godzinach otwarcia Punktu. 

Prowadząca Punkt Konsultacyjny zaobserwowała, że do punktu zgłaszały się osoby z 
problemem alkoholowym bez odbytego leczenia, głównie zmotywowane przez rodzinę, pracodawcę, 
pracownika socjalnego. Praca z tymi osobami polegała na mikro edukacji nt. Problemu alkoholowego, 
motywowaniu do podjęcia terapii i utrzymaniu abstynencji, ale przede wszystkim na przełamywaniu 
oporu przed rozmową na temat swojego uzależnienia. Osoby te miały szansę rozpoznać u siebie 
objawy uzależnienia, zrobić autodiagnozę oraz w grupie innych uzależnionych skonfrontować swoje 
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Rodziny korzystające z usług GOPS w Będzinie

Rodziny korzystające z usług GOPS w Będzinie z powodu problemu alkoholowego

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Id: 97327AE3-8078-4AEB-A17B-45085730BBBE. Projekt Strona 7



7 
 

przekonania na temat picia i wyobrażeń, kto to jest alkoholik. Nabywały umiejętności rozpoznawania 
u siebie głodu alkoholowego i reagowania na sygnały głodu. Miały okazję w rozmowie z prowadzącym 
przećwiczyć odmawianie picia, co jest dla osób uzależnionych bardzo dużym problemem. 

Praca z członkami rodzin osób uzależnionych polegała na uczeniu umiejętności radzenia sobie 
ze złością, wstydem, na nauce komunikowania się, nauka mówienia nie, nad rozpoznawaniem i zmiana 
schematów myślenia bliskiej osoby. Osoby te oczekiwały gotowej recepty i załatwienia szybko i 
skutecznie sprawy leczenia bliskiej osoby. Praca z nimi polegała głównie na motywowaniu do podjęcia 
terapii i wyjaśnieniu procedur dostępnych w Gminnej Komisji oraz zakresu uprawnień jakimi może 
posługiwać się Punkt Konsultacyjny. 

Działania podejmowane przez Punkt Konsultacyjny w 2021 r. przedstawiono na poniższym 
wykresie. 

 
Wykres nr 4 
Działania podejmowane przez Punkt Konsultacyjny w okresie od 01 stycznia do 31 grudnia 2021 r. 
(źródło: dane własne) 

 
 

IV. DIAGNOZA PROBLEMU UZALEŻNIEŃ NA TERENIE GMINY BĘDZINO. 
 
 Na terenie gminy Będzino, w 2021 r. przeprowadzona została diagnoza problemów 
społecznych takich jak: alkoholizm, narkomania, nikotynizm, przemoc w rodzinie, przemoc i 
uzależnienia w rodzinie. przemoc rówieśnicza Badanie zostało zlecone firmie zewnętrznej i zostało 
wykonane zgodnie z metodologią ilościową. W przypadku uczniów oraz mieszkańców zastosowano 
badanie ankietowe za pomocą techniki CAWI ( Computer Assisted Web Interviews). Technika ta polega 
na przeprowadzeniu ankiety, która jest dostępna online. Pozwala ona na anonimowość, dzięki czemu 
osoby biorące udział w badaniu czują się swobodnie. Przed przystąpieniem do ankietowania uczniów, 
za każdym razem uzyskano zgodę dyrekcji placówki szkolnej na przeprowadzenie badań, udzielono 
informację o całkowitej anonimowości oraz zasadach wypełniania kwestionariuszy, by zminimalizować 
ryzyko występowania braków danych. 
 Badania wśród sprzedawców napojów alkoholowych zostały wykonane za pomocą techniki 
CATI(Computer-Assisted Tlelphone Interviewing), która jest bardzo często wykorzystywana w 
badaniach rynkowych ze względu na krótki czas zbierania danych. Polega na przeprowadzeniu ankiety 
poprzez rozmowę telefoniczną z respondentem.  

Istotą badania było poznanie opinii oraz postaw pod względem wybranych problemów 
społecznych: problemu alkoholowego, nikotynowego, narkotykowego oraz zjawiska przemocy. W tym 
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celu zdecydowano się na przeprowadzenie czterech komplementarnych badań, zrealizowanych wśród 
trzech grup społecznych: dorosłych mieszkańców gminy, uczniów szkół podstawowych oraz 
sprzedawców napojów alkoholowych. Każda z tych grup wniosła coś nowego względem badanych 
zagadnień i pozwoliła na ich lepszą diagnozę oraz głębsze rozumienie problemów. 
 Uczestnicy badania ankietowego mieli za zadanie ocenić, które wybrane problemy społeczne 
są najistotniejsze na terenie gminy Będzino. Najpoważniejszym problemem wg respondentów jest 
bezrobocie. Alkoholizm znalazł się na drugiej pozycji. Te problemy wymagają, zdaniem przebadanych 
mieszkańców, wzmożonych działań oraz szczególnego zaangażowania władz. 
           
                                                       
Wykres nr 5 
Postrzeganie problemów społecznych przez ankietowanych mieszkańców gminy Będzino – w 
procentach. Pytania wielokrotnego wyboru, odpowiedzi nie sumują się do 100% (źródło: dane własne 
– Diagnoza problemu uzależnień na terenie Gminy Będzino, Atelier Centrum Profilaktyki i reedukcji, 
2021 r.) 

 

 
 
  

Pozostałe problemy, które również można zauważyć w odpowiedziach badanej grupy 
mieszkańców to kolejno: narkomania, przemoc wobec rodziny, starzenie się społeczeństwa i problem 
osób chorych na AIDS/ nosicieli wirusa HIV. 
 
Problemy społeczne w gminie Będzino. Główne kierunki.  
 
Problem alkoholowy. 

Alkoholizm to nic innego jak zaburzenie, które polega na całkowitej utracie kontroli nad ilością 
spożywanego alkoholu. Nie dotyczy on jednej grupy społecznej i zdarza się równie często wśród ludzi 
biednych i słabiej wykształconych jak wśród inteligencji, artystów i ludzi zamożnych. Alkohol to okrutna 
używka, bo przez większość osób rozpoczynających picie jest traktowany jako eliksir szczęścia. Jednak 
w parze z alkoholizmem idą min.: rozkład życia rodzinnego, przemoc w rodzinie, utrata pracy i pozycji 
społecznej, konflikt z prawem, choroby i inne szkody zdrowotne. 
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Analizując ten problem wśród dorosłych mieszkańców gminy widzimy, że spożywanie alkoholu 
zadeklarowała zdecydowanie większość dorosłych mieszkańców gminy Będzino, tj.83%. Wśród nich, 
blisko połowa sięga po niego w sposób okazjonalny, czyli kilka razy w roku (45%). Z częstotliwością 
wskazującą na picie ryzykowne, czy też szkodliwe (kilka razy w tygodniu lub codziennie) po alkohol 
sięga 10% mieszkańców Gminy, w tym 3% stanowią osoby pijące codziennie.  Wśród badanej grupy 
najpopularniejszym napojem alkoholowym jest wino a zaraz po nim piwo, co stoi w sprzeczności do 
wartości sprzedanego alkoholu na terenie gminy w kolejnych latach. Wg oświadczeń składanych 
corocznie przez przedsiębiorców posiadających zezwolenia, najpopularniejszym trunkiem jest piwo. 
Wino jest najrzadziej kupowanym alkoholem, choć z roku na rok jego sprzedaż sukcesywnie rośnie.  
 Jeśli chodzi o zagrożenia, które można zauważyć wśród respondentów, to są to min. fakt, że 8% 
z nich wykonywała swoje obowiązki służbowe pod wpływem alkoholu. Na szczególna uwagę zasługuje 
fakt, że do kierowania pojazdem pod wpływem alkoholu przyznało się 5% respondentów (wśród osób 
spożywających alkohol), przy czym 3% zadeklarowało, iż sytuacja była jednorazowa, natomiast 2% 
zdarza się to często. Niepokój może budzić także fakt, że co trzeci badany widział w gminie Będzino 
kobiety w ciąży spożywające alkohol. 
 
Problem nikotynizmu. 
 Kolejnym badanym problemem był problem uzależnienia od papierosów. Jeśli chodzi o jego 
skalę, to przyznało się do niego 42% badanych, z czego 21% pali codziennie. Uzależnienie od nikotyny 
jest jednym z najsilniejszych uzależnień od środków psychoaktywnych i jest też jednym z 
najpowszechniejszych w polskim społeczeństwie. Palenie tytoniu jest swoistym połączeniem dwóch 
rodzajów uzależnienia – uzależnienia farmakologicznego od nikotyny i uzależnienia behawioralnego, 
od czynności palenia i przyjemności, która z nią się wiąże. 
 Ważnym wnioskiem z badania jest fakt, że nie wszyscy respondenci zdaja sobie sprawę ze 
szkodliwości palenia papierosów dla zdrowia. Pozytywnym wynikiem ankiety gminnej jest 
niewątpliwie fakt, że aż 65% respondentów twierdzi, że palenie papierosów jest szkodliwe dla zdrowia. 
Mimo tej wiedzy ankietowani decydują się na sięganie po wyroby tytoniowe lub e-papierosy, które 
zawierają nikotynę. 
 
Narkomania. 
 Narkomania to w skrócie powszechnie znane uzależnienie od narkotyków, czyli substancji 
psychoaktywnych, które mają wpływ na czynności naszego mózgu. Charakteryzuje się przede 
wszystkim tzw. głodem narkotycznym, który jest niczym innym tylko fizycznym cierpieniem 
spowodowanym odstawieniem substancji i prowadzi do zdobycia narkotyku za wszelką cenę. 

Choć problem narkotykowy jest często stawiany w jednym szeregu z alkoholizmem czy 
nikotynizmem, to z perspektywy ankietowanych dorosłych mieszkańców gminy Będzino jest on 
problemem marginalnym. Tylko 8% badanych przyznało się do jakiegokolwiek kontaktu z tymi 
używkami a 1% zażywa je codziennie. Jeśli zaś chodzi o rodzaj zażywanych narkotyków, to dominuje 
marihuana i kokaina, na końcu skali znalazły się zaś dopalacze. Zdecydowana większość uczestników 
ankiety nie potrafiła ocenić możliwości pozyskania narkotyków na terenie gminy – tylko 4% z nich 
uważa, że takie substancje są łatwo dostępne. Podobnie rzecz ma się, gdy mowa o dopalaczach – 
jedynie 4% ankietowanych twierdzi, że można je dostać bez trudu na terenie gminy Będzino. Większość 
badanej grupy (99%) zgodnie jednak twierdzi, że każdy narkotyk jest niebezpieczny dla człowieka i 
może prowadzić do uzależnienia już po pierwszym użyciu. Może to świadczyć o stosunkowo szerokiej 
wiedzy na temat narkotyków i innych substancji psychoaktywnych. 
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Uzależnienie behawioralne 

Uzależnienia behawioralne (czynnościowe) - to zespół objawów związanych z utrwalonym, 
wielokrotnym powtarzaniem określonej czynności( lub grupy czynności) w celu uzyskania takich 
stanów emocjonalnych jak przyjemność, euforia, ulga, uczucie zaspokojenia. 
               Objawy uzależnienia behawioralnego - określona czynność (grupa czynności) staje się 
nałogowa wtedy, gdy towarzyszy jej silne pragnienia lub wewnętrzny przymus jej podejmowania 
(tzw. głód) z coraz większą częstotliwością (zwiększanie się tolerancji) oraz następujące trudności 
w kontrolowaniu zachowań z nią związanych. W sytuacji ograniczenia lub przerwania czynności 
występują czynności abstynencyjne ( fizjologiczne : bezsenność, nadmierna potliwość, drżenie 
rąk, ból głowy ; psychologiczne : wstyd, poczucie winy, nasilona lękliwość, rozdrażnienie, 
zachowania agresywne). Osoba uzależniona powtarza określone zachowania pomimo ich 
wyraźnej szkodliwości dla jej codziennego funkcjonowania w różnych sferach życia. 
                   Przykłady uzależnień behawioralnych – hazard, uzależnienie od sieci internetowej/ 
komputera, 
pracoholizm, zakupoholizm uzależnienie od seksu/pornografii, uzależnienie od telefonu 
komórkowego, kompulsywne objadanie się, uzależnienie od operacji plastycznych i inne. 
Uzależnienia behawioralne określa się mianem tzw. Nowych uzależnień, w których „substancje 
chemiczne nie odgrywają żadnej roli „, a ich przedmiotem są „zachowania i działania 
akceptowane społecznie.              

   Uzależnienia przestały być kojarzone już tylko z substancjami psychoaktywnymi 
( narkotykami, alkoholem ,lekami). Pojawienie się zależności od czynności spowodowało, że 
terminologia została rozszerzona o uzależnienia behawioralne. 
Leczenie uzależnień behawioralnych poprzedzone jest rozpoznaniem i diagnozą. W tym celu 
konieczne jest przeprowadzenie badań i wywiadu lekarskiego dotyczącego zachowań pacjenta. 
Postawienie diagnozy umożliwia wdrożenie odpowiedniego leczenia. W przypadku uzależnień 
behawioralnych leczenie opiera się na terapii grupowej. Niezwykle skuteczna jest też 
psychoterapia indywidualna, podczas której chory wspólnie z psychoterapeutą może na bieżąco 
rozwiązywać swoje wątpliwości , otrzymuje niezbędne wsparcie i zrozumienie oraz pomoc w 
wyjściu z nałogu. 

  Przepracowywane są również obecne problemy życiowe osoby tak by umiała sobie z nimi 
radzić bez sięgania po ukojenie, jakie dawał jej nałóg. Bardzo istotnym elementem tej formy terapii, 
jest wsparcie grupy ludzi, którzy zmagają się z tym samym lub podobnym uzależnieniem. Z tego 
względu, terapia powinna zawsze odbywać się dwutorowo – spotkania indywidualne plus grupowe, 
lub mityngi (spotkania samopomocowe osób uzależnionych). 

 
Przemoc. 
 Pod tym terminem kryje się intencjonalne działanie lub zaniechanie jednej osoby wobec 
drugiej, które wykorzystując przewagę sił, narzuca prawa i dobra osobiste jednostki, powodując 
cierpienie i szkodę. Jeśli wszystkie te warunki zostaną spełnione, wówczas możemy mówić o przemocy. 
Wg Europejskiego Komitetu Ekonomiczno – Społecznego w sprawie przemocy domowej wobec kobiet 
stwierdzono, że „(…) przemoc domowa, fizyczna i moralna mężczyzn wobec kobiet stanowi jedno z 
najpoważniejszych pogwałceń praw człowieka – prawa do życia oraz do nietykalności fizycznej i 
psychicznej (…)”. 
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 Na początek ankietowani mieli za zadanie wskazać zachowania, które ich zdaniem można uznać 
za akt przemocy. Respondenci najczęściej wskazywali na: psychiczna (80%), fizyczna oraz zaniedbania 
(20%) grożenie. Choć badani mieszkańcy gminy w większości poprawnie klasyfikują zachowania 
związane z przemocą, to sporo zachowań  przemocowych nie została przez nich za takie uznana. 
Problem ten wymaga zastosowania profilaktyki uniwersalnej, skierowanej do wszystkich mieszkańców 
gminy. 
 
V. ZASOBY KADROWE. 
 
Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Będzinie.  Głównymi zadaniami komisji 
są min.: opiniowanie wniosków o wydanie zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych, 
przygotowywanie gminnych uchwał dot. rozmieszczenia i limitów ilości punktów sprzedaży alkoholu, 
kierowanie osób dotkniętych alkoholizmem na spotkania z terapeutą w Punkcie Konsultacyjnym, 
opiniowanie Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 
Przeciwdziałania Narkomanii, współpraca z Gminnym Zespołem Interdyscyplinarnym ds. 
Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie w zakresie procedury Niebieskiej Karty, a także szkolenie 
sprzedawców napojów alkoholowych i kontrola placówek, w których odbywa się sprzedaż alkoholu. 
 
Gminny Zespół Interdyscyplinarny ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie – pomaga min.: 
osobom i rodzinom dotkniętym zjawiskiem przemocy w przezwyciężaniu ich problemów, podejmuje 
pomoc i niezbędną interwencję w momencie kryzysowym. Ponadto współdziała z innymi podmiotami 
przy rozwiązywaniu problemu i przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie np. zawiadamia prokuraturę o 
podejrzeniu przestępstwa. 
 
Szkoły podstawowe i przedszkola na terenie gminy Będzino: oprócz swoich ustawowych zadań 
podejmują min.: szereg działań profilaktycznych wobec dzieci z terenu gminy, które mogą być 
dotknięte problemem uzależnień lub przemocy w rodzinie, wprowadzają do swoich programów 
nauczania rekomendowane przez Państwową Agencję Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
programy profilaktyczne, min. takie jak „Unplugged” czy „Przyjaciele Zippiego”, uczestniczą lub inicjują 
procedurę założenia Niebieskiej Karty.  
 
Gminny Ośrodek Kultury w Będzinie prowadzący świetlice opiekuńczo – wychowawcze – pełni min.: 
funkcje pomocnicze w zapewnieniu opieki i wychowania dzieci i młodzieży, angażuje się w działania 
profilaktyczne i prezentuje podopiecznym alternatywne sposoby spędzania wolnego czasu, z dala od 
używek. Oprócz tego, poprzez swoje działania integruje lokalne społeczności i zacieśnia więzy rodzinne 
i międzypokoleniowe podczas imprez integrujących mieszkańców. 
 
Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Będzinie: prowadzi min.: pracę socjalną z rodzinami 
dotkniętymi problemami społecznymi takimi jak uzależnienia, ubóstwo czy przemoc, prowadzi 
integrację społeczną i zawodową osób zagrożonych wykluczeniem społecznym, motywuje do podjęcia 
leczenia odwykowego, uruchamia procedurę Niebieskiej Karty w sytuacji występowania przemocy w 
rodzinie. 
 
Zespół dzielnicowych w Będzinie, Komisariat Policji w Mielnie – wśród wielu zadań można wyróżnić 
min.: ochronę rodziny przed sprawcą przemocy, kontrolę funkcjonowania placówek prowadzących 
obrót alkoholem, egzekwowanie zakazu spożywania alkoholu w miejscach publicznych, prowadzi 
również systematyczne kontrole trzeźwości kierowców, interweniuje w przypadkach zakłócania 
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porządku publicznego, uruchamia procedurę Niebieskiej Karty w sytuacji występowania przemocy w 
rodzinie. 
 
Sąd Rejonowy w Koszalinie m.in.:  

− III Wydział Rodzinny i Nieletnich: orzeka o obowiązku poddania się leczeniu odwykowemu oraz 
ustanawia nadzór kuratora, podejmuje działania wobec rodzin niewydolnych wychowawczo, 

− II Wydział Karny: orzeka w sprawach przemocy domowej oraz czynów zabronionych popełnianych 
przez sprawców będących pod wpływem alkoholu, 

− Zespół Kuratorskiej Służby Sądowej: prowadzi działania wobec osób stosujących przemoc oraz 
skazanych za inne przestępstwa popełnione pod wpływem alkoholu, wykonuje orzeczenia w 
sprawach rodzinnych dotyczących rodzin dysfunkcyjnych i niewydolnych wychowawczo z 
problemem alkoholowym, sprawuje nadzór nad przebiegiem realizacji zobowiązania do poddania 
się leczeniu odwykowemu. 

Prokuratura Rejonowa w Koszalinie m.in.: kieruje do sądu wnioski o objęcie obowiązkiem leczenia 
odwykowego, prowadzi działania zmierzające do ukarania osób stosujących przemoc. 

Placówki szpitalne min.: udzielają wczesnej specjalistyczne pomocy medycznej pacjentom pod 
wpływem alkoholu i środków odurzających, udzielają wsparcia i prowadzą pacjentów uzależnionych, 
uruchamiają procedurę Niebieskiej Karty w sytuacji występowania przemocy w rodzinie. 

Placówki Podstawowej Opieki Zdrowotnej. Do ich zadań należą m.in.: wczesne rozpoznawanie u 
pacjenta ryzykownego i szkodliwego picia alkoholu i wynikających z tego szkód zdrowotnych, 
podejmuje interwencje w celu ograniczania picia alkoholu przez pacjentów, stosuje procedury 
przesiewowe służące wczesnemu wykrywania uzależnienia od alkoholu, kieruje osoby z podejrzeniem 
uzależnienia do konsultacji w placówkach specjalistycznych, udziela podstawowych świadczeń 
osobom uzależnionym i współuzależnionym, uruchamia procedurę Niebieskiej Karty w sytuacji 
występowania przemocy w rodzinie, wypełnienie bezpłatnego zaświadczenia lekarskiego dla osób 
doświadczających przemocy w rodzinie (obowiązek lekarza). 

Organizacje pozarządowe – oprócz swoich statutowych zadań realizują również zadania publiczne w 
zakresie profilaktyki, określone w indywidualnym programie współpracy. 

 
VI. ADRESACI PROGRAMU. 
 

 Adresatami niniejszego Programu są wszyscy mieszkańcy gminy Będzino, a zwłaszcza ci, którzy 
na co dzień borykają się z problemem uzależnień od alkoholu lub narkotyków – uzależnieni oraz 
współuzależnieni, lub są dotknięci przemocą w rodzinie, która bardzo często jest następstwem 
powyższych nałogów. 

 
VII. CELE GŁÓWNE PROGRAMU. 
 

1. Zapobieganie powstawaniu nowych problemów alkoholowych wśród mieszkańców Gminy, 
minimalizacja szkód zdrowotnych i zaburzeń życia rodzinnego wynikających z używania alkoholu 
i innych substancji psychoaktywnych Zmniejszanie zjawiska picia alkoholu, używania narkotyków 
i podejmowania innych zachowań ryzykownych przez dzieci i młodzież. Zwiększanie świadomości 
społecznej w obszarze problemów uzależnienia od alkoholu i narkotyków.  
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2. Zmniejszanie poczucia bezradności w poszukiwaniu pomocy. Promowanie postaw społecznych 
ważnych dla profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałaniu narkomanii. 
Rozwój  form pomocy psychologicznej dla dzieci wychowujących się w rodzinach z problemem                                                                                
alkoholowym. 
Zapewnienie dzieciom i młodzieży dostępu do programów profilaktycznych z zakresu profilaktyki 
uniwersalnej, selektywnej i wskazującej .  

3. Zapewnie pomocy opiekuńczej i wychowawczej dla dzieci i młodzieży z rodzin zagrozonych problemem 
uzależnienia m.in. przez organizację letniego wypoczynku,finansowanie kosztów prowadzenia 
placówek wsparcia dziennego (wynagrodzenia dożywiania dzieci i młodzieży, zakup materiałów, koszt 
 wycieczek itp.). 

4. Zwiększanie dostępu do profesjonalnej pomocy terapeutycznej dla osób uzależnionych, zagrożonych 
uzależnieniem i współuzależnionych, członków ich rodzin. Promowanie zdrowego i trzeźwego stylu 
życia oraz alternatywnych form spędzania czasu wolnego przez dzieci, młodzież oraz dorosłych. 

5. Wspieranie środowisk anonimowych alkoholików poprzez finansowanie kosztów utrzymania 
i prowadzenia punktu konsultacyjnego, wzmacnianie kompetencji członków Gminnej Komisji ds. 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, pracowników pomocy społecznej, oświaty, policji, służby 
zdrowia w zakresie profilaktyki rozwiązywania problemów alkoholowych, przepisów prawa, 
podejmowania interwencji w sytuacjach problemowych poprzez organizowanie szkoleń, wymianę 
doświadczeń, monitorowanie i diagnozowanie sytuacji związanej z rozmiarem uzależnień w gminie. 
 

 
VIII. CELE SZCZEGÓŁOWE, ZADANIA, REALIZATORZY, WSKAŻNIKI PROGRAMU. 

 
1. Podejmowanie działań o charakterze edukacyjno – informacyjnym oraz realizacja 

rekomendowanych programów profilaktycznych. 
 

1) realizacja zadań mających na celu edukację profilaktyczną mieszkańców gminy Będzino 
poprzez: 

a) finansowanie kampanii informacyjno-edukacyjnych/ artykułów prasowych w zakresie 
profilaktyki i rozwiązywania problemów uzależnień, 

b) finansowanie szkoleń dla osób zajmujących się problematyką rozwiązywania problemów 
uzależnień, min. szkolenia dla Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
w Będzinie, Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy w 
Rodzinie, 

2) edukacja mieszkańców w zakresie przeciwdziałania uzależnieniom, rozwijająca umiejętności 
wychowawcze rodziców, poprawy relacji między uczniami poprzez m.in. warsztaty/ szkolenia 
dla nauczycieli, teatralne przedstawienia profilaktyczne, rekolekcje profilaktyczne, szkoły 
wychowawców, 

3) realizacja szkolenia/ kursu dla osób prowadzących zajęcia pozalekcyjne (w tym sportowe) z 
zakresu znajomości strategii profilaktycznych, zasad pracy z dziećmi i młodzieżą z grupy ryzyka, 
sytuacji psychologicznej dzieci w rodzinie alkoholowej, m.in. pomocy psychologicznej dzieciom 
z rodzin z problemem alkoholowym/problemem przemocy, 

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Id: 97327AE3-8078-4AEB-A17B-45085730BBBE. Projekt Strona 14



14 
 

 

4) zakup literatury z zakresu profilaktyki dla nauczycieli i osób prowadzących spotkania z dziećmi, 

5) realizacja rekomendowanych programów: min. „Unplugged”, 

6) zakup gadżetów z elementami profilaktycznymi (min. z hasłami przeciw przemocy, 
antyalkoholowymi i antynarkotykowymi) i dystrybucja ich podczas okolicznościowych 
gminnych imprez (np.: dożynki, wydarzenia sportowo – rekreacyjne, z okazji Dnia 
Niepodległości i in.), 

7) zakup i dystrybucja materiałów edukacyjno – informacyjnych, realizacja kampanii 
informacyjnej/ szkolenia dla przedsiębiorców i ich pracowników z zakresu m.in. zakazu 
sprzedaży i podawania alkoholu osobom nieletnim, konieczności weryfikacji wieku młodych 
klientów poprzez sprawdzenie dowodu osobistego, 

8) realizacja rekomendowanych programów profilaktycznych/ działań o charakterze 
informacyjno-edukacyjnym dla dzieci i młodzieży m.in. z rodzin z problemem alkoholowym 
poprzez wprowadzenie do prowadzonych zajęć elementów profilaktyki uniwersalnej, 

9) organizacja pozalekcyjnych zajęć dla dzieci i młodzieży w świetlicach, w celu prezentacji 
wychowankom alternatywnych sposobów spędzania wolnego czasu, 

10) organizacja przedsięwzięć o charakterze profilaktycznym (antynarkotykowych i 
antyalkoholowych) podczas imprez plenerowych i festynów przygotowywanych przez 
poszczególne jednostki pomocnicze Gminy Będzino, 

11) organizacja spotkań z mieszkańcami gminy, np.: podczas zebrań wiejskich, spotkań z kołami 
gospodyń, i in. w celu informowania jak najszerszego grona mieszkańców o punktach, gdzie 
mogą uzyskać pomoc w kryzysowych sytuacjach – przemocy w rodzinie czy uzależnień, 

12) organizowanie zajęć i warsztatów profilaktycznych min. we współpracy ze specjalistami 
Centrum Psychoterapii i Leczenia ANON z Koszalina. 

 

Realizatorzy 

− Urząd Gminy Będzino i/lub 

− Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Będzinie i/lub 

− Placówki oświatowe z terenu gminy i/lub 

− Gminny Ośrodek Kultury w Będzinie i/lub 

− Jednostki pomocnicze Gminy Będzino i/lub 

− Organizacje pozarządowe 

 

Wskaźniki realizacji zadania 

− liczba przeprowadzonych kampanii/ szkoleń/ konferencji/ seminariów dotyczących 
problematyki uzależnień, 

− liczba rodziców i nauczycieli uczestniczących w organizowanych dla nich zajęć,  

− liczba dzieci i młodzieży uczestniczących w zajęciach w ramach gminnego programu. 
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2. Podejmowanie działań o charakterze interwencyjnym w sytuacji nadużywania napojów 
alkoholowych/ używania narkotyków oraz stosowania przemocy. 

 

1) realizacja projektów w szczególności: rozpoznanie sytuacji dziecka i jego rodziny oraz 
podejmowanie działań w celu zabezpieczenia dalszej pracy z rodziną, 

2) organizacja wsparcia przed i po leczeniu w zakładach opieki zdrowotnej poprzez działalność 
grup wsparcia o charakterze Samopomocowym i edukacyjnym 

3) organizowanie działań informacyjnych, min.  kampanii i debat dotyczących problemów 
alkoholowych, 

4) pomoc dla dorosłych członków rodzin z problemem alkoholowym poprzez spotkania z 
psychologiem, terapeutą rodzinnym w Punkcie Konsultacyjnym w Będzinie, 

5) wsparcie osób doznających przemocy domowej powiązanej z nadużywaniem alkoholu przez 
osobę, wobec której istnieje podejrzenie, że stosuje przemoc, 

6) udzielanie pomocy osobom z problemem alkoholowym i ich rodzinom przez Gminną Komisję 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Będzinie, w szczególności: 

a) motywowanie osoby uzależnionej do podjęcia leczenia, 

b) udzielanie rodzinom, w których występują problemy alkoholowe, pomocy 
psychospołecznej  
i prawnej, 

c) podejmowanie czynności zmierzających do orzeczenia o zastosowaniu wobec osoby 
uzależnionej od alkoholu obowiązku poddania się leczenia w zakładzie lecznictwa 
odwykowego, 

d) wydawanie opinii o zgodności lokalizacji punktu sprzedaży z uchwałami Rady Gminy 
Będzino  
w sprawie limitu punktów sprzedaży napojów alkoholowych (zgodnie z art. 18 ust. 3a 
ustawy  
o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi), 

e) kontrolowanie przestrzegania zasad i warunków korzystania z zezwoleń (zgodnie z art. 18 
ust.  
8 ustawy o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi), 

f) prowadzenie ewidencji osób uzależnionych i współuzależnionych zarejestrowanych w 
komisji, 

g) udział członków GKRPA w pracach gminnego zespołu interdyscyplinarnego ds. 
przeciwdziałania przemocy w rodzinie. 

Zasady wynagradzania członków Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych  
w Będzinie: 
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Wszyscy członkowie GKRPA w Będzinie otrzymują wynagrodzenie za udział w obradach Komisji 
w wysokości 10% minimalnego wynagrodzenia za każde posiedzenie komisji, podkomisji lub 
udział w przeprowadzeniu kontroli punktu sprzedaży napojów alkoholowych. 

 Podstawą wypłaty wynagrodzenia jest podpisana lista obecności na zebraniu Komisji. Brak 
uczestnictwa w posiedzeniu będzie skutkował niewypłaceniem wynagrodzenia. 

7) udzielanie pomocy rodzinom, w której występuje problem uzależnień, pomocy 
psychospołecznej i prawnej poprzez prowadzenie spotkań ze specjalistami, finansowanie zajęć 
terapeutycznych w tym spotkania absolwentów, min. poprzez organizację i prowadzenie 
Punktu Konsultacyjnego w Będzinie, 

8) organizacja wsparcia przed i po leczeniu osób uzależnionych oraz rodzin min. poprzez 
dofinasowanie wyjazdów na rekolekcje trzeźwościowe i/lub pielgrzymki, 

9) udział w szkoleniach i podnoszenie kwalifikacji osób realizujących program m. in. z zakresu 
uzależnień/ substancji psychoaktywnych, przemocy, współpracy zespołu interdyscyplinarnego 
ds. przeciwdziałania przemocy w rodzinie/ gminnej komisji rozwiazywania problemów 
alkoholowych, procedur kierowania na leczenie odwykowe, metod pracy w rodzinie z 
problemem uzależnienia oraz przemocy, wypalenia zawodowe, strategii i technik radzenia 
sobie ze stresem, zasad kontroli i warunków korezystania z zezwoleń na sprzedaż napojów 

alkoholowych, zasad wydawania/ wygaszania/ cofania zezwoleń na sprzedaż napojów 
alkoholowych, 

10) podnoszenie kwalifikacji członków Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego min. poprzez 
dofinansowanie szkoleń i udziału w konferencjach, 

11) finansowanie i wspieranie działań Centrum Psychoterapii i Leczenia Uzależnień ANON w 
Koszalinie. 

Zasady wynagradzania członków Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania 
Przemocy w Będzinie:  

Członkowie Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego ds. Przemocy w Rodzinie będą 
otrzymywać diety wysokości 10% minimalnego wynagrodzenia za każde posiedzenie komisji, 
podkomisji. Podstawą wypłaty wynagrodzenia jest podpisana lista obecności na zebraniu 
Komisji. Brak uczestnictwa w posiedzeniu będzie skutkował niewypłaceniem wynagrodzenia. 

W 2023 r. odbędą się spotkania wg ustalonego harmonogramu. Oprócz zaplanowanych 
spotkań, poszczególni członkowie Zespołu będą spotykać się doraźnie podczas grup roboczych, 
organizowanych wg potrzeb.  

 

Realizatorzy 

− Urząd Gminy Będzino i/lub 

− Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Będzinie i/lub 

− Gminna Komisja Rozwiazywania Problemów Alkoholowych w Będzinie i/lub 

− Gminny Zespół Interdyscyplinarny ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie i/lub 

− Placówki oświatowe i/lub 
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− Jednostki pomocnicze Gminy Będzino i/lub 

− Gminny Ośrodek Kultury w Będzinie i/lub 

 

Wskaźniki realizacji zadań 

− liczba interwencji w związku ze spożywaniem alkoholu/ zażywaniem narkotyków w 
miejscach publicznych i prewencyjnego oddziaływania na osoby uzależnione, 

− liczba zarejestrowanych wniosków o zastosowanie wobec osoby uzależnionej obowiązku 
poddania się leczeniu odwykowemu przez Gminną Komisję Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych  
w Będzinie, 

− liczba przeprowadzonych rozmów motywujących do podjęcia leczenia przez Gminną 
Komisję Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Będzinie, 

− liczba osób, które skorzystały z Punktu Konsultacyjnego w Będzinie, 

− liczba punktów sprzedaży napojów alkoholowych skontrolowanych przez Gminną Komisję 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Będzinie, 

− liczba skontrolowanych przedsiębiorców prowadzących sprzedaż napojów alkoholowych 
(na podstawie oświadczeń o wartości sprzedaży napojów alkoholowych), 

− liczba wszczętych postępowań procedury Niebieskiej Karty przez Gminny Zespół 
Interdyscyplinarny ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Gminną Komisję 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Będzinie, 

− liczba odbytych szkoleń dla osób realizujących program. 

 

 

 

 

1. Podejmowanie działań o charakterze terapeutycznym, prowadzących m.in. do poprawy 
stanu psychofizycznego osób uzależnionych i ich rodzin. 

1) zwiększanie dostępności pomocy terapeutycznej i rehabilitacyjnej dla osób uzależnionych od 
alkoholu/ narkotyków, w tym dla osób stosujących przemoc w rodzinie, 

2) udzielanie rodzinom, w których występują problemy uzależnień pomocy psychospołecznej i 
prawnej, a w szczególności ochrony przed przemocą w rodzinie: 

a) wsparcie osób doznających przemocy domowej;  

b) zajęcia opiekuńczo – wychowawcze dla dzieci i młodzieży m.in. z rodzin z problemem 
alkoholowym realizowana w świetlicach Gminnego Ośrodka Kultury w Będzinie,  

2) realizowanie kampanii, debat w świetlicach na terenie gminy, 

3) organizowanie warsztatów i/lub spotkań z psychologami i pedagogami nt. asertywnej odmowy 
używek, obrony przed manipulacją itp., 
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4) działania dla rodziców i dzieci prowadzone np.: podczas rodzinnych pikników czy festynów, aby 
pokazać jak można bawić się i miło spędzać czas bez używek, 

5) zajęcia dla dzieci i młodzieży ze specjalistami do spraw uzależnień, 

6) działania terapeutyczne prowadzone min.: przez teatralne spektakle terapeutyczne. 

 

Realizatorzy: 

− Urząd Gminy Będzino i/lub 

− Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Będzinie i/lub 

− Gminny Zespół Interdyscyplinarny ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie i/lub 

− Placówki oświatowe i/lub 

− Gminny Ośrodek Kultury w Będzinie i/lub 

− Jednostki pomocnicze Gminy Będzino i/lub 

− Organizacje pozarządowe 

 

Wskaźniki realizacji zadań: 

− liczba pacjentów, którzy otrzymali pomoc w placówkach leczenia uzależnień, 

− liczba dzieci uczestniczących w zajęciach organizowanych w świetlicach gminnych, 

− odsetek dzieci z rodzin z problemem alkoholowym uczestniczących w zajęciach 
organizowanych  
w świetlicach gminnych. 

 

 

 

 

2. Wspieranie procesu zdrowienia i prawidłowego funkcjonowania społecznego osób 
uzależnionych od alkoholu/ narkotyków i członków ich rodzin. 

 

1) dofinansowanie letnich animacji i spotkań profilaktycznych dla dzieci i młodzieży m.in. z rodzin 
z problemem alkoholowym, prowadzonych przez specjalistów z Centrum Psychoterapii i 
Leczenia ANON w Koszalinie, 

2) profilaktyka uzależnień skierowana do grup ryzyka, m.in. uczniów szkół podstawowych, 

3) zakup, legalizacja alkomatów ogólnodostępnych dla mieszkańców w celu samodzielnego 
sprawdzania stanu trzeźwości (działanie profilaktyczne), 

4) działania związane z podniesieniem bezpieczeństwa publicznego, przeciwdziałanie zjawisku 
nietrzeźwości kierowców i piciu alkoholu w miejscach publicznych poprzez udział w 
ogólnopolskiej kampanii „Przeciw Pijanym Kierowcom”. 
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Realizatorzy: 

− Urząd Gminy Będzino i/lub 

− Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Będzinie i/lub 

− Gminny Zespół Interdyscyplinarny ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie i/lub 

− Placówki oświatowe  i/lub 

− Gminny Ośrodek Kultury w Będzinie i/lub 

− Jednostki pomocnicze Gminy Będzino i/lub 

− Organizacje pozarządowe. 

 

Wskaźniki realizacji zadań: 

− liczba dzieci i młodzieży uczestniczących w letnich zajęciach profilaktycznych w świetlicach 
gminnych, 

− liczba uczniów biorących udział w zajęciach profilaktycznych prowadzonych w placówkach 
oświatowych gminy, 

− liczba nietrzeźwych kierujących, zatrzymanych przez policję na terenie gminy. 

 
IX. MONITORING PROGRAMU. 
 

1. Zlecanie badań, opracowań i innych raportów dotyczących problemu uzależnienia od alkoholu  
i narkotyków na terenie gminy. 

2. Weryfikacja projektów i zadań finansowanych w ramach programu. 

3. Podejmowanie współpracy z podmiotami realizującymi zadania w ramach programu.  

 

X. WYPOSAŻENIE WYKONAWCÓW/ REALIZATORÓW PROGRAMU. 
 

1. Doposażenie realizatorów w sprzęt niezbędny do udzielania świadczeń. 

2. Dofinansowanie kosztów lokalowych m.in. eksploatacja oraz innych podmiotów świadczących 
usługi na rzecz profilaktyki w zakresie wynikającym z realizacji programu. 

3. Dokonywanie zakupów, zlecanie usług, materiałów informacyjnych, edukacyjnych, literatury  
i czasopism specjalistycznych na potrzeby realizacji programu. 

4. Sfinansowanie etatów zajmujących się realizacją programu.  

 
XI. POSTANOWIENIA KOŃCOWE. 

  Jednostką odpowiedzialną za koordynację, realizację, monitoring efektywności programu jest 
Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Będzinie. Pozostałymi wspierającymi 
realizatorami są wskazane jednostki w programie, w ramach zatwierdzonych planów finansowych. 
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  Źródłem finansowania niniejszego Programu są środki pochodzące z opłat za korzystanie z 
zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych w 2022 r. 

 Nadzór nad realizacją zadań sprawuje Wójt Gminy Będzino.  
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Uzasadnienie 

Na podstawie art. 41 ust. 2,3 i 5 ustawy z dnia 26 października 1982 r. o wychowaniu w trzeźwości 
i przeciwdziałaniu alkoholizmowi (t. j. Dz. U. z 2021, poz. 1119, poz.2469, z 2022 r. poz. 24, poz. 218, poz 
1700, poz. 2185), oraz art. 10 ust. 3 ustawy z dnia 29 lipca 2005 r. o przeciwdziałaniu narkomanii (t.j. Dz. U. 
z 2020, poz. 2050, poz. 2469, z 2022 r. poz. 763, poz. 764, poz. 1700, poz. 1812), ze zmianami na podstawie 
uchwały z 17 grudnia 2021r o zmianie ustawy o zdrowiu publicznym samorządy gminne są zobowiązane do 
corocznego uchwalania gminnych programów profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz 
przeciwdziałania narkomanii. Dzieje się tak dlatego, ponieważ w myśl cytowanych wyżej przepisów, działania 
z obszaru profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych należą do zadań własnych gminy. 

 Program taki musi być dostosowany do specyfiki danej gminy, uwzględniać w miarę możliwości 
wszystkie zagrożenia i problemy społeczne, które dotykają lokalnej społeczności. Niniejszy program powstał 
w oparciu o Diagnozę problemów społecznych na terenie gminy Będzino, opracowaną przez wydawnictwo 
Atelier. Diagnoza opisuje skalę zagrożeń i problemów wynikających ze stosowania alkoholu, narkotyków, 
uzależnień behawioralnych  itp.  Oprócz tego, integralną częścią tej publikacji jest diagnoza zjawiska przemocy 
na terenie gminy Będzino. 

 Adresatami przedmiotowego programu są mieszkańcy całej gminy Będzino, zwłaszcza dzieci 
i młodzież oraz osoby ze środowisk szczególnie dotkniętych lub zagrożonych uzależnieniem od alkoholu czy 
narkotyków, uzależnień behawioralnych jak również osoby dotknięte przemocą w rodzinie. Ma on służyć 
przede wszystkim rozwijaniu świadomości i edukacji mieszkańców na temat szkodliwości alkoholu i innych 
substancji psychoaktywnych oraz uzależnień ma wspierać działania profilaktyczne na terenie gminy 
i alternatywne formy spędzania wolnego czasu. Ma służyć przede wszystkim życiu w trzeźwości, zmianie 
dotychczasowych nawyków i przyzwyczajeń wśród lokalnej społeczności, zwłaszcza wśród dzieci i młodzieży 
i zmianie podejścia do postrzegania problemu alkoholowego i coraz częściej spotykanym uzależnieniom 
behawioralnym. Podstawowe założenia niniejszego programu były konstruowane podczas obrad Gminnej 
Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Będzinie. 
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(69) LXIX Sesja Rady Gminy w Będzinie

GŁOSOWANIE

Projekt nr 2 - Uchwała w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych
oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2023 r.

TYP GŁOSOWANIA Jawne imienne DATA GŁOSOWANIA 2022-12-20 10:03:45

PRZYJĘTO PRZEDMIOT GŁOSOWANIA (W. ZWYKŁA)

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 15

LICZBA OBECNYCH 15 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 0 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP IMIĘ I NAZWISKO GŁOS

1 Tomasz Baczyński za

2 Joanna Banaszczak za

3 Sławomir Bryliński za

4 Adam Gołębiewski za

5 Mariusz Gosławski za

6 Barbara Grudzień za

7 Eugenia Imbiorowska za

8 Andrzej Jóźwiak za

9 Piotr Kołpacki za

10 Andrzej Krawiec za

11 Diana Kret za

12 Krystyna Najdzion za

LP IMIĘ I NAZWISKO GŁOS

13 Andrzej Nożykowski za

14 Lucyna Parol za

15 Grzegorz Sztulc za

16

17

18

19

20

21

22

23

24



Projekt 

z dnia  19 grudnia 2022 r. 
Zatwierdzony przez Radca Prawny Sebastian Owczarzak 
Opracowany przez Komisja Skarg Wniosków i Petycji 
Rady Gminy w Będzinie 

UCHWAŁA NR .................... 
RADY GMINY W BĘDZINIE 

z dnia 19 grudnia 2022 r. 

w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność pełniącej funkcję Wójta Gminy Będzino oraz pełniącej 
obowiązki Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie 

Na podstawie art.18 ust 2 pkt 15 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym (Dz. U. z 2022 r. 
poz. 559; poz. 583, poz. 1005, poz. 1079, poz. 1561) w związku z art. 229 pkt 3 ustawy z dnia 14 czerwca 
1960 roku - Kodeks postępowania administracyjnego (Dz.U. z 2022 r. poz. 2000; poz. 2185), Rada Gminy 
w Będzinie uchwala, co następuje:  

§ 1. Po rozpatrzeniu skargi złożonej przez XX w zakresie prawidłowości zatrudnienia pracownika
socjalnego, braku aktualizacji danych umieszczonych na stronie BIP Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej 
w Będzinie, zatrudnienia osoby na stanowisku Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie 
na czas zastępstwa podczas usprawiedliwionej nieobecności pracownika, po zapoznaniu się ze stanowiskiem 
Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, uznaje się skargę za bezzasadną z przyczyn określonych w uzasadnieniu 
do niniejszej uchwały. 

§ 2. Wykonanie uchwały powierza się Przewodniczącemu Rady Gminy w Będzinie, zobowiązując go do
przesłania skarżącej niniejszej uchwały wraz z uzasadnieniem. 

§ 3. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia.
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Uzasadnienie 

W dniu 30 listopada 2022 roku do Rady Gminy w Będzinie została przekazana na podstawie 
art. 229 pkt. 3 kpa przez Wojewodę Zachodniopomorskiego skarga Pani XX na działania Pani Sylwii Halamy 
pełniącej funkcję Wójta Gminy Będzino oraz działania Pani Doroty Sosny pełniącej obowiązki Kierownika 
Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie w zakresie prawidłowości zatrudnienia pracownika 
socjalnego oraz Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie na czas zastępstwa podczas 
trwania usprawiedliwionej nieobecności pracownika, jak również braku aktualizacji strony BIP Ośrodka. 

W dniu 12 grudnia 2022 r. odbyło się posiedzenie Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Gminy 
w Będzinie, podczas którego Komisja wysłuchała wyjaśnień pełniącej obowiązki Wójta Gminy Będzino Pani 
Sylwii Halamy, Pani Doroty Sosny, która czasowo pełniła obowiązki Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Będzinie, jak i Pani Gizeli Pietrzak-Kłys, która aktualnie pełni obowiązki Kierownika GOPS 
w Będzinie na czas zastępstwa. 

Na podstawie art. 12 pkt. 2 ustawy o pracownikach samorządowych (Dz. U. 2022 poz. 530) nie wymaga 
przeprowadzenia naboru zatrudnienie osoby na zastępstwo w związku z usprawiedliwioną nieobecnością 
pracownika samorządowego. W Gminnym Ośrodku Pomocy Społecznej w Będzinie powstała konieczność 
zatrudnienia pracownika na zastępstwo Kierownika tej jednostki, który przebywał na zwolnieniu lekarskim. 
Osoba zatrudniona miała pełnić obowiązki Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie 
podczas usprawiedliwionej nieobecności w pracy Kierownika jednostki. W celu zachowania należytego 
funkcjonowania jednostki podjęto decyzję o zaangażowaniu kandydata spełniającego wymogi zatrudnienia na 
kierowniczym stanowisku oraz posiadającego niezbędne ku temu kompetencje. Z powyższych względów rada 
Gminy w Będzinie uznała, że powierzenie obowiązków Kierownika GOPS w Będzinie na czas 
usprawiedliwionej nieobecności Kierownika osobie wyznaczonej przez pełniącą obowiązki Wójta Gminy 
Będzino było jak najbardziej zasadne. 

 
W zakresie zatrudnienia osoby na stanowisku pracownika socjalnego podczas usprawiedliwionej nieobecności, 
nie ma wymogu ogłoszenia konkursu na stanowisko pracownika socjalnego, ponieważ nie jest to stanowisko 
urzędnicze w myśl art. 12 pkt. 1 ustawy o pracownikach samorządowych. (Dz. U. 2022 poz. 530). Z tego 
względu nie jest koniecznym zamieszczanie danych osób zatrudnionych jako pracownik socjalny na stronie 
BIP jednostki. 

Biorąc pod uwagę powyższe, po zapoznaniu się ze stanowiskiem Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, Rada 
Gminy w Będzinie uznała, iż skarga złożona przez Panią XX, nie zasługuje na uwzględnienie. 
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(69) LXIX Sesja Rady Gminy w Będzinie

GŁOSOWANIE

Projekt nr 3 - Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność pełniącej funkcję Wójta Gminy Będzino oraz pełniącej
obowiązki Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Będzinie

TYP GŁOSOWANIA Jawne imienne DATA GŁOSOWANIA 2022-12-20 10:10:14

PRZYJĘTO PRZEDMIOT GŁOSOWANIA (W. ZWYKŁA)

LICZBA UPRAWNIONYCH 15 GŁOSY ZA 15

LICZBA OBECNYCH 15 GŁOSY PRZECIW 0

LICZBA NIEOBECNYCH 0 GŁOSY WSTRZYMUJĄCE SIĘ 0

GŁOSY NIEODDANE 0

KWORUM ZOSTAŁO OSIĄGNIĘTE

UPRAWNIENI DO GŁOSOWANIA

LP IMIĘ I NAZWISKO GŁOS

1 Tomasz Baczyński za

2 Joanna Banaszczak za

3 Sławomir Bryliński za

4 Adam Gołębiewski za

5 Mariusz Gosławski za

6 Barbara Grudzień za

7 Eugenia Imbiorowska za

8 Andrzej Jóźwiak za

9 Piotr Kołpacki za

10 Andrzej Krawiec za

11 Diana Kret za

12 Krystyna Najdzion za

LP IMIĘ I NAZWISKO GŁOS

13 Andrzej Nożykowski za

14 Lucyna Parol za

15 Grzegorz Sztulc za

16

17

18

19

20

21

22

23

24
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